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Skats uz pilsētu no Sanhosē pilsētas bibliotēkas, ko projektējis 
Gunārs Birkerts // FOTO: M. Brandis

Domu apmaiņa Gaŗezerā. No kreisās: A. Zommere (ALA), 
S. Kronīte-Sīpola, M. Kore (Gaŗezers), T. Zoldnere (ALA), 
M. Stāks (Gaŗezers), A. Juberte (ALA)

TAIRA ZOLDNERE, ALAs informācijas nozares vadītāja

Tradicionāli vienu reizi gadā 
ALA notur izbraukuma valdes 
sēdi, apmeklējot kādu no lat-
viešu centriem Amerikā. Šī ga -
da martā valdes sēde notika 
latviešu centrā Gaŗezers sakarā 
ar Gaŗezera vasaras vidusskolas 
50 gadu jubileju. 

Latviešu centrs Gaŗezers ir bez-
 peļņas organizācija, tas iegādāts 
1965. gadā un pieder 143 lat-
viešu akcionāru organizācijām. 
Katru vasaru Gaŗezers piedāvā 
četras izglītības programmas: 
“bizbiz bērni” vai bērnu dārzs, 
bērnu nometne, sagatavošanas 
skola un vasaras vidusskola. 
Vairāk nekā 300 bērni un jau-
nieši piedalās šajās programmās, 
kuŗās apgūst latviešu valodu, 
vēsturi un kultūras vērtības, kā 
arī bauda sportu, mūziku un 
dažādas citas nodarbības. Tur-
klāt Gaŗezerā notiek arī 3x3 
nometne, LIV (latviskā izglītība 
visiem) Sporta nometne, un Gaŗ-
ezers ir mājas trim mūzejiem – 
A. Klinklāva mākslas galerijai, 
O. Grīna Tautas mākslas mū  ze-
jam un Skautu-gaidu mūzejam.

ALA tikšanās ar Gaŗezera pār -
stāvjiem noritēja kā „prāta vētra”, 
lai apzinātu sasniegto, nospraustu 
nākotnes un kopējās sadarbības 
plānus. Gaŗezera padomes priekš-
sēdis Mārtiņš Stāks stāstīja gan 
par sadzīves un vides uzlabo ša-
nas plāniem, gan par 50. jubile-
jas ziedojumu akciju, kuŗas mēr-
ķis ir savākt ziedojumos 1 miljo  nu 
dolaru, lai nodrošinātu Gaŗezera 
pastāvēšanu un attīstību nā -
kotnē. Kā lielākais ziedotājs 
šobrīd jāpiemin Indianapoles 
draudze, kas Gaŗezeram ziedo-
jusi 50 000 dolaru. ALAs valde 
arī pievienojās ziedotāju pulkam 
ar 1000 dolaru ziedojumu. Vi -
dusskolas direktore Sandra Kro-
nīte–Sīpola minēja, ka ir grūti 
atrast vasaras skolotājus no 
Amerikas latviešu sabiedrības 
vidus, savukārt Latvijas skolo-
tājiem jākārto sarežģītais un 
dārgais ASV darba vīzu jautā-
jums. Jāsaka, ka jau vairākus 
gadus ALA vēršas pie dažādām 
ASV institūcijām ar lūgumu 
atvieglot Latvijas viesmāk sli-
nieku un skolotāju vīzu jautā-
jumus, tomēr pagaidām bez 
panākumiem. ALA vienojās uz -
turēt rēgulārus kontaktus ar 
Māru Kori, Gaŗezera Infor mā-
cijas un attīstības nozares va   dī-
tāju, lai Gaŗezera jaunumi un 
notikumi sasniegtu plašu ALA 
biedru pulku. Pēcpusdienā ALAs 

pārstāvjiem notika pieņemšana 
trīs fantastiski interesantajos 
Gaŗezera mūzejos, kuŗus iesaku 
apmeklēt katram, kas viesojas 
Gaŗezerā. Skautu-gaidu mūzeju 
mums izrādīja mūzeja pārzine 
Ilze Antona. Mūzejs atspoguļo 
Skautu un gaidu kustības vēs-
turi, sākot ar neatkarīgās Lat-
vijas laiku, cauri bēgļu no  met-
nēm līdz pat šodienai. O. Grīna 
Tautas mākslas mūzejā mūs 
sagaidīja mūzeja vadītāja Astra 
Reveliņa. Mūzeja bagātais mantu 
klāsts ir audzis un paplašinājies, 
pateicoties tautiešu ziedotajiem 
darbiem, kas izvesti no Latvijas 
vai pagatavoti trimdā. Pašlaik 
mūzejā ir pāri par tūkstoti tau-
tas mākslas, etnografisku un 
vēsturisku priekšmetu, tajā skaitā 
divdesmit trīs tautastērpi. Šis ir 
lielākais latviešu etnografisko 
objektu krājums ārpus Latvijas. 
Kā lielisks atklājums man bija 
A. Klinklāva galerija ar neno vēr-
tējamiem latviešu mākslas dar-
biem. Galerijas vadītāja Līga 
Ejupa stāstīja gan par ziedota-
jiem darbiem, gan mākslas no -
darbībām vasaras vidusskolas 
bērniem. Šogad paredzēta vidus -
skolas 50 gadu jubilejas absol-
ventu darbu izstāde-pārdošana, 
no kuŗas daļa ienākumu tiks zie-
 dota Gaŗezera fondam. Emocio-
nāli piesātinātajā pēcpusdienā 
baudījām gan mākslu, gan lie-
liskas uzkodas, ko bija sarūpējis 
Gaŗezera saimnieks Guntars 
Rusmanis.

ALA pievērsās arī rēgulārajam 
darbam. Nozaŗu vadītāji ziņoja 
par padarīto un nozares plāniem 
nākotnē, notika finanču pārru-
nas, sagatavojot nākamā gada 
ALAs budžeta piedāvājumu. 

Amerikas latviešu apvienības 
valde apsprieda Ukrainas krizes 
situāciju un nosūtīja atklātu vēs -
tuli Ministru prezidentes L. Strau-
jumas kancelejai un Latvijas 
valsts institūcijām, kuŗas ir at -
bildīgas par plašsaziņas līdzek-
ļiem: „Amerikas Latviešu apvie-
nības valde nopietni aicina Lat-
vijas valdību izvērtēt infor mā-
ciju, kas tiek pasniegta Latvijas 
plašsaziņas līdzekļos. Aicinām 
sniegt atbalstu ziņu kanāliem, 
kas noskaņoti par latvisku un 
demokratisku Latvijas valsti. 
Tāpat aicinām padarīt plaši 
pieejamus Latvijas un Rietumu 
pasaules ziņu raidījumus krievu 
valodas tulkojumā, lai Latvijas 
iedzīvotājiem, kas izvēlas klau-
sīties/skatīties ziņas krievu va -

lodā būtu pieejami vēl citu ziņu 
avoti, ārpus Krievijas raidīju-
miem, kas pauž neobjektīvu 
informāciju, sagrozītus faktus 
un naidīgu nostāju pret Latviju, 
Lietuvu un Igauniju, kā arī ci -
tām mums draudzīgām valstīm.

Domājam, ka, ņemot vērā paš-
reiz Eiropā notiekošo, šis ir 
kritisks brīdis, lai ar plašsaziņas 
līdzekļu palīdzību veicinātu pēc 
iespējas objektīvāku sabiedrības 
informētību un neradītu Lat-
vijas sabiedrības šķelšanu. Aici-

nām valdību nekavējoties ķer-
ties pie šo jautājumu risināšanas.”

 ALAs sēdē apspriedām un 
vienojāmies arī par ALAs 63. 
kongresa Filadelfijā programmu. 
Šogad ALAs kongresu atklās 
Latvijas ministru prezidente 
Laimdota Straujuma un LR vēst-
nieks Andris Razāns. Ceturt dien, 
1. maija pēcpusdienā uz tikšanos 
ar premjeri aicināti latviešu 
centru vadītāji un biznesa pār-
stāvji. Kā vieslektorus kongresā 
gaidām Andri Mažeiku, LR vēst -
nieku ANO, Andri Vilku, Na -
cionālās Bibliotēkas direktoru 
un Rolandu Lappuķi, Speciālu 
uzdevumu vēstnieku sadarbībai 
ar diasporu. Kongresā paredzēts 
arī diskusiju panelis „Sadarbība 
starp ASV un Latviju ekonomi-
kas, izglītības un kultūras jau-
tājumos”, to vadīs Dace Mažeika, 
piedaloties Latvijas Investīciju 
un attīstības aģentūras pār stāv-
jiem, savukārt PBLA pārstāvēs 
Lelde Liepa-Liepiņa.

Tiksimies kongresā!

Silīcija ielejas galvaspilsēta, des-
mitā lielākā pilsēta ASV, drošākā 
no lielpilsētām, ar garantēti sau-
lainu laiku, ar daudz un dažādām 
tūristu atrakcijām – tāda ir San-
hosē šodien. Lielas pilsētas iespē-
jas savienojumā ar mazpilsētas 
šarmu, ritmu un kompaktu cen-
tru ir iemesls, kāpēc tieši Sanhosē 
notiks nākamie ASV Rietum-
krasta Dziesmu svētki.

Sanhosē apkārtni izsenis ap  dzī-
vojuši ohlone cilts indiāņi, kuŗus 
pamazām no šīs territorijas iz -
spieda spāņu iekarotāji, un 1777. 
gadā nodibināja Sanhosē (San 
Jose) pilsētu par godu Svētajam 
Jāzepam. Pilsēta un apkārtējās 
zemes vairākkārtīgi manījušas 
piederību – vispirms šī territorija 
piederēja Spānijai, pēc Meksikas 
neatkarības pasludināšanas 1821. 
gadā – Meksikai, beidzot ASV-
Meksikas kaŗa rezultātā Amerika 
okupēja Kaliforniju, un kopš 1850. 
gada Sanhosē ir ASV pilsēta. 
Tikai 47 jūdzes uz ziemeļiem at -
rodas Sanfrancisko, kur var no  kļūt 

nepilnas stundas laikā ar mašīnu 
vai vilcienu Caltrain. Apdzīvoto 
rajonu starp abām pilsētām 
pazīstam kā Silīcija ieleju, kuŗā 
radušies un mīt mūsdienu tech-
noloģijas giganti – Apple, Google, 
Yahoo, Facebook, Hewlett-Packard, 
Tesla un tūkstošiem citu. Tepat 
atrodas vairākas universitātes, no 

kuŗām visvecākā un slavenākā ir 
Stenforda universitāte, kas nemi-
tīgi „sacenšas” ar savu kaimiņieni 
Sanfrancisko līča otrā pusē Berk-
lija universitāti – tai labākas 
sporta komandas un vairāk 
Nobela prēmijas laureātu.
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ar FINNAIR un citām lidfirmām no Ņujorkas,
Čikāgas un citām ASV pilsētām

* Viesnīcas * Pasūtiet lidojumus internetā
* Latvijas "Extravaganza Tour"

VYTIS TOURS
40-24 235th Street, Douglaston, NY 11363

Tel.:718-423-6161   1-800-778-9847
Fax: 718-423-3979

E-mail: VYTTOURS@EARTHLINK.NET
Web site: www.vytistours.com

LATVIJA –
2014

Zemākās cenas
lidojumiem

uz Rīgu

CEĻOJUMI AR KUĢI!
Dažādi lēti un izdevīgi piedāvājumi!

Zvaniet, pirms meklējat internetā vai citur

Inese Zaķis
Tālr.: 727-623-4666

6301 D Pelican Creek Crossing
St. Petersburg, Florida 33707

E-pasts: rigaven@aol.com

Latvian newspaper

Latviešu nedēļas laikraksts
Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā

Redakcija Rīgā, Ausekļa ielā 14-2, Rīga, LV-1010, Latvija.
Tālr. +371 67326761, fax +371 67326784, 

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us

Abonēšanas maksa ASV dolaros: 1 gadam US $ 144.00; 
6 mēn. US $ 83.00; 3 mēn. US $ 50.00.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem parakstītajos
rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli par pašu jautājumu

var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Redaktore: Ligita Kovtuna
TĀLR.: +371 67326761, +371 29439423, fakss: + 371 67326784,

e-pasts: ligita@laiks.us
Rīgā, Ausekļa ielā 14-2, LV-1010

Administrātore ASV: Rasma Adams
Tālr.: 727 953 6313, fakss: 727 286 8543 e-pasts: rasma@laiks.us,

114 4th Ave NW, Largo, FL33770
Kanadas ziņas: Mārtiņš Štauvers: tālr.: 514-639-8722, 
e-pasts: stauvers@yahoo.ca, 104-3000 Notre Dame Street, 
Lachine, QC, H8S 2H1

Reklāma laikrakstā Laiks un mājaslapā www.laiks.us
ASV - Tālr. 727-953-6313, fax. 727-286-8543, 

e-pasts - LaiksDSR@aol.com
596 MIDDLESEX AVE, METUCHEN, NJ 08840
Rīgā - Ausekļa ielā 14-2, Rīga, LV-1010, Latvija.

Tālr. +371 67326761, fax +371 67326784, 
e-pasts - redakcija@laiks.us

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - MAY; LAST WK - JUN; 
2nd WK - SEPT; LAST WK - DEC

IZDEVĪGAS CENAS LIDOJUMIEM UZ LATVIJU
tiešie (non-stop) lidojumi Ņujorka - Rīga

AIREX - AVE SOL TRAVEL
A. JANSONS

73 Glenwood Ave., Leonia, NJ 07605
Runājam latviski:

201-944-1273
Runājam angliski:
1-866-944-1273

e-pasts: jansonsa@gmail.com

596 Middlesex Ave
Metuchen, NJ 08840

laiksdsr@aol.com
Lūdzu, maksāt ASV dolaros uz “Laiks” Inc. vārda

Abonējiet laikrakstu LAIKS, neizejot no mājām – lietojiet 
www.laiks.us!

“LAIKA” abonements maksā: 3 mēnešiem.......ASV $ 50.00
                                                6 mēnešiem.......ASV $ 83.00
                                                1 gadam.............ASV $ 144.00
Floridas iedzīvotāju ievērībai! Lūdzu pievienojiet 7% Floridas 
nodokli par laikraksta abonēšanu!

Gada abonenti saņems bez maksas:
sešus JAUNO LAIKS pielikumus;• 

Laiks pa gaisa pastu Amerikā
Gadā ASV $235.00...................6 mēneši $130.00
Laiks pa gaisa pastu Latvijā
Gadā ASV $235.00...................6 mēneši $130.00
Laiks pa gaisa pastu Kanadā
Gadā ASV $260.00...................6 mēneši $140.00
Laiks pa gaisa pastu citur ārzemēs
Gadā ASV $330.00.....................6 mēneši $175.00
JAUNO LAIKS abonements sešas avīzes
Gadā..............ASV $30.00
Kanadā gadā...............ASV $35.00

Ārpus ASV LAIKU var pasūtināt tikai pa gaisa pastu.
-------------------------------------------------------------------------
Ar šo nosūtu Jums
US $____________         par_________mēn./___________gadu
Ja abonementu nevēlaties atjaunot, lūdzu, norādiet iemeslu
____________________________________________________
____________________________________________________
Uzvārds, vārds:_______________________________________
Adrese:______________________________________________
____________________________________________________
____________________________________________________
zip: ____________________________

LASĪTĀJU BALSIS

Gramatika vai 
polītika?

„Skani, mana valodiņa!” 
(Laiks 22.-28. marts, 13. lpp.) 
rakstā Lalita Muižniece izskaid-
ro, kā latviešu valodā izvei-
dojušās “mīkstās” skaņas, tai 
skaitā ŗ. Latvijā skolā nemāca ŗ 
pielietojumu, un ir paaudze 
lasītāju, kas to nepazīst, un kor-
rektoru, kas to nemitīgi “izlabo”. 
“Pūristi” it kā cīnās arī par ch.

Zīmīgs pagrieziens cīņā ap r 
atrodams žurnālā LATVJU 
TEKSTI (Nr. 1 (17)/2014). 
SKAIDRA JAJUMS (10) ir 
fragments no „Dziesmu Eddas”, 
ko Uldis Bērziņš atdzejojis no 
senislandiešu valodas un iz  vē-
lējies lietot ŗ.

Runāt par ŗ un ch ir polītiska 
izvēle, kam no valodas attīstības 
viedokļa tiešām nav nekādas 
nozīmes sakara. Polītiska varas 
pielietošana ir arī noteikumi 
cilvēku īpašvārdu rakstībai 
pasē. 

ANITA LIEPIŅA
Kanadā

Pateicība ceļ, 
skaudība – 

nez’ vai
Pateicamies Ingai Spriņģei 

par izsmeļoši informātīvo rak-
stu, kas parādījās žurnālā Ir, 
2014. gada 13. marta numurā ar 
virsrakstu „Galma kardiologs 
Ērglis”. Raksts atspoguļo dau-
dzas vājās vietas veselības ap -
rūpē Latvijā vispārīgi un parāda 
lielo valsts piešķirto līdzekļu 
disproporciju starp speciā li tā-
tēm. Nenoliedzami un uzkrītoši 
valsts ir atbalstījusi un atbalsta 
tās speciālitātes, kuŗas ir slim-
nīcai ienesīgākās. Lielāku lī -
dzekļu novirzīšanai pamatā ir 
iemaņas un pārliecība, kā saga-
tavoti pasniegt un uzsvērt savu 
speciālitāti valdībai un Saeimai. 
Tāpēc nedrīkstam apskaust Dr. 
A. Ērgli par viņa entuziasmu, 
ekspertīzi, zināšanām un pras-
mi uzrunāt cilvēkus par mērķ-
tiecīgu atbalstu noteiktam mēr-
ķim. Tas prasa lielu, neno gur-
stošu un neatlaidīgu darbu – 
kontaktu uzturēšanu un attie-

cību stiprināšanu. Tikai tādā 
veidā var sagaidīt pozitīvus 
rezultātus. Protams, visam tur 
ir jābūt caurskatāmam un caur-
spīdīgam pozitīvā virzienā. 

Profilakse no valdības puses 
ir atstāta gandrīz vai aizmir-
stībā, jo tā nav ienesīga īster-
miņā. Toties tā var atmaksāties 
un dot pozitīvus rezultātus 
ilgtermiņā. 

JĀNIS DIMANTS

Cildinām 
Cilinski!

Cildinām Einaru Cilinski un 
gribam pateikt paldies par pa -
tiesiem vārdiem rakstā “Drosme 
būt Latvie tim”, Laiks, nr. 13. 

Lasītājas
A.B., V.M.

Aicinām
atsaukties!

LR Valsts Kanceleja rīko lek-
ciju ciklu par neatkarīgās Lat-
vijas Ministru prezidentiem. 
Kārtējā lekcija iecerēta par 
Ādolfu Bļodnieku (1889.-
1962.) – 23. aprīlī.

Bļodnieks 1944. gadā kopā ar 
ģimeni aizbrauca uz Vāciju, bet 
1951. gadā emigrēja uz ASV. 
Žurnāla Latvijas Brīvībai re -
daktors no 1952. līdz 1955. 
gadam. No 1956. līdz 1962. ga -
dam Ādolfs Bļodnieks bija ko -
mitejas Latvijas brīvība priekš-
sēdētājs. Mūža nogalē sirdzis ar 
vēzi, 1961. gadā pārcietis ope-
rāciju. Miris 1962. gada 21. 
martā plkst. 21 savā dzīvoklī 
Bruklinā, Ņujorkas pilsētā, 26. 
martā kremēts Grīnvuda kre-
matorijā.

1960. gadā nāca klajā viņa 
atmiņu grāmata „The Undefeated 
Nation”.

Aicinām atsaukties cilvēkus, 
kam gadījies satikt Ādolfu 
Bļodnieku, lasīt viņa rakstus, 
kopīgi fotografēties, filmēt u.c.

Informāciju lūdzam sūtīt:
MAIJA LĀCE,
Komunikācijas
departamenta
konsultante

VALSTS KANCELEJA
Brīvības bulv. 36,
Rīga, LV-1520,
LATVIJA
Tālr.67082924, 29146065
maija.lace@mk.gov.lv
www.mk.gov.lv

Kļūdas labojums
Laikraksta 13. numurā pie 

Irēnas Ezeriņas raksta parak-
stam zem otrā attēla pareizi 
jābūt: Kanaku ansamblis. At -
vainojamies par drukas velniņa 
negantību! 

Red.
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Jauna latviešu operas zvaigzne un
jautra modes skate

“Jautrais pāris” dejo Indianapoles 
Artsgarden

(Turpināts no 1. lpp.)

ILZE PĒTERSONE

XVI Rietumkrasta Dziesmu svētku mājvieta –
Sanhosē (San Jose)!

Vēsturiskā un architektoniski 
iespaidīgā Stenforda universitātes 
pilsētiņa, kā arī vairāki uni ver-
sitātes mūzeji ir vērti, lai tos 
redzētu.

Sanhosē tuvumā atrodas trīs 
vēsturiskas spāņu misijas, kas 
dibinātas 18. gs. beigās – San 
Jose, Santa Clara un Santa Cruz. 
Savukārt pilsētas centrā slejas 
majestātiskā Svētā Jāzepa bazili-
ka, kas celta 1803. gadā, bet pēc 

tam cietusi vairākās zemestrīcēs 
un arī vairākkārtīgi pārbūvēta. 
Turpat blakus atrodas Sanhosē 
mākslas mūzejs, Technoloģiju 
mūzejs, Atklājumu mūzejs bēr-
niem un citi mūzeji. Mazliet 
attālāk no centra varat apmeklēt 
slaveno „Vinčestera mistēriju 
namu”, ko visa mūža gaŗumā 
būvējusi Vinčestera šautenes iz -
gudrotāja atraitne, lai „izbēgtu 
no ļaunuma lāsta”. 

Tiem, kam vairāk interesē zi  nāt-
ne un daba, vajadzētu ap  meklēt 

vēsturisko Lika observātoriju, kas 
redzama netālu no pilsētas Ha -
miltona kalna galā. Observātorija 
dibināta 1887. gadā, un bija pir-
mā observātorija pasaulē, kuŗā 
astrologi tiešām dzīvoja mēne-
šiem ilgi. Tagad lielākā daļa no -
vērojumu tiek veikti automātiski 
no attāluma, tomēr vēl joprojām 
pie observātorijas dzīvo darbi-
nieki, kas rūpējas par iespaidīgo 
teleskopu darbināšanu. 

Vakara izklaidei Sanhosē var 
apmeklēt kādu no centra teāt-

ŗiem ar bagātu repertuāru, kā arī 
Operas teātri un baletu.

Protams, jāpiemin arī iepirk-
šanās iespējas elegantajā Santana 
Row rajonā, kur atradīsiet gan 
di  zaineru veikalus, gan lieliskus 
restorānus. Mazliet demokrā tis-
kāki un naudas makam drau dzī-
gāki ir iepirkšanās centri Westfield 
Valley Fair mall vai Eastridge 
Center.

Pēc tūrisma aktīvitātēm veltītas 
dienas labi garšos vakariņas 
mek sikāņu gaumē kādā no cen-

tra krodziņiem vai elegantajiem 
restorāniem. Vēlāk, ja spēka vēl 
pietiek, Sanhosē piedāvā arī di -
namisku nakts dzīvi neskaitāmos 
klubos. 

Tāda, lūk, ir Sanhosē, uz kurie-
ni mēs, 2015. gada Rietumkrasta 
dziesmu svētku rīkotāji, aicinām 
ikvienu. Svinēsim savus svētkus 
un baudīsim latviešu kultūru 
neparastā vidē, kas apvieno inte-
resantu vēsturi, iespaidīgu dabu 
un moderno technoloģiju avan-
gardu! 

Latvijas Nacionālās operas 
ģilde bija aicinājusi LNO basba-
ritonu Rihardu Mačanovski un 
pavadītāju Djordi Stevanu Nesiču 
sniegt divus labdarības koncer-
tus Ņujorkas apkārtnē. Pirmais 
notika 21. martā Igauņu namā; 
otrs bija daļa no “Pavasaŗa at -
kušņa saviesīgā vakara un modes 
skates” Priedainē 22. martā. Gan 
koncerti, gan modes skate tika 
rīkota, lai atbalstītu Latvijas 
operu, latviešu mūziku un lat-
viešu operdziedoņus.

Koncerti bija vienreizēji! Tie 
man atgādināja, (atceroties arī 
Aleksandru Antoņenko un Maiju 
Kovaļevsku) cik mēs, šejienes 
latvieši, esam priviliģēti – par 
pieticīgu biļešu cenu varam in  -
timās telpās iepazīties ar vis aug-
stākā līmeņa māksliniekiem. Un 
tā bija arī šoreiz. Riharda Ma -
čanovska skaidrā, vīrišķīgā balss 
klausītājos izraisīja līdzīgu domu 
– vai tik mūsu priekšā nav  jauna 
pasaules līmeņa operzvaigzne? 
Dzirdēju klausītāju spriedumu, 
ka Riharda vokālā meistarība 
iederētos Metā, it sevišķi viņa 
mūzikālā izpratne par Figaro, 
Leporello un Bazilio lomām. 
Smalkjutīgi, ar atzīstamu balss 
kontroli un enerģiju mākslinieks 
dziedāja ārijas no šīm lomām, kā 
arī izvilkumus no pazīstamiem 
latviešu komponistu darbiem. 
Nopietni un nosvērti izskanēja 
Prologs no Jāņa Mediņa “Uguns 
un nakts”, melancholiski un 
melodiski Jāzepa Vītola “Kā kapa 
zvans”, plaši un ietilpīgi Roplaiņa 
dziedājums “Manā baltā pa  gal-
mā” no Romualda Kalsona ope-
ras “Pazudušais dēls”. 

Vairāk par koncertu Igauņu 
namā un Riharda Mačanovska 
vokālo mākslu kādā turpmākā 
Laika numurā pastāstīs Dace 
Aperāne. Varbūt šeit būtu vietā 
minēt 2013. gada Lielās mūzikas 
balvas žūrijas atzinumu, ka Ri -
hards ir “sasniedzis īstu māksli-
niecisko briedumu”, ar balsi, kas 
atspoguļo “…vokālo krāsu un 
nianšu daudzveidību kopā ar 
perfekti izveidotu dikciju un dze-
jas izpratni”. Vēlam Rihardam 
laimi un sekmes uz pasaules 
skatuvēm!

Tagad pārcelsimies uz Priedai-
nes skatuvi! “Pavasaŗa atkušņa 

sarīkojuma” doma bija savienot 
nopietno ar draiskulīgo. Rīkotāji 
centās atspoguļot operas gaisot-
ni, gan mūzikāli, gan vizuāli – 
rādot modes skati ar “teātrāliem” 
vakartērpiem, fantastiskām ce -
purēm un Venēcijas stila mas-
kām. Šīs idejas īstenošana sākās 
jau pāris mēnešu pirms balles. 
LNOĢ priekšniece Aija Pelše 
“vervēja” skaistules – daudzas no 
Nudžersijas – modelēšanas dar-
bam. Operas ģildes dāmas, ņe -
mot talkā pat Jonkeru skolnie-
kus, grieza, lipināja, veidoja un 
apzeltīja maskas. Tās Priedainē 
tika lietotas gan kā galda deko-
rācijas, gan ar ko dāmām “ko -
ķetēt”. Modes skate izveidojās, 
pateicoties talantīgai latviešu 
dizainerei un šuvējai, Valdai 
Rainey. Gowns by Valda piedāvā 
balles kleitas – Valdas radītas un 
šūtas. 

Sarīkojumu ievadīja kokteiļu 
stunda pie Viļņa Klīmaņa kla-
viermūzikas skaņām. Sekoja Ri -
harda Mačanovska uzstāšanās 
Djorde Nesiča pavadījumā. Pēc 
koncerta abi mākslinieki steidzās 
atgriezties Manhatenā, lai pa -
spētu vēl noskatīties izrādi Mēt-
ropolītēna operas namā, jo nā  ka-
majā dienā Rihardam bija jā -
dodas mājās. Bet viesi Priedainē 
turpināja vakara programmu, 
baudot garšīgas vakariņas, prie-
cājoties par Valdas Rainey tēr-
piem un cenšoties iegūt vērtī-
gākos laimestus Operas ģildes 
loterijā. Modes skati un savie sīgo 
daļu šarmanti vadīja Valdis Čirk-
ste. No skatuves zālē ieslīdēja 
meitenes, cita pēc citas intere-
santākā tērpā. Teātrālās, bet tai 
pašā laikā spontānās meiteņu 
kustības izraisīja skatītājos jaut-
rību un piekrišanu. Modelēja ne 
tikai jaunavas, bet arī māmiņas, 
pavisam mazas meitenītes un 
puišeļi, visi Valdas darinātos tēr-
pos. Valda pati sākumā parādījās 
maigi bālā gaŗā kleitā un pēc tam 
liesmainā vakara tērpā. Varējām 
pievienoties viņas teiktajam, ka 
pasaule kļūst gaišāka un jautrāka, 
ja cilvēks pats sevi izdaiļo. 

Izsolē Gowns by Valda ziedoja 
Operas ģildei trīs tērpus un vienu 
meitenītes kleitu. Paldies, Valda! 
Viesi čakli iegādājās loterijas 
biļetes, dažkārt mērīdami no -

pirkto biļešu strēmeli pēc savu 
roku vai kāju gaŗuma. Pateica-
mies visiem Operas ģildes lab-
daŗiem! Vinnesti un laimētāji: 
1. $200 Mētropolitēna operas 
dāvanu karte no Vijas un Ivara 
Bērziņiem – Marta un Edvīns 

Blumbergs; 2. Skaistumkopšanas 
grozs – Valdis Čirkste; 3. Omāra 
gatavošana un baudīšana ar Aiju 
un Andreju Pelši- Chris un Laura 
Meixner; 4. Veselības grozs – 
Laimonis Drukovskis; 5. Divas 
biļetes uz Jāņiem Priedainē – 

Julie un George Preis; 6. Ilzes 
Pētersones dāvātā $150 dāvanu 
karte no Gowns By Valda– Valdis 
Čirkste. 

Sarīkojums turpinājas ar de  jām, 
sākot ar “Zilās Donavas” valsi. 

Svētdien, 23. marta pēcpusdienā 
Indianapoles tautasdeju kopa 
“Jautrais pāris” sniedza 45 mi  nū šu 
deju koncertu pilsētas centrā, 
Indianapoles mākslas padomei 
(Arts Council of Indianapolis) pie -
derošajā stikla zālē – Artsgarden. 
Programmā bija desmit latviešu 
tradicionālās un jaunrades dejas – 
F. Aigara, I. Asones, A. Krūm-
kalna, I. Raisteres, J. Stumbŗa un 
U. Žagatas choreografijas. Īpašu 
skatītāju atzinību guva U. Žagatas 
“Senais dancis” Emīlijas Grīn val-
des un Jeff Sherman priekšnesumā. 
Koncerts pulcēja ap 100 skatītāju, 
kā latviešu, tā arī vietējo ame ri-
kāņu publiku. Pēc uzveduma de -
jotāji un draugi satikās Sahm’s res-
 torānā uz vakariņām un sadrau-
dzības stundu, ko bija izkārtojis 
kopas dejotājs Andrejs Kancs. 
Dejotāji kopš piedalīšanās pagā-
jušās vasaras Latvijas Dziesmu un 
Deju svētkos ir apņēmības pilni 
turpināt deju iestudēšanu, lai 
2015. gada maijā varētu svinēt 
“Jautrā pāŗa” 65 gadu darbības 
jubileju ar deju uzvedumu!

Kopas dalībnieki “Artsgarden” zālē. Pirmā rindā no kreisās.: 
Andra Goetz, Edīte Pūtelis, Dīna Kancs, Anna Kancs. Otrā rindā: 
Dzintra Tuttle, Iveta Asons (vad.), Anna Inveiss, Sadie Martin. 
Trešā rindā: Kristaps Pūtelis, Lane Tuttle, Emīlija Grīnvalds, 
Liene Tuttle, Alija Ozers, Dainis Ozers. Ceturtā rindā: Roberts 
Inveiss, Andrejs Kancs, Jeff Sherman, Māris Kancs, Ēriks 
Augenbergs, Marc Tuttle // FOTO: Ross Bercot

Modes parāde. Vidū Valda Rainey

TAIRA ZOLDNERE, ALAs informācijas nozares vadītāja
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Kaŗavīru pēcpusdiena Floridā

Klīvlandes Latviešu biedrības 
gada sapulce

IRĒNE EZERIŅA

MAIJA GRENDZE

Vienalga, kā tās saucam, – par 
gada sapulcēm, biedru sapulcēm 
vai pilnsapulcēm, kaut nepie cie-
šamas, tās ne reti ir neinteresan-
tas, gandrīz miegainas. Dom star-
pību trūkums ir laba lieta, ja tas 
nekļūst par normu. Lūdzu vadī-
tājiem piedošanu, bet šogad visas 
pilnsapulces, kur esmu piedalī ju-
sies, pieņēma ziņojumus un ap -
stiprināja ieteiktos budžetus bez 
pārrunām vai iebildumiem. Ceru, 
ka tā nav biedru vienaldzība.

Tādā sadraudzības garā ritēja 
Klīvlandes latviešu biedrības 
piln sapulce šī gada 23. martā. 
Viss “gāja kā pa šņori”. Ar ak -
lamāciju pieņēma priekšnieka 
ziņojumu par pagājušā gada dar-
bību un apstiprināja valdes ie  tei k -
to budžetu 2014. gadam. Tāpat 
ievēlēja visu iepriekšējo valdi, un 
arī jauno kandidātu Marku Liepu. 
Tikai, kad nonācām pie Gaŗezera 
padomes locekļa Fr. Bauera ai -
ci nājuma ziedot $50 000 Gaŗ-
ezera 50 gadu jubilejas fondam, 
izraisījās nopietnas debates. Ra  dās 
jautājums, vai tāds fonds ir ne -
pieciešams, zinot, ka Gaŗezeram 
jau ir daudz dažādu fondu. 
Bauers norādīja, ka šis būs citāds, 
jo ar to cer izveidot “pūra” fondu 
(endowment). Tādi ir amerikāņu 
kolledžām un citām organizā-
cijām. Citi, atzīstot fonda vēla-
mību, ieteica vērsties pie indivi-
duāliem ziedotājiem, nevis orga-
nizācijām, kas pašas raugās uz 
savu ienākumu sarukšanu. De  ba-
 tēja ar lielu pārliecību. Prob lēmu 
atrisināja, kad sapulce ar balsu 
vairākumu novēlēja Gaŗ ezera ju -
bilejas fondam ziedot $10 000  ar 
norunu, ka par to saņems pajas. 

Šī nav kritika no ārpuses. Esmu 
Klīvlandes Latviešu biedrības valdē 
un ļoti priecājos par valdes pa -
veikto. Valdē ir daudz gados par 
mani krietni jaunāku cilvēku. Tie 

ir uzņēmīgi un atbildīgi darbi-
nieki, turklāt viņiem  līdzi nāk 
atsaucīgas otrās puses – vīri un 
sievas. Varētu teikt, ka esam 
ieguvuši divus par vienu cenu. 
Pateicoties viņiem, pēdējo pāris 
gadu laikā esam sākuši lietot 
moderno saziņas technoloģiju. 
Biedrībai ir savs blogs, e-pasts un 
facebook. Tos izmantojam sarīko-
jumu izziņošanai. Biedrība iz  dod 

des Latviešu biedrība – rēgulāri at -
balsta vietējos jauniešus ar stipen-
dijām Gaŗezera Vasaras vidus sko -
las un nometnes apmeklētājiem un 
ceļojumiem Sveika, Latvija!. Bu -
džetā katru gadu ir atvēlētas 
summas Okupācijas mūzejam, 
trūcīgiem studentiem Latvijā, kā 
arī vietējai latviešu skolai un 
citām jaunatnes organizācijām. 
Vairākkārt ar “zirgu sacīkstēm” ir 

Arī mēs St. Pētersburgā, Flo-
ridā, DV izkārtojumā 8. martā 
pulcējāmies Latviešu biedrības 
namā, lai atcerētos Leģionāru 
piemiņas dienu. Kad divi stalti 
vīri ienesa karogus, 52 floridieši 
ar lielu izjūtu dziedāja Latvijas 
Valsts himnu. Šodien, kad bailes 
un rūpes māc mūsu sirdis, kaut 
mūsu tautu nepiemeklētu tāds 
pats liktenis kā Ukrainu, tā bija 
visa mūsu lūgšana. Mācītājs Ai -
vars Pelds, kas ir Floridas Dau-
gavas Vanagu priekšnieks, atklāja 
šī vakara programmu ar lūgšanu 
un pieteica Skaidrīti Princi, kas 
sacīja uzrunu. Viņa uzsvēra, ka 
tieši šodien paiet 30 gadi, kad 18 
vīri sanāca kopā un nodibināja 
DV organizāciju Floridā. Nepa-
gāja ilgs laiks, kad tajā jau bija 26 
biedri, un tā tika atzīta par ofi-
ciālu bezpeļņas DV nodaļu. Va -
ram būt lepni, ka šodien, pēc 30 
gadiem, pastāvam ar 39 biedriem 
un katru gadu aktīvi darboja-
mies, organizējam dažādus sarī-
kojumos, lai rastu līdzekļus pa -
līdzības darbam Latvijā. Pēdējos 
10 gados veco leģionāru atbal-
stam, daudzbērnu ģimenēm, 
skolēnu pusdienām un citām 

labdarīgām organizācijām, esam 
uz Latviju aizveduši $40 275. Katru 
gadu jau arī mūsu mazā DV 
saime paliek arvien mazāka, bet 
bija prieks, ka pagājušā gadā 
mūsu saimē iestājās 4 jauni 
biedri. Mums ir tāda jauka tra-
dicija, ka godinām visus bijušos 
kaŗavīrus, šī sarīkojuma laikā kat -
ram tika pasniegta viena balta 
ro   ze. Programmu iesāka Rita 
Blūmentāle ar trim patriotiskām 
dzejām, kas skaisti izsaka tautas 
mīlestību saviem varoņiem! Kad 
skatuve atvērās, mūsu priekšā 
stāvēja Kanaku ansamblis ar 8 
brašiem vīriem vecumā no 70 
līdz 92 gadiem, visi kā viens 
ģērbušies DV formās, bija prieks 
par katru no viņiem! Šī ansambļa 
sirds un dvēsele ir Richards 
Rollis, kas ar mazu uzrunu iesāka 
programmu, kas sastāvēja no as -
toņām kaŗavīru dziesmām, Mā -
ras Ritumas klavieŗu un Pētera 
Ozola ģitaras pavadījumā. Pirmās 
divas bija Imanta Saksa harmo-
nijas, “Mirdzot šķēpiem”, veltīta 
strēlniekiem. Tad sekoja “Aug-
stienē pie Madonas”, veltīta leģio-
nāriem. Trešā bija mūsu pašu 
Ariānas Liepiņas dziesma “Kaŗa 

laukā” – sērīga atvadu dziesma, 
brālim atvadoties no māsas. 
Paldies Ariānai par to! Tad atkal 
sekoja I. Saksa un A. Vintera “No 
dzimtenes sveiciens”, veltīta vi -
siem kaŗavīriem, un I. Saksa “Mana 
dzimtene Kurzeme”, veltīta mī -
lestībai, un E. Siliņa “Paliec 
sveiks,  mans mazais draugs”. 

Lai dotu iespēju mūsu Kana-
kiem apsēsties, Richards Rollis 
nolasīja skaistu dzeju un vis i klāt-
esošie nodziedājām divas dzies-
mas – “Vaidava” un “Divi bija”. 
Kanaki savu koncertu pabeidza 
ar J. Vītola “Padziedāsim nu, 
bāliņi” un tautasdziesmu “Div’ 
dūjiņas”. Tad visi klātesošie tika 
uzaicināti nodziedāt Viļa Plū-
doņa “Lāčplēšu dziesmu”. 

Kā jau Kanaku vakaram pie-
nākās, pēc koncerta saimnieces 
mūs cienāja ar skābiem kā  pos-
tiem, ceptām desām un kartupeļu 
salātiem. Tā kā ēdieni nāca no 
četru saimnieču virtuvēm, tās bija 
sevišķi garšīgas, jo katrai saim-
niecei taču bija sava specialitāte! 

Cerams, ka nākošā gadā Dievs 
dos spēku un veselību šiem 
vīriem mums atkal sniegt tik 
skaistu, patriotisku programmu. 

latviešu informācijas biļetenu un to 
sūta visiem latviešiem par brīvu kā 
pakalpojumu vietējai sabiedrībai.

Kalpojot vietējai latviešu kopie-
nai, Biedrība ir galvenā latviešu 
kultūrālo sarīkojumu izkārtotāja. 
Jaunāku gadagājumu valde ne -
baidās no darba, kas nepieciešams 
mākslinieku uzņemšanai un sa -
rī kojumu izkārtošanai, un no 
atbildības par financiālu risku, 
kas ar tiem saistīts.

Skaitliski mazākā organizācija 
ar saviem 114 biedriem – Klīv lan-

iegūti līdzekļi Gaŗezeram. 
Viss paveiktais ir labs, bet gri bas 

dzirdēt ieteikumus, kā to darīt 
labāk. Vai pietiek ar to, ka mūsu 
laikam pietiks? Ja gribam, lai 
latviešu sabiedrība, organizācijas 
un draudzes pastāv un turpina būt 
nozīmīgas nākošajām paaudzēm, 
vajadzēs jaunas idejas un jaunu 
pieeju. Kā sasniegt un iesaistīt mūsu 
jauno paaudzi, latviešu valodas 
nepratējus un ieceļotājus no Lat-
vijas? Rainis teica: ”Pastāvēs, kas 
pārvērtīsies”, – vēlos pārvērtības.

Floridas
St. Pētersburgas Latviešu 

biedrībai jauna valde! 

Dūmistaba,
namiņš un istaba

GUNĀRS LIEPIŅŠ

DANČU MAIJA

Klīvlandieši šo ziemu atcerēsies 
kā latviešu sarīkojumiem vis ne-
labvēlīgāko. Kopš janvāŗa sākuma 
katru nedēļas nogali ceļus klāja 
sniegs un ledus. Vairāki sarīkojumi 
bija jāatsauc. Tostarp Klīvlandes 
Latviešu biedrības iecerētā Drau-
dzīgā aicinājuma atcere janvāŗa 
beigās. Zāle bija sakārtota, galdi 
saklāti, skolēnu darbu izstāde 
izlikta un sapirkti produkti pus-
dienām, bet vieslektora Dr. Egila 
Zālīša lidojumu no Bostonas at  -
sauca sniega dēļ. Nolēma sarīko-
jumu atlikt uz pēdējo marta svēt-
dienu. Šīs sestdienas pēcpusdienā 
sāka atkal snigt un nerimās līdz 
visa apkārtne izskatījās kā skaista 
Ziemsvētku kartīte, un ceļus klāja 
6 collas bieza slapja sniega kārta. 
Ne bez grūtībām, Dr. Zālītis ar 
dēlu tomēr bija paspējuši šurp 
atkļūt, pirms slēdza lidlauku. Ilgi 
gaidītais sarīkojums varēja notikt.

dzes skolas pārzine Diana Verhas 
iepazīstināja ar skolas darbu un 
aicināja vecāko klašu skolnieces 
(zēnu klasē nav) pastāstīt par sa  -
viem izstādītajiem projektiem. 
Katrai savs temats – Latviešu rak  st-
nieki, Dainas un Kr. Barons, Drau -
dzīgais aicinājums un mūsu skola, 
Latviešu sēta, Latvijas vēsture. Visi 
darbi bija rūpīgi sagatavoti un 
meitenes par tiem stāstīja raitā 
latviešu valodā. Jaunākie bērni 
iepriecināja ar dziesmu “Gribam 
zināt”, un pēdīgi visa skolas saime 
kopā ar publiku nodziedāja “Ne -
vis slinkojot un pūstot”. 

Sarīkojuma vadītāja Anda Prā-
tiņa iepazīstināja publiku ar viesi 
Dr. Edgaru Zālīti. Viņa illustrē-
tais stāstījums bija par latviešu 
lauku sētu un tās attīstību vēstures 
gaitā. Viņš stāstīja un rādīja uz 
ekrāna dūmsitabas, namiņus, rijas, 
klētis, pirtis un jaunāku laiku dzī -

Kā jau tas noteikts biedrības 
statūtos, Floridas Latviešu St. 
Pētersburgas biedrības valdi jā -
pārvēl katrus divus gadus. No -
minācijas komitejas priekšniece 
Aija Norberga gadskārtejā bied-
rības pilnsapulcē ziņoja, ka šogad 
jāpārvēl visi valdes locekļi, iz -
ņemot priekšnieku, sekretāri un 
sarīkojumu vadītāju, kas tika 
pārvēlēti pagājušā gadā. Viņa 
tālāk paskaidroja, ka jauni kan-

didāti uz šiem svarīgiem pos-
teņiem nav pieteikušies un ka at -
teikšanās dokumenti no iepriek-
šējās valdes locekļiem nav sa -
ņemti, tāpēc viņa pilnsapulcei 
ieteica nominēt visus iepriekšējos 
valdes locekļus, ko pilnsapulce 
ar lielu entuziasmu vienbalsīgi 
atbalstīja. Tā, ļoti demokratiski 
un ar aklamāciju, 2014. gada 1. 
marta pilnsapulcē tika ievēlēta 
jauna (vecā) Biedrības valde.

Ienākot Apvienotās drauzdes 
nama zēlē, acis priecēja gaumīgi 
izstādītie Draudzes skolas bērnu 
darbi un Dr.Zālīša atvestās foto-
grafijas ar paskaidrojumiem. Drau-
dzīgajam aicinājums piemērotās 
galda dekorācijas – atvērta grā-
mata ar tautisku grāmatzīmi un 
dažiem spēļu klucīšiem – bija 
sagādājusi Baiba Apele. 

Pirmais dienas kārtības punkts 
bija Draudzīgā aicinājuma veltes 
vietējai skolai, skautu un gaidu 
vienībām un tautasdeju grupai. 
Vēlējumus līdz ar “aploksnēm” 
nodeva no Apvienotās draudzes 
un tās dāmu komitejas, Klīvlan-
des latviešu kresditsabiedrības, 
Daugavas vanagu apvienības, 
Pen sionāru biedrības un Latviešu 
biedrības. 

Programmas pirmajā daļā Drau-

vojamās mājas, ko sauca par ista-
bām. Viņš izskaidroja kas ir pītā 
sēta, zaru sēta, kāršu sēta, slietā 
sēta, lauku sēta un viensēta. Stās-
tījumu Dr.Zariņš papildināja ar 
īsiem lasījumiem no J. Jaunsud ra-
biņa un E. Virzas darbiem. Viņa 
priekšnesums bija tik interesants, 
ka, elpu aizturējuši, to baudīja 
skolasbērni, skolotāji, vecāki un 
vecvecāki. Tas bija kā neaizmirs-
tamā latviešu valoda, tautiskā 
mantojuma, kultūrvēstures stun-
da. Paldies Dr. Zariņam!

Viņš aizveda šī raksta autori uz 
viņas tēva mājām Praulienas pa -
gastā un lika domās izstaigāt 
dzimto Danču sētu.

Sarunas par latviešu sētu turpi-
nājās pie saimnieču klātā pusdie-
nu galda. Pa to laiku ārā saulīte 
kausēja sniegu.

Mazie skolnieki dzied “Gribam zināt” // FOTO: A. Prātiņš

Klīvladnes Latviešu biedrības valde; Ilze Resne, Baiba Crawford, 
Maija Grendze, Anda Prātiņa, Kārlis Čečeris, Arturs Grava ,Marks 
Liepa, Vita Borga, Haralds Mazzariņš, Franz Bauer, Kalvis Kampe 
un Egils Apelis // FOTO: Zigurds Rīders
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Hamiltonas Dziesmu svētkos koris Sonore

Koris Sonore un diriģents Mārtiņš Ozoliņš (vidū)

EDGARS
ZARIŅŠ

Dīpītis vai dievputniņš 

Caur adatas aci uz Ameriku

Paps Edgars, mamma Alīde un es. Jaunākie brāļi Silvestris un 
Juris. 1950. gada Ziemsvētkos, pēdējos dīpīšu dzīvē, mūsu mazajā 
istabiņā   

Dzīvodami caurbraukšanas nometnē, mēs redzējām, cik grūti gāja 
latviešiem, lai tiktu uz medus un zelta zemi Ameriku. Taisni tā kā 
karikatūrā rakstīts: „Kamielis var vieglāk tikt cauri adatas acij nekā 
letiņš iekļūt Amerikā”. Toreiz mēs nezinājām, ka vietām šinī medus/
zelta zemē tiek piekopta verdzība, kur iebraucējiem ir jāstrādā bez 
algas, tikai par dzīvokli un iztiku. Tomēr ļoti ātri uzzinājām, ka 
sponsori meklē stiprus un dumjus smagā darba strādniekus. Ātri jo 
ātri izgatavojām jaunu ģimenes bildi, ko sūtīt sponsoriem Amerikā. 
Es domāju, ka tur mēs izskatāmies kā kādi laupītāji

(Turpināts no Nr. 14)

1947. gadā Kanada atvēra savas 
durvis jaunām, līdz 36 gadu vecu 
cilvēku ģimenēm ar bērniem, bet 
jau 1948. gadā Kanada sāka pie -
ņemt visādas dīpīšu ģimenes. Tajā 
pašā laikā Austrālija sekoja Ka -
nadas piemēram un labprāt ielai-
da dīpīšus, bet dīpīši ne labprāt 
gribēja doties uz tālo Austrāliju. 
Kā nekā mēs ticējām, ka „rudenī 
dosimies mājās”. Jānis Rostoks, 
saukts onkulis Lāšiņš, mūsu Lat-
vijas kaimiņu mājas saimnieks, 
aizbrauca uz Austrāliju un četr des-
mit gadu vecumā nonāca meža 
darbos netālu no Brisbenes. 
Nezinu,  vai Austrālijas ziemeļu 
karstums vai smagais darbs bija 
vainīgs, jo viņš aizgāja mūžībā 
jau piecdesmit gadu vecumā.  

sponsoriem algu nemaksāja, un, 
ja ģimenei gada beigās bija pa -
rāds, tā nedrīkstēja atstāt spon-
soru. Pazīstu ģimenes, kas nonāca 
Amerikas dienvidu štatos taba-
kas un kokvilnas plantācijās. 
Viņiem nekad netika izskaidrots, 
ka dzīvošana ir dārgāka par viņu 
algu, un tāpēc citiem latviešiem 
viņi bija jāizpērk, lai tiktu prom. 
Amerikā pie sponsoru samek lē-
šanas darbojās reliģiskas un so  -
ciālas organizācijas, un arī lat vie ši, 
kas bija ieceļojuši ASV pirms 
Otrā pasaules kaŗa. 1949. gadā 
mūsu ģimenes sponsors savā 
lauku saimniecībā Mičiganā mūs 
gaidīja, bet nesagaidīja, jo tēvs kā 
latviešu leģionārs nevarēja tad uz 
ASV izbraukt. Nezinu, kāda tur 
tā dzīve būtu bijusi?

Dzīvodami caurbraukšanas no -

un dumjus smagā darba strād nie-
kus. Ātri jo ātri izgatavojām jau  nu 
ģimenes bildi, ko sūtīt sponsoriem 
Amerikā. Es domāju, ka tur mēs 

man jau bija darbs un divus 
gadus vēlāk nopirkām paši savu 
māju. Manas nākamās sievas ģi -
mene mūs tomēr pārspēja. Viņi 

iebrauca Detroitā augustā un 
māju nopirka decembrī.

(Turpinājums sekos)

JURIS ĶENIŅŠ

Jau 1991. gadā Kanadas Dzies mu 
svētkos tika gaidīts Latvijas koris 
Sonore, (oficiālais nosaukums – 
Rīgas Kultūras un tautas mākslas 
centra Mazā Ģilde jauniešu koris 
Sonore). Diemžēl, ielūgtais koris 
1991. gadā atbraukt nevarēja, svēt-
kos ieradās  tikai koŗa dibinātājs 
un mākslinieciskais vadītājs Ed -
gars Račevskis, bet XIV Latviešu 
Dziesmu svētku Kanadā viesi 
varēs priecāties par šī slavenā, 
skanīgā un nopelniem bagātā 
koŗa ierašanos. 

Maestro Račevskis ir viens no 
Latvijas pazīstamākajiem diriģen-
tiem, apbalvots ar Triju Zvaigžņu 
ordeni un Lielo mūzikas balvu, 
kopš 1970. gada bijis Vispārējo 
Dziesmu un Deju svētku virsdi-
riģents, 2013. gada Dziesmu un 
Deju svētkos Rīgā – goda virs di-
riģents.

Koŗa tapšanas stāsts ir jauks, to 
sirsnīgā tēva klātienē man at  stās-
tīja diriģenta meita Ilze Račevska. 
Ilze ar dažām vidusskolas drau-

dzenēm ir vēlējusies dibināt jau  nu 
kori. Dabīgi, 1987. gada rudenī viņa 
griezās pie tuvākā viņai pazīstamā 
diriģenta – pie sava tēva. Protams, 
tēvs, kaut pienākumu aizņemts, 
nevarēja noraidīt meitas priekš-
likumu. Pirmais mēģinājums no -
tika 13. oktobrī, un piedzima “mū -
zikas, prieka un mīlestības koris”. 
Ilzes pierunāšanas talanti bija 
jāliek lietā 1997. gadā, kad Edgars 
Račevskis aizgāja pensijā. Tagad 
Ilze Ozoliņa, (arī spējīga mūziķe 
– LNO galvenā koncertmeistare), 
precējusies ar diriģentu Mārtiņu 
Ozoliņu, šobrīd Latvijas Nacio-
nālās Operas galveno diriģentu, 
varēja pierunāt vīru pārņemt ko  ŗa 
vadību. Maestro Račevskis pie -
krita savu zizli nodot tālāk spē-
jīgajam un apdāvinātajam znotam. 
Arī maestro Ozoliņam  ir daudz 
nopelnu: vairāku starptautisku 
orķestŗa diriģēšanas konkursu 
laureāts, Latvijas Mūzikas akadē-
mijas docents un Orķestra diri-
ģēšanas katedras vadītājs un pro-

fesionālā pūtēju orķestra „Rīga” 
mākslinieciskais vadītājs un gal-
venais diriģents. Mārtiņš Ozoliņš 
bija arī virsdiriģents Dziesmu 
svētku noslēguma koncertā Rīgā 
un arī izcilajā  vokāli simfonis-
kajā koncertā Arēnā “Rīga”.

Koris Sonore arī daudzkārt ir 
apbalvots, vienmēr pirmās rindās 
koŗu skatēs. 2013. gadā XXV 
Dziesmu svētku koŗu kaŗos no 
23 labākajiem jauktajiem koŗiem 
no visas Latvijas izcīnijā 3. vietu! 

XIV Latviešu Dziesmu svētkos 
Kanadā Sonore piedalīsies kop-
koŗa sastāvā gan kopkoŗa, gan ga -
rīgās mūzikas koncertā, garīgajā 
koncertā piedāvājot arī īsu solo 
posmu. Priecājamies, ka Latvijas 
virsdiriģents Mārtiņš Ozoliņš ir 
pieņēmis ielūgumu stāties Ka  na-
das virsdiriģentu rindās abos 
koncertos.

Svētku klausītāji un apmeklētāji 
nepacietīgi sagaida Sonores solo 
koncertu, skanīgajā Christ’s Church 
Cathedral, kas ir Hamilton Chil-

dren’s Choir un Bach Elgar Choir 
mājvieta, kur apmēram 36 bal sī-
gais koris iepriecinās klausītājus ar 
tradicionālu un modernu, pazīs-
tamu un retāk dzirdētu reper-
tuāru, tautasdziesmām un oriģi-
nālkompozicijām smalkā un rū -

bas komiteja ir gādājusi par de -
dzīgiem koncerta gājējiem, visi 
koncerti svētku piektdienas pēc-
pusdienā būs labi pieejami. No 
kamermūzikas un operas kon-
certa uz Sonores koncertu turpat, 
un tālāk, tikai ar īsu 500 metru 

izskatāmies kā kādi laupītāji.
1951. gada februārī ASV kon-

gress pieņēma likumu, ka Ame-
rikā var iebraukt kādreizējās Liel-
vācijas militārie dalībnieki. Šis li  -
kums atvēra durvis uz Ameriku 
latviešu leģionāriem. Bet Zariņu 
ģimenei nebija vairs sponsora. 
Laimīgi, ka vecāki bija uzturējuši 
sakarus ar Vēdeles nometnes 
skautu vienības priekšnieku 
vadītāju Robertu Graudu. Viņš 
ar savu ģimeni iebrauca Detroitā, 
ASV jau 1949. gadā. Viņa māsa 
un svainis, 1905. gada imigranti, 
tā saucamie veclatvieši, bija ASV 
pilsoņi un varēja būt sponsori. 
Grauda kungs pārliecināja savus 
radus, ka mēs nebūsim viņiem 
uz kakla un ka mēs paši tiksim 
galā ar savu dzīvi Amerikā. Mēs 
saviem sponsoriem pierādījām, 
ka varam par sevi gādāt. Ie  brau-
cām Detroitā svētdienā, otrdien 

  1947. gada beigās vai 1948. gada 
sākumā Amerikas Savienotās 
Valstis pieņēma likumu, kas at -
cēla imigrācijas kvotas dīpīšiem, 
un ar to sākās izceļošana uz ASV. 
Ne bez problēmām. Vispirms kat-
 rai ģimenei bija jāatrod sponsors 
jeb garantētājs ASV, kuŗš apsolīja, 
ka ģimenei būs darbs un dzīvo-
šana vienam gadam. Kas to būtu 
domājis, ka 1948./49. gadā ASV 
eksistēja verdzība! Dažs labs no 

metnē, mēs redzējām, cik grūti gā -
ja latviešiem, lai tiktu uz medus 
un zelta zemi Ameriku. Taisni tā 
kā karikatūrā rakstīts: „Kamielis 
var vieglāk tikt cauri adatas acij 
nekā letiņš iekļūt Amerikā”. To -
reiz mēs nezinājām, ka vietām šinī 
medus/zelta zemē tiek piekopta 
verdzība, kur iebraucējiem ir jā  -
strādā bez algas, tikai par dzīvokli 
un iztiku. Tomēr ļoti ātri uzzi-
nājām, ka sponsori meklē stiprus 

pīgi izstrādātā elegantā izpildī-
ju mā Mārtiņa Ozoliņa talan-
tīgajā vadībā.

Varu arī ziņot, ka svētku Rī  cī-

pastaigu uz Debess mannā kabarē 
Hamilton Convention Centre. Šī 
būs varena mūzikāla diena. Bau-
dīsim kopā Hamiltonā!
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Satikšanās ar patiesi krietnu cilvēku
Grāmata Nikolajs Skuja.

Burtnīca No Skuju dzimtas archīva. Rīgā 2014. g.

No Nikolaja Skujas vēstulēm Veltai Tomai
no 1958. līdz 1990. gadam

Veltai Tomai gan kaŗa gados, gan jau pēc 1958. gada rakstītās vēstules ar viņas vēlējumu caur 
Veltas tuvas draudzenes Lalitas Muižnieces rokām 2003. gadā atgriezās Latvijā. Daļa no Veltas 

Tomas archīva ir nodota arī Misiņa bibliotēkai.

Latviešu biedrības namā 
grāmatu „Nikolajs Skuja” 
saņēma tās pirmie lasītāji – 
atmiņu stāstu autori. Pa  vi-
sam drīz to varēs iegādāties 
arī grāmatnīcās un P. Stra-
diņa Medicīnas vēstures mū -
zejā. Interesenti no ārzemēm 
to var iegādāties, sazinoties 
ar Laika redakciju. Maksa 
par grāmatu kopā ar sūtīša-
nas izdevumiem – $ 25.

Grāmata ir kā satikšanās ar 
ārstu Nikolaju Skuju – pazīs-
tamo un arī nezināmo. Tajā ir 
atmiņu stāsti par Nikolaju 
Skuju un Nikolaja Skujas paša 
stāsts par savu dzīvi grāmatas 
pielikumā – burtnīcā No Skuju 
dzimtas archīva. Latvijas vēs-
tures līkloči viena cilvēka 
dzīvē, viena cilvēka spēks un 
gudrība veidot savu likteni.

Savā 99 gadus gaŗajā ārsta 
mūžā gastroenterologs profe-
sors Nikolajs Skuja paspēja 

izdarīt daudz. 2012. gada rudenī 
viņš aizgāja no mums, atstādams 
spilgtas atmiņas par sevi pali-
cēju sirdī un prātā, publikācijas 

līdz šim varēja ielūkoties vienīgi 
ģimene. Grāmatai Nikolajs Sku ja 
ir četras daļas: 1. daļa – Ni  ko-
laja Skujas biografija, 2. daļa – 

viņa paša runas un raksti.
Burtnīcā No Skuju dzimtas 

archīva  ir  vēstules, skolas darbi, 
piezīmes par literātūru, par 
dzīvi, par filozofiju, archīva 
materiāli. Tā ir viena cilvēka 
liktenī ierakstīta Latvijas simt 
gadu vēsture. Unikāla ir iespēja 
lasīt Nikolaja Skujas – ārsta un 
kaŗagūstekņa rakstīto dienas-
grāmatu Staļina nometnē 1945. 
un 1946. gadā. Vēstules pirma-
jai sievai dzejniecei Veltai To -
mai, kas rakstītas gan kaŗa laikā, 
gan jau pēc 1960. gada, ļauj 
iepazīt Nikolaja Skujas roman-
tisko dvēseli. 

Ar N. Skujas tuvinieku laipnu 
atļauju daļu no tām publicējam 
mūsu laikrakstā.

***
Cilvēka tikumības pamatā ir 

drosme, taisnība un mērenība.” 
(Platons)

Ir svarīgi ievērot mērenību un 
būt patiesam, pareizi domāt, 
nemelot pat sīkumos. Tam bieži 
vien ir nepieciešama drosme. (..)

Cilvēka stiprumu nosaka ga -

Rīgā, 12.XI 1958.
Mīļā Velta!
Arī atļaujos sev šo uzrunu, jo 

– kad tā krietni padomā – mēs 
varam palikt draugi un cienīt 
viens otru par tiem degsmes, 
jaunības skaistuma un arī sāpju 
(tagad gan liekas – neīstu) pil-
najiem gadiem, kuŗus esam 
kopā pavadījuši. Tāpēc ļoti 
priecājos par Tavu vēstuli, ko 
saņēmu negaidīti savā darba 
vietā. No šīs skaisti uzrakstītās 
vēstules var nojaust lielas ilgas 
pēc dzimtenes. To saprotu, 
Velta. Es pats pašreiz atrodos 
Cēsīs, rakstu Tev. Šodien jaukā, 
skaidrā bezvēja dienā gāju pa 
bērnības takām, priecājos par 
biezo mauru Gaujas malā, par 
tik pazīstamo Gaujas straumi, 
par dažām vecām, lielām eglēm, 
kas Bērzaines lejā stāv tāpat kā 
toreiz, kad biju vēl mazs. Bet 
dažās vietās koki izauguši lieli, 
ceļš citādāks, tomēr liekas ār  -
kārtīgi pazīstams – rudens ra -
sas, saules gaismas, īpatnēja 
spirgtuma un it kā ziemas gaidu 
pilna visa daba. Domāju par Tevi, 
sa  pratu, ka Tev apkārt nav šīs ie -
  rastās ainas, varbūt trūkst brūk-
  lenāju, varbūt – rudens ra  sas un 
spirgtuma, varbūt – pat bērzu. 
Gandrīz gribas teikt, brauc taču 
mājās, ja Tevi nekas būtisks 
nesaista tajā svešajā man zemē. 

Pašreiz laikrakstā lasu par 
aktieri Jāni Kubili, kuŗu “baltie 
Neretas ceļi vilinājuši meklēt 

tāles”, un viņš kļuvis par aktieri 
Rīgā. Jā, lielceļi Neretā ir tādi 
paši un Susējā arī. Šovasar tos 
redzēju, jo biju ar pāris darba 
biedriem aizbraucis vēžot pie 
leišu robežas. Pāris reižu esmu 
ārstējis neretiešus, kas atbrau-
kuši Rīgā un atgādināja man 
“vecu pazīšanos”, arī onkuļa 
Toma bērnus.

Priecājos ļoti, ka Tev vēl ir 
jaunības degsme un straujums. 
Tāda jau ir Tava negaidītā 
vēstule. Arī es neesmu, domāju, 
aptaukojies, vismaz miesīgi ne, 
ceru, ka arī garīgi ne. Vienā 
ziņā tas nav ērti, jo, lai gan 
nevaru par neko žēloties (mani 
mīl sieva, bērni, esmu izticis, 
darbā mani ciena), tomēr rei -
zēm ir nemiers, gribas skumt, 
klausīties vairāk skumju mū -
ziku, reizēm ir ilgas pēc tā, kā 
man nav. Diena paiet steigā, jo 
bez naudas pelnīšanas darba, 
ģimenes vēl cenšos strādāt tālāk 
un kaut ko uzrakstīt savā 
priekšmetā. Varbūt izdosies. 
Rei  zēm skumstu par zaudētiem 
ga  diem, jo kādreiz taču biju 
jau  nākais savā speciālitātē. Ta -
gad ne  esmu jaunākais ar savu 
pakāpi. 

Vai atceries solījumu tikties 
Gelert Hedž1 kalnā? Liekas, esi 
aizmirsusi, termiņš jau sen pāri. 
Varbūt, Velta, tomēr kādreiz va -
rēsim tikties un “izspēlēt šacha 
1  Ungāru val. Gellért-hegy – kalns 
Budapeštā ar plašu skatu uz pilsētu. 

partiju” kā Ezeriņa novelē, vai 
atceries? Dzirdēju, ka esi appre-
cējusies vai vismaz mīlot kādu 
jaunu cilvēku – Nārumu? 

Omīte, kā zini, jau sen dus 
Mātes tēla aizmugurē Meža ka -
pos. Līdz tam viņa bija pastāvīgs 
ciemiņš manā mājā visās vārda 
un dzimšanas dienās. Lūdzu 
atraksti man atkal, apraksti, ja 
vari, konkrētāk par savu darbu 
un dzīvi. Arī fotografijas mani 
iepriecinātu. Arī es, domāju, 
drīzumā uzrakstīšu vairāk. Sir-
snīgi sveicinu Tevi vārda dienā! 

Niks

27.  janv.  1960.
Tomēr ikdienas steiga ir tāda, 

ka pat laikrakstus izlasīt ne ik 
dienu izdodas. Kad pabeigts ek -
sistences darbs, izrunāts nepie-
ciešamais ar bērniem, izsēdēts 
sēdēs un sapulcēs, kuŗu nav 
ma  zums, – tad vēlā naktī sēdu 
pie Tev zināmā ozolkokā grieztā 
galda, sienas nosegtas ar grā-
matplauktiem līdz griestiem, 
tumsā blāv Veronikas Janelsiņas 
saulaini dzeltenās puķes, man 
priekšā mirušā tēva portrets, 
citas gleznas. Vēl istabā – arī 
Tev zināmas – zaļās mēbeles, 
bet pie griestiem melnā lustra. 
Blakus istabā enerģiski un dziļi 
elpo Linards, Jana un Vidaga, 
bet aiz tās Irēna pie mana tēva 
rak  stām galda, arī strādā un 
atkaŗo pa telefonu man kādas 
pāris stundas miera. Parasti 

man daudz jālasa par prob lē-
mām, kas ra  dušās dienā, klīnikā, 
vai arī jāgatavo kāds referāts. Tā 
pienāk plkst. 1, un jāiet gulēt, jo 
sagaidīta jauna diena, kuŗā 
darbs sāksies 8-os slimnīcā 
(strādāju tagad atkal 1. pilsētas 
slimnīcā, turpat, kur agrāk). Tā 
rit diena pēc dienas, un paliek 
daudz kas neiz darīts. 

Bet romantikas meklētājs arī 
es vēl esmu palicis... [..]

Šonakt viens pasapņošu, pa -
skatīšos pa logu tumsā. Aiz loga 
Pārdaugavas uguņi un dārzs. 
Viegls sals ārā, un šaurs mēness 
sirpis. Koka māja, kuŗā dzī-
vojam, dreb no Rīgas dunoņas, 
no vilcieniem, trolejbusiem, bet 
tas viss liekas samērā tālu. Rīt 
atkal sāksies darbadienas steiga, 
un man pats svarīgākais dzīvē 
lik  sies, kā noskaidrot, kāpēc 
fosfa tāze (ferments) žultī dažos 
ga  dī jumos ir pavairota (manas 
diser tācijas eventuālais temats, 
jo atkal sāku strādāt, ceru, var-
būt izdosies izstrādāt doktora 
darbu, kan didāts jau esmu). 
Tāpat svarīgi būs uzstādīt dažas 
grūtas diagnozes, novadīt ārstu 
sapulci, pie ņemt pacientus, va -
karā aizskriet uz māju, ko ceļam, 
un pārlie ci nāties, vai apmetums 
vannas is  tabā iznācis labs, pār-
baudīt bērnu burtnīcas, īsi 
izrunāties ar Iruku un ar steigu 
lasīt, lasīt, lasīt visu to, kas ir 
neskaidrs; un, jo vairāk lasa, jo 

vairāk ir tā, kas vēl jāizlasa. Un 
tad būs atkal plkst. 1 naktī, 
apklusīs Rīgas dunoņa un mēģi-
nāšu aizmigt, kas ne katrreiz 
izdodas. Svētdienās arī es slē-
poju, un uz slēpēm tīri veikli 
pārvietojas visa mana “brigāde”, 
kuŗas fotografiju Tev drīzumā 
aizsūtīšu. Tā īsumā esmu Tev 
aprakstījis savu dzīvi. Pašreiz, 
liekas, varētu būt apmierināts 
un laimīgs, tomēr bieži māc 
skumjas un pats nezinu, kā man 
īsti vajag. Laikam šādas sap ņo-
šanas kā šonakt, bet kuŗai man 
nekad nav vaļas.

19. aug. 1966.
... joprojām gribu vairāk, nekā 

varu, un tāpēc nekad nav laika. 
Pašreiz laboju un slīpēju uzrak-
stīto (800 lpp. mašīnrakstā) dok -
tora darbu par žultsceļu sli mību 
patoģenēzi (izcelsmi). Ceru šo  gad 
aizstāvēt. Otra dzī ves daļa (bez 
medicīnas) ir bērnu audzinā ša na. 
Esam labi draugi ar Linardu, 
Janu un Vi  dagu. [..] Gribu iemā-
cīt saviem bērniem daudz ko, 
starp citu – arī mīlēt Cēsis – 
mazo dzimteni. Tāpēc bieži turp 
nobraucam. [..] Neretā neesmu 
bijis, bet kādreiz jau aizbraukšu. 
Šogad kādas 5 dienas ceļosim 
abi ar dēlu pa Madonu–Gai -
ziņu–Latgali–Puškina vietām 
Baltkrievijā. Kājām un ar telti 
un mugur somām, izmantojot 
gadījuma mašīnas.

(Turpinājums sekos)

daudzos preses izdevumos, me -
dicīnas grāmatas un bagātu 
savas dzīves materiālu gan 
fotografijās, gan savos pierak-
stos un dienasgrāmatās, kuŗās 

ģimenes, kollēgu, draugu, kor-
porācijas Talavija filistru atmiņu 
stāsti, 3. daļa – publicēto Ni -
kolaja Skujas sniegto interviju  
un rakstu fragmenti, 4. daļa – 

rīgais spēks – arī ieslēgtais var 
būt brīvs, ja tāds jūtas. Un nebūt 
informācijas badā pat tad, ja 
vienīgā informācija no ārpuses 
ir vaidi, lamas un uzkliedzieni, – 
ja uzkrāta pašam sava in  for mā-
cija, tad no visa sev nesvarīgā 
iespējams atslēgties. Izsūtījuma 
skola man atklāja, cik cilvēka 
laimei patiesībā maz vajag, – vie -
nīgi iekšējo apziņi, ka esi dzīvojis 
pēc savas sirdsapziņas un vērtību 
skālas. Tieši nometnē iemācījos 
priecāties par dabas skaistumu. 
Skatījos uz saulrietu un biju pa -
tiesi laimīgs, jo zināju, ka tur, 
vakarpusē, ir mana Latvija. To, ka 
apkārt žogs, nejutu. Nesalūzu tāpēc, 
ka jau pirms tam biju sasniedzis 
to pakāpienu personības izveidē, 
ko pieminējis austriešu filozofs 
Francis Kafka: punktu, no kuŗa 
vairs nav at  griešanās. Man bija 
skaidra vēr tību skāla: kas ir sirds -
apziņa, patriotisms, pienākums, 
atbil dība. Tā vairs nekādos apstāk-
ļos nemainās, kaut cilvēks pats 
mai nās, ja nepārtraukti mācās.

(Nikolajs Skuja)
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Floridas St. Pētersburgas Latviešu biedrības
48. gada svētki

Window on Eurasia: Smolensk Residents Seek 
Referendum on Transferring District from

Russian Federation to Belarus
PAUL GOBLE

GUNĀRS LIEPIŅŠ

Staunton, April 4 – Organizers 
have collected some 1500 signa-
tures on an Internet petition call-
ing for a referendum on the trans-
fer of part of Russia’s Smolensk 
Oblast to Belarus, a step they say 
would correct an “historic injus-
tice” because that area belonged to 
Belarus before World War II and 
one that echoes what Vladimir 
Putin did in Crimea.

The effort has attracted some 
media attention in the area and 
in Europe, but it is unlikely to go 
very far. (For a survey of this cov-
erage, seenewsru.com/
russia/04apr2014/smolensk.
html.) Nonetheless, it is impor-
tant because it highlights three 
underlying realities of the current 
situation that bear watching.

First, Russia is not the only 
country on the territory of the 
former Soviet Union with co-
ethnics living abroad or which 

has people who remember when 
the borders were different and 
territories now included in one 
country were part of another 
republic. Between1921 and 1981, 
republic borders were changed 
some 200 times.

 Belarus, which Stalin moved 
westward at the end of World 
War II, is only the clearest case, 
but all the borders among the 
former Soviet republics are prob-
lematic in terms of ethnicity and 
history. Until Putin’s Crimean 
Anschluss, all sides had more or 
less agreed that calling for the 
transfer of territory from one to 
another would open a Pandora’s 
box and therefore restrained 
themselves.

(Even the events in Georgia in 
August 2008 reflect that fact. 
Moscow helped Abkhazia and 
South Osetia to move out of 
Georgia, but the Russian govern-

ment did not take the next step 
of annexing them, even though 
that is what the South Osetins 
wanted, although most 
Abkhazians did not.)

Second, in the Internet age, 
these issues can be enflamed 
quickly. People who have never 
thought much about co-ethnics 
abroad or about territories that 
used to be part of their republics 
can be prompted to think about 
them amazingly quickly, and 
their new sensibilities about 
these groups and lands can 
become a political force.

Three months ago, few Russians 
in the Russian Federation talked 
much about Crimea or about 
their co-ethnics there. But an 
intense propaganda barrage 
caused many to come to believe 
that ethnic Russians in Crimea 
were being oppressed and that 
the transfer of Crimea from the 

RSFSR to the Ukrainian SSR in 
1954 was a crime requiring cor-
rection.

No other country in the region 
has the capacity to mobilize its 
population in this way as quickly, 
and none at present appears 
interested in doing so. But indi-
viduals and groups using the 
resources of the Internet can 
exacerbate the feelings of many 
and create challenges both for 
the country of which they are 
residents and for the one they 
wish to join.

Related to this, some govern-
ments may be only too happy to 
see such independent efforts take 
off. On the one hand, campaigns 
of this type are a reminder to 
other governments of the dan-
gers of moving borders about. 
And on the other, governments 
can shut such things down and 
perhaps even get a certain 

amount of credit from those who 
oppose a change.

And third, any questioning of 
the borders of the former Soviet 
republics can quite possibly be 
used by those who argue as do 
many in the Putin regime that 
some of the post-Soviet coun-
tries are not effective states, that 
their borders can and quite pos-
sibly should be changed, but that 
this will only be possible if all 
these states are part of a single 
country centered on Moscow.

That is an argument which few 
would seem likely to accept, but 
it is one that the Putin regime 
quite possibly will exploit because 
it would distract attention from 
Moscow’s openly imperialistic 
policies by redirecting attention 
to what Vladimir Putin has called 
“the greatest geopolitical disaster 
of the 20th century,” the disinte-
gration of the USSR.

Floridā, ziliem, skaistiem zie-
diem sāk tērpties diženais dža-
karanda (jacaranda mimosifolia) 
koks. Tā ir pazīme, ka tiešām sā -
cies pavasaris, lai gan gaisa tem-
perātūra, Kanadas auksto vēju dēļ 
vēl mazliet zemāka nekā citu 
gadu. Tas ir arī mājiens „ziemeļu 
sniegputniem”, ka laiks atgriez-
ties uz Indianu, Minesotu, Ohaio, 
Mičigānu, Ņujorku, Ontario, jā, 
pat Kvebeku. Bet visi tautieši 5. 
aprīlī tomēr vēl pulcējās St. Pē -
tersburgas Latviešu biedrības 
sezonas pēdējā sarīkojumā – 
bied rības 48. gada svētkos.

Tautieši sanāk šai mazajā Bied-
rības namā, ko viens no dibi nā-
tājiem pirms 48 gadiem nosauca 
par „mūsu mazo Latviju”, lai pa -
priecātos, bet galvenokārt lai 
padziedātu un paklausītos mūsu 
tautasdziesmas, mūsu koklītes 
skaņas, mūsu rakstnieku dzejas. 
Lai redzētu mūsu aktieŗu lugas, 
palasītu mūsu grāmatas, apskatītu 
mūsu gleznotāju un rotaslietu 
kalēju un tautastērpu darinātāju 
darbus – ar vārdu sakot, – iz  bau-
dītu un uzturētu mūsu seno kul-
tūru. Tā ir kā maza svecītes gais-
ma, kas jātaupa un jāsargā no 
dzimtenes tik tālajā Floridā. Pro-
 tams, to dara arī visi „klaida” tau -
tieši visos Rietumu zemes centros. 
Šo mazo svecīšu liesmiņas pa -
līdzēja iedegt lielo tautas brīvības 
ugunskuru Tēvzemē 1991. gadā.

Gada svētku programma sākās 
ar Juŗa Epermaņa referātu par 
„Latviešu imigrantu viļņiem Ame-
rikā”. Autors aprakstīja trīs galve-
nos periodus, kas sākās ar 1888. ga -
du, kad Amerikā, Bostonā, iera-
dās astoņi latvieši, viens no tiem 
Jēkabs Siebergs kurš sāka orga-
nizēt tautiešus un izdeva pirmo 
latviešu avīzi „Amerikas Vēst ne-
sis”, no 1896. līdz 1923. gadam. 
Pirmā „Brīvo Latviešu Biedrība” 

tika organizēta Filadelfijā, 1892. ga -
dā un tā pastāv vēl tagad. Otrais 
vilnis sākās 1905. gadā, kad 
Ame rikā ieradās apmēram 5000 
po   lī  tisko bēgļu no Latvijas. Daudzi 
no viņiem bija sociālisti un mark-
sisti. 1919. gadā ap 1000 latviešu 
palīdzēja dibināt Amerikas ko -
mūnistu partiju. Trešais lielākais 
vilnis sākās 1947. gadā, kad Ame-
rika uzņēma 47 000 DP’s jeb 

dēļ, autors ieteica Floridas tau tie-
šiem priecāties par vēl pastāvošo 
kopienu un uzturēt mūsu kul tū ru, 
cik vien ilgi tas būs iespējams.

Māksliniecisko daļu uzsāka 
soprāns Aleksandra Rituma ar 
divām dziesmām Vladimira Hoh-
lova klavieŗu pavadījumā. Alek-
sandras skaistā un spēcīgā balss 
sajūsmināja visus klausītājus, kas 
māksliniekiem pateicās ar ska ļiem 

koris, laiks bija otrai kopdzies-
mai “Es nenācu šai vietāi”.

Biedrības koris, šogad mazliet 
mazākā sastāvā, bet ļoti spējīgā 
maestro Vladimira Hohlova va -
dībā, dziedāja sešas dziesmas. 
„Es dziedāju, gavilēju” (I. Saksa 
apdare), sekoja A. Jurjāna „Aiz 
azara augsti kolni”. Valodnieki 
varbūt strīdētos, cik precīzi lat-
galiešu izloksnē koris dziedāja šo 

nedarbojas. Pienāca vēl desmit 
dziedātāji! Dziesma skanēja va -
reni, un publika pieprasīja to 
atkārtot. Pēc koncerta par  mazu 
pateicību visi koristi saņēma sar-
kanu neļķi.

Pēc īsiem svētvārdiem un galda 
lūgšanas mācītājs Aivars Pelds 
visus klātesošos aicināja pie azaida 
galda. Saimniece Mārīte Rubīna 
ar palīgiem bija sakārtojusi ba -

Biedrības koklētāju ansamblis. No kreisās: vadītājs Ilmārs 
Vilmanis, Aleksandra Rituma, Ariāna Liepiņa un Aivars Vilemsons 
// FOTO: Gunārs Liepiņš

Juveliere Pārsla Kriķis ar vīru rāda un pārdot tautiskās rotaslietas 
// FOTO: Gunārs Liepiņš

dziesmu, jo korī neviena Latgales 
izcelsmes korista nav, bet publika 
tomēr sniegumu uzņēma atsau-
cīgi. Nākamā dziesma bija Jāņa 
Kalniņa ”Dieviņš gāja tīrumā”,  
tad U. Stabulnieka (V. Hohlova 
apdare) “Tik un tā” ar M. Zālītes 
vārdiem. Nākamā bija jautrā tau-
tasdziesma “Ak tad kaķīts kurmi” 
(Guntars Ģedulis). Pēdējā dzies-
ma bija Raimonda Paula „Vēju 
stundā” V. Hohlova apdarē (J. Pe -
tera vārdi), tā jau gandrīz vai uz -
skatāma par Floridas koŗa himnu. 
Šai dziesmā koŗa priekšniece 
Ariāna Liepiņa aicināja pievie-
noties arī visus bijušos koristus, 
kas dažādu apstākļu dēļ korī vairs 

gātīgu aukstā azaida galdu. Tur 
bija gan lasis, gan galerts, gan 
siļķe, gan dažādi salāti un, pro-
tams, rupjmaize. Kamēr kungi vēl 
mielojās, dāmas aplenca divus 
lielos galdus, kur daudzas skais-
tas, tautiskas rotaslietas bija iz -
klājusi juveliere Pārsla Kriķis.

Lai gan stingri pamielojušies un 
pagaršojuši kādu glāzi vīna vai pat 
kādu stiprāku dzērienu, tautieši 
tomēr vēl atrada pietiekami daudz 
enerģijas, lai aicinātu dāmas uz kādu 
valša vai tango deju, jo uz skatu-
ves bija stājušies biedrības mūziķi 
Ilmārs Dzenis un Pēteris Ozols.

Tā Floridā tika nosvinēts 48. Lat-
 viešu biedrības pastāvēšanas gads.

„dīpīšus”, kas bija bēgļi no komū-
nisma represijām tēvzemē. Tika 
izveidotas pat līdz 500 dažādas or -
ganizācijas, koŗi, draudzes, bied-
rības. Pašlaik šo organizāciju skaits 
sarucis apmēram uz 50. Varbūt, 
ka ir vēl ceturtais vilnis, – kopš 
1991. gada. Iespējams, ka Ame-
rikā ir ieradušies vēl 10 000 lat-
viešu, bet neviens, pat ne Latvijas 
vēstniecība Vašingtonā nevar šo 
skaitli apstiprināt, jo daudzi ie -
braucēji ir ieradušies kā tūristi 
un palikuši ilgāk, nelegāli, lai sa -
meklētu labāk apmaksātu darbu. 
Lai gan tautiešu skaitļi šodien 
strauji sarūk, asimilācijas un 
vienkārši tautiešu novecošanas 

aplausiem. Tad, lai dotu laiku uz 
skatuves novietot biedrības kok-
lētājus, visi sanākušie nodziedāja 
kopdziesmu „Mazs bij’ tēva no -
vadiņis”.

Koklētāji Ilmāra Vilmaņa va  dī-
 bā spēlēja sešas tautasdziesmas, 
sākot ar “Koklītes skanēja” un „Ko, 
runcīti, tu domāji?”, abas I. Vil -
maņa apdarē. Tad sekoja Ariānas 
Liepiņas „Kas guļ miegu”. Tad 
klausītājus iepriecināja Bruno 
Skultes instrumentālā kompo-
zicija „Vectētiņš un vecmāmiņa”. 
Sekoja Ilmāra Vilmaņa aranžētā 
„Saule kokles skandināja” un 
kokļu koncerts beidzās ar tautas-
deju “Alsungietis”. Kamēr sastājās 
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Krīvānu ģimene. Pirmā rindā no kreisās: Laura, Ansis ar Filipu klēpi. Viņiem aiz muguras: tētis 
Lauris un māmiņa Anita // FOTO: Viktors Gribenieks

ASTRĪDA
JANSONE

28. marta priekšpusdienā do -
dos uz Architektu nama zāli 
Vecrīgā. Tur šodien notiek Lat-
vijas Bērnu fonda (LBF) dar-
binieku pilnsapulce, lai pār-
runātu, kas paveikts 2013. gadā 
un ko cer paveikt 2014. Prie-
cājos, ka arī Latvijas Bērnu 
fondā es esmu „savējā”, un tieku 
uzaicināta ikreiz, kad tur kaut 
kas notiek. 

Architektu namā ierodos reizē 
ar ģimeni, kuŗu atceros satikusi 
vienā no iepriekšējiem LBF sa -
rīkojumiem. Tie ir burvīgie rī -
dzinieki, ģimene, kuŗā ir pieci 
bērni, mazākais no viņiem ir 
trīsgadīgais Filips – mazs, 
blonds eņģelītis, kuŗš tikai 
smaida un smaida. Kad es viņu 
uzrunāju, viņš mazliet pasmai-
da gan, bet tūlīt arī pieķeŗas 
lielajam brālim pie rokas, lai 
justos pilnīgā drošībā. 

LBF pilnsapulci atklāj Andris 
Bērziņš un apsveic visus lielo 
dzimšanas dienu jubilārus. Pir-
mais no tiem ir mākslinieks 
Jānis Anmanis, kas saņem sar-
kanu rožu pušķi. Tad vēl daži 
citi jubilāri saņem pušķus un A. 
Bērziņa vēlējumu tikai un vie-
nīgi veselību, jo visu citu var 
dabūt tirgū. Tad mūs iepriecina 
mazi un ne tik mazi mākslinieki 
ar saviem priekšnesumiem. Vis-
pirms sešgadīgais Ralfs Lejiņš 
skaļi un droši nodzied skaistu 
dziesmu par vējiem, kas kalnos 
kāpj un, to nebeidzis, novēl 
mums visiem skaistu pavasari. 
Tad no burvīgās Krīvānu ģime-
nes uzstājas mazā Filipa jaunā-
kā māsiņa Laura ar lielo brāli 
Ansi. Ansis pavada mazo uz 
ģitaras un palīdz viņai iesākt. 
Tā ir dziesmiņa par putniem, 
taure nīšiem un naktsvijolēm. 
Vidē jais brālis braši nodeklamē 
„Tālavas taurētāju” no viena 

Pilnsapulce ļaudīm, kas algu neprasa

 Labestības paraugstunda jeb
Cik bagāts gan ir tas,

kam pietiek...VITA DIĶE

gala līdz otram gandrīz vai bez 
elpas, un tad vēl abi vecākie ar 
ģitarām un skaistām balsīm 
mūs iepriecina ar dziesmu „Es 
neesmu dubļus bridis”. 

Pēc priekšnesumiem māmiņa 
mums pastāsta par savu brī niš-
ķīgo ģimeni. Ansis ir 23 gadus 
vecs, studē un pēc nedaudz ga -
diem būs ārsts, kas nemeklēs 
labāk apmaksātu darbu kādā 
citā zemē. Vecākā meita Lienīte 
strādā pie diplomdarba mākslā, 
divi nākamie vēl iet pamatskolā 
un mazais Filips ir viņas uz  rau-
dzībā mājās. Viņa pati bērniem 
velta visu savu laiku un audzina 
savus lolojums mīlestībā pret 
Latviju. Fantastiska ģimene! 

Nu sapulces vadību atkal pār-
ņem A. Bērziņš.

Latvijas Bērnu fonds 
šogad svin savu 25. ju -
bileju, kas tiks atzīmēta 
ar attiecīgu sarīkojumu 
rudens pusē. Saprotams, 
ka vispirms jārunā par 
financēm, jo bez tām 
neviena no paredzēta-
jām programmām nav 
iespējama. Krize Bērnu 
fondam vēl nav beigu-
sies, jo līdzekļu vajag 
vairāk un vairāk arī tā -
pēc, ka Fonds iesaistās 
jaunās un lielākās pro-
grammās. Galvenās arī 
šajā gadā būs, veselība, 
bāreņi, lielās ģimenes, 
attīstība un sports.

Diemžēl Kristīgais Bērnu 
fonds ir pārorientējies uz Af -
riku un tagad LBF tik daudz 
neatbalsta. Tomēr mūsu fonda 
situācija turas līmenī un iesāktās 
programmas arī 2014. gadā va -
rēs turpināt.

Pārrunās par pagājušā gadā 
paveikto, cita starpā es uzzinu, 
ka arvien lielāka vērība pievērsta 
vardarbībā cietušajiem bērniem. 

dībās, kā arī 25 psīchologu dar-
ba metodika, noorganizēti 4 
reģionālie semināri sociālo die -
nestu vadītājiem un darbi-
niekiem par sociālās rehabi li-
tācijas metodikas jautājumiem. 
Sadarbībā ar Air Baltic divpad-
smit bērni nogādāti ārstēšanai 
ārzemēs, noorganizētas 28 bez-
maksas nometnes bērniem ar 
īpašām vajadzībām visos Lat-

Babītes, Piņķiem, Dreiliņiem, 
Gulbenes, Iecavas, Baltezera, 
Valkas, Cēsīm, Tukuma, Saldus, 
Liepājas, Limbažiem, Ķekavas 
un citiem Latvijas novadiem. 
Noslēguma koncerts izvērtās 
par skaistu notikumu. Sti pen-
dijas izmaksāja arī tiem sko-
lotājiem, kuŗu audzēkņi ieguva 
1. vietas. 

Sīkāk par darbu ar vardarbī -

Pirmo reizi fonda vēsturē savu 
stipendiju dibina bijušais Zvej-
nieku ģimenes stipendiāts An -
drejs Isajevs, lai īstenotu Vītolu 
fonda vēlējumu: „Ar izglītību 
sasniegt dzīvē tādu līmeni, lai 
varētu nākotnē palīdzēt citiem!”

Andrejs bija Zvejnieku ģi  me-
nes stipendiāts no 2005. līdz 
2011. gadam. Pirms diviem ga -
diem viņš beidza Rīgas Stradiņa 
universitātes (RSU) Medicīnas 
fakultāti, šobrīd apgūst pieredzi 
un joprojām studē onkoloģijas 
rezidentūrā Vācijā. Echokar dio-
grafija, sonografija, rentgens, 
in  tensīvā terapija reanimācijā, 
iekšķīgo slimību terapija – viss 
ietverts viņa pienākumu lokā. 
Vēstulē Andrejs raksta: Alga 
man ir laba, naudu tērēt neesmu 
pieradis, tāpēc pietiek visam. 
RSU studēju „budžetā”, tas ir, 
par nodokļu maksātāju naudu. 
Tāpēc domāju, ka divas stipen-

dijas ir tikai godīgi. Tiesa, ir arī 
emocionālais faktors. Es strādāju 
Vācijā onkoloģijas nodaļā. Cil-
vēki manā redzes lokā mirst ātri 
un ļoti daudz, un ne jau tāpēc, 
ka medicīnas līmenis ir zems. 
Kad redz tik daudz labu cilvēku 
aizejam, ir it kā vieglāk atšķirt 
būtisko no mazāk svarīga.

Andreja ģimenē allaž augstu 
vērtētas zināšanas. Vecvecākiem 
nebija pat vidējās izglītības, bet 
viņi izdarīja visu, lai trīs meitas 
iegūtu augstāko izglītību. Un 
tas nebija viegli – vectēvs strā-
dāja par galdnieku/celtnieku, 
vecmamma audzēja un tirgoja 
puķes un dārzeņus. Arī Andreja 
mammas prioritāte bija no  dro-
šināt dēlam izglītību, lai gan 
labi samaksātu darbu nebija 
viegli atrast, un viņai bieži nā -
cās strādāt par minimālo algu. 
Andrejs atzīst, ka Zvejnieku 
ģimenes stipendija sniegusi vi -

ņam iespēju studēt, un augstu 
vērtē savulaik saņemto atbalstu, 
tāpēc nolēmis dibināt divas 
Andreja Isajeva ģimenes sti-
pendijas un turpmāk atbalstīt 
fonda stipendiātus vismaz nā -
kamos  divdesmit gadus. 

Andrejs parasti vairās no pub-
licitātes, tomēr atzīst, ka šobrīd 
ir laimīgs, jo spēj iepriecināt 
citus.  Man tiešām ir prieks, ka 
spēju sagādāt fonda darbinie-
kiem un citiem ziedotājiem po  zi-
tīvas emocijas. Apziņa, ka iegul-
dītais darbs, spēki, nemaz ne -
runājot par naudas līdzekļiem, 
– apziņa, ka tas viss atgriežas, 
plaukst un dod iespēju palīdzēt 
vēl lielākam skaitam cilvēku, – šī 
apziņa tiešām silda sirdi. An -
dreja ieskatā: Tas, ka tagad pats 
esmu spējīgs ziedot, ir daudzu 
cilvēku vairākās paaudzēs iegul-
dītā darba rezultāts. Man gribas 
to turpināt. 

Ir pilnveidota cietušo bērnu 
rehabilitācijas sistēma viņu dzī -
ves vietās, iegūti finanču līdzekļi 
projektam „Audzināsim bērnus 
nevardarbīgi”, pārbaudīts so -
ciālās rehabilitācijas nodro ši-
nājums dzīvesvietā 9 pašval-

vijas reģionos, divu dienu va -
saras nometņu dalībnieku sali-
dojums notika Mežezerā par 
temu „Koki ienāk pilsētā”. 

Ar Amerikas Latviešu ap  vie nī-
bas piešķirtiem līdzekļiem atbal-
stītas 69 latviešu lielās ģi  menes, 
13 studējošie bāreņi un jaunieši 
no daudzbērnu ģi  me nēm. Ar 
Vācijas Kristīgo fondu un Nor-
vēģijas Bērnu fonda nodaļu 
financiāli atbalstīti 387 Latvijas 
bērni no trūcīgām ģi  menēm un 
bērni ar īpašām vajadzībām.

Kopā ar Latvijas Televīziju no -
tika Ziemsvētku un Liel dienu 
labdarības akcijas „Ne  paej garām”, 
kuŗu laikā vākti līdzekļi vardar-
bībā cietušo bērnu rehabilitācijas 
kvalitātes uzlabošanai un va -
saras nomet  ņu organizēšanai 
bērniem ar īpašām vajadzībām, 
vardarbībā cietušajiem bērniem 
un audžu ģimeņu bērniem.

Populārs joprojām ir konkurss 
”Talants Latvijai”, kas 2013. ga -
dā notika jau divdesmit otro 
reizi. Tas notika sadarbībā ar 
Rīgas Latviešu biedrību un 
Brāļu Jurjānu biedrību. Stipen-
dijas pasniedza konkursa lau-
reātiem – jaunajiem talantī ga-
jiem mūzikas skolu audzēk-
ņiem. Vairāk nekā 300 bērni no 
dažādām Latvijas pilsētām un 
pagastiem piedalījās šajā popu-
lārajā jauno mākslinieku kon-
kursā. Daudziem no jaunajiem 
māksliniekiem tas ir pirmais 
atspēriena punkts, lai vēlāk gūtu 
panākumus citos konkursos un 
starptautisku atzinību. Aizva-
dītā gada konkursā stipendijas 
ieguva 49 jaunie talanti no Rīgas, 

bā cietušajiem bērniem stāsta 
Vaira Vucāne, Latvijas Bērnu 
fonda viceprezidente. Viņa pie -
min, ka Rīgā šo bērnu skaits 
mazliet samazinās, bet aug to 
bērnu skaits, par kuŗiem var-
darbības sakarā ir tiesu darbi. 
Gadījumi tiek vairāk un labāk 
atklāti. Vairāk cieš tie bērni, kas 
ir 7-12 gadu vecumā. Viņa 
uzsveŗ, ka krizes centru vadī-
tājiem ir nepieciešama nepār-
traukta apmācība. Ir noslēgti 
līgumi ar vairākām pašvaldībām 
par palīdzību bērnu dzīvesvietās. 
Par 2013. gadā veiktajiem dar-
biem vardarbībā cietušo bērnu 
sociālās rehabilitācijas pakalpo-
jumu kvalitātes uzlabošanā dzī-
ves vietā ziņo centra „Dardedze” 
valdes locekle Laila Balode. 

Pagājušā gadā mēģināja iz  vēr-
tēt darbu 9 pašvaldībās, iz  skatīja 
113 gadījumus un izstrādāja 
kritērijus. Pakalpojumus sniedz 
psihologs kopā ar sociālo dar-
binieku. No desmit pašvaldībām 
tas pilnībā atbilstošs bija tikai 
vienā, bet pamazām situācija 
sāk uzlaboties.

Uz Latvijas Bērnu fonda gada 
pārskata vāka ir J. Raiņa vārdi: 
„...pacel citu, un tu celsies pats”. 
Par to domāju visu ceļu līdz 
savām jaunajām mājām – tagad 
man mājas ir skaists, saulains 
dzīvoklītis pašā Rīgas centrā, 
ļoti tuvu Vērmaņdārzam un 
Kalpaka piemineklim. Tagad pa 
visiem logiem redzu arī kokus 
un gaidu pavasari. ... un tagad 
man mājās patīk, patīk ļoti. 
Patika arī šīsdienas Latvijas 
Bērnu fonda sapulce.
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Zviedrijas karaļpāris 
Okupācijas muzejā

26. martā Latvijas Okupācijas  
mūzejā viesojās Zviedrijas karalis 
Kārlis XVI Gustavs un karaliene 
Silvija ar pavadošo delegāciju. Vi -
 zītes nobeigumā augstajam vie-
sim pasniedza īpašu dāvanu – di -
 vas fotografijas, kuŗās karalis, vēl 
mazs zēns, redzams turot rokās 

Latvijas karodziņu. Fotografijas 
tapušas 1956. gada 17. jūlijā, kad 
neliels pulks Vācijā nonākušo 
latviešu bēgļu bērnu no vasaras 
nometnes Zviedrijā devās tikties 
ar toreizējā Zviedrijas troņmant-
nieka, tagadējā Zviedrijas karaļa 
Kārļa XVI Gustava ģimeni viņu 
vasaras rezidencē Sūllīdenas pils 
parkā. Simbolisko dāvanu Oku-
pā cijas mūzejā Zviedrijas kara -
lim pasniedza Latviešu kopības 
Vācijā pārstāve Aija Ebdene, mi -
nēto notikumu aculieciniece. 

***
Atceļ patriarcha Kirila 

vizīti Latvijā
Valsts prezidents Andris Bēr-

ziņš lūdzis Krievijas Pareizticīgas 
Baznīcas galvu, patriarchu Kiri -
lu nebraukt maijā uz Latviju, kā  
bija plānots, un pārcelt vizīti uz 
vēlāku laiku.

Kirils izvairījies komentēt Uk  -
rainas notikumus, taču nosodījis 
garīdzniekus, kas Kijevas Mai da -
nā nostājās opozicijas pusē. 2012. 
gada novembrī patriarchs Kirils 
paudis satraukumu par nepilso-
ņu likteni un neonacisma atdzim-
šanu Latvijā, kā arī izteicies par 
krievu valodu kā otru valsts valo-
du. Šāda statusa noteikšana, viņa-
prāt, vairotu Latvijas starptau-
tisko prestižu.

Latvijas vēstniece Krievijā As -
t ra Kurme 3. aprīlī  oficiāli iesnie-
gusi Krievijas Pareizticīgās Baz-
nī cas Maskavas patriarchātam 
Lat vijas prezidenta vēstuli ar lū  -
gu mu pārcelt Pareizticīgās Baznī-
cas patriarcha Kirila vizīti Latvijā. 

Latvijas Pareizticīgās Baznīcas 
sinode no jebkādiem komentā-
riem par šo situāciju atsacījusies.

Polītologu ieskatā Maskavas 
Pa   reizticīgo Baznīcas attieksme 
pret notikumiem Krimā ir dažādi 
vērtējuma. No vienas puses, Ki -

rils neesot vēlējies sarežģīt attie-
cības ar tām pareizticīgo baznī - 
c ām, kas atrodas Ukrainā. Bet no 
otras – nav varējis nostāties arī 
pret Putinu. „Ja mēs skatāmies 
Kirila vēstījumu saistībā ar Uk -
rainas notikumiem, kuŗu nola -
sīja daudzās pareizticīgo baznī-
cās, ieskaitot Latviju, tad tas ir ļoti 
diplomātisks teksts. Tas rāda, ka 
patriarcham  jālaipo starp dažā -
dām pusēm.  Lai arī caur puķēm, 
Kirils tomēr ir paudis savu atbal-
stu Krievijas polītikai.”

Ārlietu ministrs Edgars Rin kē-
vičs ir  pārliecināts, ka lūgums 
Krievijas Pareizticīgās Baznīcas 
pa  triarcham Kirilam pārcelt  mai-
jā plānoto Latvijas apmeklēju - 
mu vairs nevar būtiski negātīvi 
ietekmēt Latvijas un Krievijas at  -
tiecības, jo tās jau ir ietekmējusi 
Ukrainas krize un Eiropas Sa  vie-
nības  sankcijas pret Krieviju.

***
Rinkēvičs: Nav skaidrības par 
patriarcha Kirila vizīti Latvijā
Pareizticīgās Baznīcas Patriar-

cha Kirila vizīte Latvijā notiks, 
bet nav skaidrs, kad, tā pēc tik ša-
nas ar Valsts prezidentu teica ār  -
lietu ministrs Edgars Rinkēvičs. 
Valsts prezidenta vēstule ar lū   gu-
mu pārcelt maijā plānoto vizīti 
Pareizticīgo Baznīcas vadībai ir 
no  dota, taču atbilde vēl nav sa -
ņemta.  

„Šeit ir ļoti skaidri un precīzi 
teikts, ka patriarcha vizīte ir pār-
celta uz citu laiku, un šo citu laiku 
saskaņos pa diplomātiskiem ka -
nā ļiem. Protams, ievērojot polī -
tis ki informātīvo fonu, kas vei -
dojas šobrīd pasaulē un reģionā, 
saskaņosim šo laiku atbilstoši fo  -
nam un atbilstoši arī pašreizē-
jiem grafikiem,” sacīja ministrs.

Rinkēvičs noraidīja pārme  tu-
mus, ka valstī nav saskaņota ār  -
lietu polītika. Komūnikācija starp 
ministriju, valdību, Saeimu un 
Valsts prezidentu ārlietu jautā ju-
mos notiek visu laiku. Iespējams, 
kāds polītiķis savos komentāros 
nav precīzs, taču kopumā ārpolī-
tikas kurss Latvijā ir saskaņots.

***
Prezidents apliecinājis ticību 

„labajam Putinam”
Rosinot pārcelt Krievijas Pa  reiz-

 ticīgās Baznīcas galvas pa  t riar  -
cha Kirila vizīti Latvijā uz rudeni, 
Lat  vijas prezidents Andris Bēr-
ziņš pierādījis, ka „dziļi sirdī tic 
labajam Krievijas prezidentam 
Vladimiram Putinam”  un tam, 
ka Putins līdz rudenim būs mai-
nī jis savu polītisko un militāro 
stra tēģiju, - šādu uzskatu pauž 
Latvijas Universitātes polītiskās 
komūnikācijas profesors Ojārs 
Skudra.

Profesors  norādīja, ka ar patri-
archa Kirila vizīti saistīti vairāki 
faktori, par kuŗiem nav skaidra 
Bērziņa nostāja. Krievijā baznīca 
ir vienota ar valsti, turklāt tā nav 
distancējusies no Krimas aneksi-
jas. Tāpat nav skaidrs, kad īsti 
rudenī notiktu pārceltā vizīte - 
pirms vai pēc Saeimas vēlēša-
nām. „Prezidentam jādefinē sava 
pozicija, citādi sabiedrības aici-
nājumā paustās bažas par Bēr-
ziņa atbilstību prezidenta ama-
tam nav kliedētas,” sacīja Skudra.

Savukārt Latvijas Ārpolītikas 

institūta direktors Andris Sprūds 
vērtē, ka patriarcha vizīte varētu 
notikt, jo „sienu ar Krieviju neuz-
būvēsim”. Šāda vizīte būtu vien-
laicīgi jālīdzsvaro ar stingriem 
pre   zidenta izteikumiem, ka Krie-
vijas rīcība Ukrainā ir nepie ņe-
mama. „Ja Bērziņš to spēj, tad vi   -
zīte var notikt,” piebilda Sprūds.

***
Ārlietu ministrs E. Rinkēvičs 
pauž atbalstu NATO dalības  
Rīcības plāna piešķiršanai 

Gruzijai
Latvijas ārlietu ministrs Edgars 

Rinkēvičs piedalījās  NATO ār - 
lie tu ministru sanāksmē Briselē, 
kur tika apspriesti jautājumi par 
Gruzijas tuvināšanos NATO un 
turpmāko NATO klātieni Afgā-
nistānā. Sanāksmes ietvaros bija 
tikšanās ar Stambulas sadarbības 
iniciātīvā ietvertajām valstīm.

Rinkēvičs augstu novērtēja 
Gruzijas līdzšinējo reformu pro-
cesu un aicināja Gruziju turpināt 
darbu ar likuma varas un tiesu 
neatkarības reformām. Atvērto 
durvju polītikai vienmēr ir bijusi 
būtiska nozīme Eiroatlantiskās 
drošības veicināšanā. Latvija pil -
nīgi atbalsta NATO dalības Rī  cī-
bas plāna piešķiršanu Gruzijai 
NATO galotņu apspriedes laikā 
Velsā šī gada septembrī. 

***
Pētī migrācijas procesu 

Baltijas valstīs
Ārlietu ministrija sadarbībā ar 

Ekonomiskās sadarbības un at -
tīs tības organizāciju (OECD) un 
Rīgas Ekonomikas augstskolu    
or    ganizēja starptautisku konfe  - 
ren ci „Emigrācija Baltijas un Aus-
trum eiropas valstīs: pieredzes 
mā  cības un izaicinājumi”. Pār  ru -
nāti aktuālie migrācijas jautāju-
mi, kā arī uzsvērta migrācijas 
pro cesu izpētes nozīme diaspo-
ras polītikas veidošanā. Kon fe -
rencē piedalījās ap 90 dalībnieku - 
Latvijas un ārvalstu diplomāti, 
tostarp vēstnieki, kā arī eksperti, 
pētnieki, studenti, Latvijas insti -
tūciju un diasporas organizāciju 
pārstāvji.

Pētnieki no Latvijas, Lietuvas,  
Igaunijas un Zviedrijas konferen-
cē  sniedza pārskatu par emigrā-
ciju no jaunajām ES dalībval - 
s tīm, kā arī par katru Baltijas 
vals  ti. Par Latvijas situāciju salī-
dzinā jumā ar kaimiņvalstīm pla-
šāk stā stīja prof. Michails Hazans, 
no  rādot, ka emigrācija Baltijas 
vals  tīs kļuvusi par ierastu normu. 
Ru  nājot par ekonomisko faktoru 

kā izceļošanas iemeslu, prof. 
Čārlzs Vulfsons no Zviedrijas at  -
zina, ka cilvēku emigrācija no 
sa      vas vals ts nav tikai ekonomis -
ka rakstura jautājums, - būtiska ir 
in  divida saikne un attiecības ar 
savu valsti kopumā.

***
Latvijas vēstniecība piedalās 

tūrisma izstādē Otavā
Otavas izstāžu centrā notika ik    -

gadējā starptautiskā tūrisma iz -
stāde Ottawa Travel and Vacation 
Show. Izstādē piedalījās arī Lat -
vijas vēstniecība Kanadā, veido-
jot kopēju stendu ar Lietuvas un 
Igaunijas pārstāvjiem.

Latvijas vēstniecība aicināja iz  -
stādes apmeklētājus izzināt  tū  -
risma iespējas Latvijā un Baltijas 
valstīs. Apmeklētājiem tika pie-
dā  vāti tūrisma materiāli un in  -
for mācija par Rīgu un Latviju,    
kā arī par ceļojumu maršrutiem  
Baltijas valstīs. Izstādes apmek-
lētāji tika informēti arī par Rīgu - 
2014. gada Eiropas kultūras gal-
vaspilsētu. 

Starptautiskā tūrisma izstāde 
Ottawa Travel and Vacation Show 
notika jau divdesmito gadu. Tā ir 
viena no lielākajām tūrisma no  -
zares izstādēm Kanadā. Vairāk 
nekā 200 dažādos stendos savas 
valstis un to kultūru izrāda vis-
maz 50 valstu tūrisma aģentūras, 
kā arī vēstniecības.

***
Krievijas Ārlietu ministrijas 

paziņojums par mazākumtautību 
izglītību Latvijā

Krievijas Ārlietu ministrija pub-
 licējusi nepatiesus apgalvojumus 
par  mazākumtautību izglītības 
reformu Latvijā un pāreju uz mā -
 cībām latviešu valodā 2018. ga -
dā. Latvijas Ārlietu ministrija no -
 rāda, ka šis diemžēl ir kārtējais 
dezinformējošais paziņojums, 
ku  ŗa saturs ir tālu no objektīvās 
reālitātes un kuŗš norāda uz ne  -
spēju vai nevēlēšanos ņemt vērā 
faktus. Paziņojuma satura kva  li-
tāte liek apšaubīt gan tā izstrā-
dātāju kompetenci cilvēktiesību 
jomā kopumā, gan ekspertizes 
dziļumu attiecībā uz konkrētām 
valstīm. Pieļaujam, ka tas ir neiz-
devies mēģinājums novērst uz  -
manību no Krievijas aktuālajām 
problēmām, tastarp cilvēktiesību 
jomā. 

Latvijas Ministru prezidente 
Laimdota Straujuma ir vairāk-
kārt skaidri norādījusi, ka šīs val-
 dības laikā reformas mazākum-
tautību izglītībā nav plānotas un 
netiks veiktas. Latvija to ir pau-
dusi arī starptautiski - EDSO Pa  -
stāvīgās padomes sēdē šā gada 
27. martā.  

Latvijas Satversme un starp tau-
tiskās normas, kuŗas Latvija ir 
pieņēmusi un stingri ievēro, - 
skaidri un negrozāmi nosaka, kā 

arī garantē tiesības personām, 
kas pieder pie mazākumtautī -
bām, saglabāt un attīstīt savu 
dzimto valodu, etnisko un kultū -
ras identitāti. Latvija ne vien aiz-
sargā mazākumtautību valodas,  
bet arī sniedz ievērojamu atbal - 
s tu mazākumtautību izglītībai  
un kultūrai. Latvijas Ārlietu mi -
nist  rija atkārtoti paziņo, ka šo 
polītiku nav plānots mainīt.

*
Krievijas Ārlietu ministrija iz  -

platījusi paziņojumu, kuŗā pie-
prasa, lai Latvija izpildītu Apvie -
noto Nāciju Organizācijas  Cilvēk  - 
tiesību komitejas rekomendā -
cijas par Latvijas nepilsoņu integ-
rēšanu sabiedrībā. 

Latvijai tiek pārmests, ka mū -
su nepilsoņiem, kuŗi dzimuši    
un dzī   vojuši Latvijā, esot liegtas 
“dau dzas pilsoniskas, polītiskas, 
ekonomiskas, sociālas un kultū-
ras tiesības”. Minētais, protams,  
neatbilst patiesībai, jo nepilso-
ņiem ir radītas iespējas viegli 
iegūt Latvijas pilsonību.

***
Tiekas ar Pēteŗa Grestes 

jaunāko brāli Miķeli
Miķelis Greste bija ieradies 

Kai  rā, nomainot vidējo brāli An -
dreju Gresti, lai ģimenes vārdā 
atbalstītu vecāko brāli Pēteri 
Gres ti. Latvijas vēstniece Ēģiptē 
Iveta Šulca 3. aprīlī  tikās ar Mi -
ķeli Gresti. Šulca informēja par 
Latvijas diplomātu un amatper-
sonu darbu, sekojot Pēteŗa Gre s-
tes lietas virzībai. Latvijas Mi   -
nist ru prezidentei Laimdotai 
Straujumai Briselē bija  tikšanās 

ar Ēģiptes ārlietu ministru Nabi -
lu Fahmi. ”Respektējot Ēģiptes 
tie  su sistēmas neatkarību, kopā 
ar Austrālijas un Eiropas Savie  nī-
bas kollēgām strādājam, lai vei -
cinātu taisnīga lēmuma pieņem-
šanu, kas ļautu visai ģimenei būt 
atkal kopā iespējami  drīzā nākot-
nē,” sacīja Iveta Šulca. Miķelis 
Greste dalījās pārdomās par Pē  -
teŗa Grestes lietas virzību tiesā, 
kā arī par apstākļiem un laiku, ko 
viņa brālis pavada apcietināju -
mā. Ģimene joprojām cer uz lie -
tas izskatīšanas ātru un pozitīvu 
virzību, kas beigtos ar Pēteŗa 
Grestes atbrīvošanu.

Iveta Šulca tiekas ar apcietinātā 
Austrālijas un Latvijas pilsoņa 
žurnālista Pētera Grestes jau - 
nā ko brāli Miķeli Gresti.
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(Turpināts no 9. lpp) Latvijas godu Vīnē aizstāvēja 

Rīgas Techniskās universitātes 
(RTU) studenti, absolventi un 
darbinieki Andis Jargans, Gun-
tars Trimalnieks, Einārs Deksnis, 
Gundars Miezītis, Raimonds 
Kabutavičs un citi valsts labākie 
robotu būvētāji. Latvija apstei -
dza Vāciju, Lielbritaniju, Fran-
ciju, Krieviju, Italiju, Meksiku, 
ASV, Kanadu, Taivanu, Čechiju, 
Turciju, Nīderlandi, Zviedriju un 
citas valstis.

***
Prognozē Zaļo un Zemnieku 

savienības uzvaru 
Latvijas Zemnieku savienības 

(LZS) kongresā valdes priekšsē-
dis Augusts Brigmanis paziņoja, 
ka par uzvaru nākamajās Saei-
mas vēlēšanās neesot nekādu 
šau bu. LZS līderis arī ironiski no -
 rādīja, ka kongress notiek zī   mī   -
gā dienā, kad viena no iepriek-
šējo par lamenta vēlēšanu uzva-
rētājām - Reformu partija (RP) - 
spriež par savu likvidāciju. Pa  -
mats Brigmaņa optimistiskajām 
cerībām ir Zaļo un Zemnieku sa -
vienības (ZZS) labie panākumi 
pērnajās pašvaldību vēlēšanās, 
kuŗās ZZS ieguva pārstāvību 93 
no 119 pilsētu un novadu do - 
m ēm; 43 pašvaldības vada ZZS 
pārstāvji. Brigmanis uzsvēra, ka 
ZZS ir profesionālu, pieredzējušu 
un atbildīgu cilvēku komanda, 
kas var deleģēt savus kandidātus 
uz jebkuŗa ministra amatu.

***
Maxima Latvija 
pārskaitīs naudu

Mazumtirdzniecības uzņēm ums 
Maxima Latvija noslēdzis lī    gu-
mu ar Valsts sociālās apdroši  - 
nā šanas aģentūru (VSAA) par 
cent rālizētu pabalstu izmaksu 
bērniem līdz 18 gadiem, kuŗi Zo -
litūdes traģēdijā zaudējuši vie  -    
nu vai abus vecākus. Līguma ie  -
tva  ros Maxima Latvija pārskaitīs 
1 735 546 eiro VSAA kontā Valsts 
kasē, lai VSAA turpmāk līdz 
2031.gada augustam nodrošinā-
tu ikmēneša pabalstu izmaksu 
traģēdijā bojā gājušo personu 
bērniem līdz pilngadībai.

***
Noskaidrots Rīgas pils 
ugunsgrēka izcelšanās 

galvenais iemesls
Ugunsgrēkā, kas Rīgas pilī plo-

sījās naktī uz 2013. gada 21. jū  -
niju, tika izpostīta Rīgas pils 3200 
kvadrātmetru platībā.

Prokurātūra ir noskaidrojusi 
Rīgas pils ugunsgrēka izcelšanās 
galveno iemeslu, un drīzumā va  -
rētu tikt nosaukti aizdomās tu -
ramie, intervijā Latvijas Radio 
žur nālistiem atzina ģenerālpro -
kurors Ēriks Kalnmeiers. 

Aprit tieši deviņi mēneši, kopš 
izcēlās postošais ugunsgrēks Rī  -
gas pilī. Vainīgo nosaukšana pa -
gaidām kavējas, taču saskaņā ar 
Latvijas Televīzijas rīcībā esošo 
informāciju par izmeklēšanu 
ugunsgrēku izraisījusi strādnieku 
bezatbildīga rīcība. Par reālo un 
ticamāko tiek  uzskatīta versija - 
strādnieki  darbojušies ar tā  
saukto fleksi - zāģējuši ventilāci-
jas cau  rules, un dzirksteles varēja 
iekrist sausajos materiālos. 

Ziņas sakopojis
P. KARLSONS

ka vējusies, jo vajadzējis, pie mē-
ram, atcelt Zviedrijas karaļpāŗa 
viesošanos jaunajā Gaismas pilī.

***
Glāzgovā skatāma Arņa Balčus 

personālizstāde 
Lielbritanijā, Glāzgovas galerijā 

Street Level Photoworks, no 4. ap -
rīļa līdz 18. maijam skatāma 
latviešu fotomākslinieka Arņa 
Balčus (attēlā) personālizstāde.

„Uzvaras parks”. Izstādē  ska  tā-
ma jaunākā Balčus fotoserija, kas 
vairāku gadu gaŗumā veidota 
vienā no pretrunīgākajām vie -
tām Latvijā - Uzvaras parkā Rīgā. 
Fotografa darbos sastopas reāli-
tāte un fikcija, polītika un sekss, 
veidojot kritisku vizuālo puzli 
par Latvijas vēsturi un sabied rību.

***
Domburs atgriezies televīzijā
Pēc ilgāka pārtraukuma tele vī-

zijā atgriezies populārais komen-
t ētājs Jānis Domburs (attēlā). Pie  -
redzes bagātais analitiskās žur - 
nā  listikas pārstāvis tagad vada rai-
dījumu „Dombura studija”. Rai  dī -
jumā aptvertasgan Latvijas, gan 
starptautiskās ekonomiskās, tie-
siskās, polītiskās, sociālās un kul-
tūras aktuālitātes Pirmā pārrai - 
de notika 7. aprīlī.  Uz sarunām 
bija aicināti polītiķi, uzņēmēji    
un mākslinieki.

Sarunas tiešraidē papildināja 
arī video filmējumi  un citi ie  -
priekš sagatavoti materiāli.

***
Latvijas komanda triumfē 
Eiropas lielākajās robotu 

sacensībās
Latvijas komanda “Robotu skola” 

izcili startējusi Eiropas robotikas 
meistarsacīkstēs RobotChallenge 
2014 Austrijā, piedaloties ar de -
viņiem robotiem četrās disciplī-
nās un vairāk nekā 500 robotu 
kon kurencē izcīnot sešas meda-
ļas. Tas  komandu vērtējumā de -
va pārliecinošu otro vietu.

digitālās vides stratēģijas jautā -
jumiem.

Dace Melbārde sacīja: “Mūsu 
uzdevums šajā diskusijā bija pār-
stāvēt  Eiropas kultūru un valodu 
areālu intereses. To savdabības 
sa  glabāšana ir svarīga pasaules 
kultūras daudzveidības saglabā-
šanas kontekstā.”

***
Sācies Baltijas baleta festivāls
Ar koncertu Rīgas Dzelzceļa 

stacijā 7. aprīlī atklāja 19. Starp-
tautisko Baltijas baleta festivālu. 
Atklāšanas ceremonijas centrā 
bija baleta uzvedums „Dvēseles 
stīgas”, kas veltīts Raimondam 
Paulam. Sešu choreografu radī-
tajā uzvedumā „Dvēseles stīgas”  
bija skatāmas choreografiskas 
miniatūras - nelieli stāsti no dzī -
ves, sacīja festivāla direktore Lita 
Beiris.

Baleta uzvedumā piedalījās  
Raimonds Ozols, Raimonds Ma  -
cats, Latvijas Nacionālā baleta 
solisti, deju grupa „Dzirnas” un 
citi mākslinieki.

Baltijas baleta festivāls ilgs līdz 
18.maijam, piedāvājot ļoti ba -
gātu un daudzveidīgu program-
mu. Līdzās klasikai tajā iepazīsim 
mo dernismu, kā arī izcilākās fla-
menko dejas interpretācijas. Līdz 
ar deju izrādēm redzēsim arī de  -
jas iedvesmotas mākslas izstādes, 
kinofilmas, kā arī klavieŗkon-
certu, kuŗā  pianiste vilks kājās 
puantes un iepriecinās skatītājus 
arī ar deju.

Festivāla notikumi līdztekus  
Rī   gai risināsies arī Preiļos, Rē -
zeknē, Valmierā un Ventspilī.

***
LNB cer Gaismas pili nodot 

lietošanā  līdz 30. aprīlim
Gaismas pils lietošanā varētu 

nonākt līdz 30. aprīlim, intervijā 
Latvijas Televīzijai sacīja Latvijas 
Nacionālās bibliotēkas direktors 
Andris Vilks. Šobrīd notiekot grā-
 matu dezinficēšana un pārve ša -
na uz jauno ēku, kā arī telpu ie -
kārtošana, jo ik dienu tiek atves-
tas arī jaunas mēbeles. Ir saplā-
noti dažādi sarīkojumi, līdz kuŗu 
norisei bibliotēkai jābūt iekārto-
tai. Vilks atzina, ka tiek novērsti 
iepriekš Valsts ugunsdzēsības un 
glābšanas dienesta norādītie trū-
kumi ugunsdrošībā. „Mēs esam 
iekrituši 1000 sīkumu lamatās. 
Bet mēs nevaram to visu risināt 
tik ātri, cik cerēts,” sacīja direk-
tors un pauda  nožēlu, ka biblio-
tēkas nodošana lietošanā ir aiz-

bet Latvija sociālās aizsardzības 
ziņā nespēj konkurēt ar Rietum-
valstīm, drīza emigrācijas pie-
rim šana  nav gaidāma.

„Lai gan mums jācenšas, jā  vei-
cina atgriešanās, taču  jāsaprot, 
ka lielākā daļa no tiem, kas jau ir 
aizbraukuši, tur arī paliks, jo dati 
par viņu ekonomisko situāciju 
liecina, ka, piemēram, Lielbrita-
nijā imigrantu bezdarba līmenis 
ir pat zemāks nekā vietējiem,  no -
darbinātības līmenis augstāks. Tā 
ka nav pamata domāt, ka liela da -
ļa viņu atgriezīsies,” saka demo-
grafs Michails Hazans.

***
Kultūras ministre Dace 

Melbārde kultūras nākotnei 
veltītā forumā Parīzē

Kultūras ministre Dace Mel-
bārde Parīzē piedalījās Šaijo fo   -
rumā (Forum de Chaillot) - plašā 
Eiropas kultūras nākotnei veltītā 
sanāksmē, kuŗas ietvaros notika 
arī neformāla Eiropas kultūras 
ministru tikšanās. Šaijo foruma 
galvenā tema bija “Kultūras nā  -
kotne, Eiropas nākotne”. Nefor-
mā lā kultūras ministru tikšanās 
bija veltīta diskusijai par 2014.-
2019. gada Eiropas kultūras un 

Tikšanās laikā Miķelis Greste 
nodeva sveicienus un pateicību 
no Pēteŗa Grestes un viņa ģime-
nes Austrālijā par Latvijas lielo 
atbalstu. Pēteris cenšoties būt 
mundrs un esot  garā stiprs. Aus-
t rālijas vēstniecība, kas pēc Pēteŗa 
un viņa ģimenes lūguma apcie-
tinātajam sniedz visu nepiecie-
šamo konsulāro palīdzību, ir pa  -
nākusi, ka tagad Pēterim ir at  -
ļauts saņemt laikrakstus un grā-
matas. Miķelis Greste stāstīja arī 
par Pēteŗa Grestes ģimenes no  -
sūtīto vēstuli Ēģiptes preziden-
tam Mansūram. Savukārt prezi-
dents ģimenei apsolījis sava man-
dāta ietvaros  personiski  sekot 
līdzi lietas virzībai, respektējot 
tiesas neatkarību.

Miķelis Greste izteica pateicī bu 
visiem, kas parakstījuši petī ciju 
Ēģiptes prezidentam ar ai   ci nā-
jumu atbrīvot Pēteri Gres ti. Ģi -
me nes ierosināto petīciju jau esot 
parakstījuši vairāk nekā 50 000 
cil vēku.

Pēteris Greste un vairāki citi 
žur nālisti tika aizturēti 2013. ga  -
da decembŗa beigās Kairā, it kā 
viņi esot pārkāpuši  likumu par 
presi. Nākamā tiesas sēde Kairā 
plānota 10. aprīlī.

***
Emigrācijas vilnis 

no Latvijas nenoplok
Latvija joprojām ik gadu zaudē 

ap 30 000 savu iedzīvotāju, tāpēc 
runāt par aizbraukšanas ēras bei-
 gām pagaidām nevaram, – pēc 
jaunāko datu sakopošanas seci -
nājis  migrācijas pētnieks Mi- 
ch ails Hazans (attēlā).

Tā kā aizbraucēju galvenais 
dzinulis joprojām ir augstāka 
labklājības līmeņa meklējumi, 

“Lācis un NATO” // Zīmējums: Zemgus Zaharāns
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FRANKS 
GORDONS

KĀRLIS STREIPS

Man ir Izraēlas pase. Man ir     
Lat   vijas pase. Tāpēc, pārfrazējot 
Dikensu, A Tale of Two Presidents.

***
Izraēlas valsts 9. prezidents Ši  -

mons Peress š.g. 3. augustā kļūs  
91 gadu vecs. Vecākais valsts gal -
va pasaulē, joprojām možs un 
darbīgs. Š. g. jūlijā aprit viņa sep-
tiņu gadu termiņš šai augstajā 
amatā.

Valsts prezidenta amats Izraēlā 
ir ceremoniāls, bet nozīmīgs tai 
ziņā, ka prezidents  ir nācijas sim-
bols. Prezidentu Izraēlā, tāpat kā 
Latvijā, ievēlē parlaments aizklātā 
balsošanā.

Šimons Peress diviem lāgiem bi  -
jis Izraēlas premjērministrs (kam 
pieder faktiskā vara), bijis ministrs 
12 kabinetos. Viņš bija “nācijas 
tēva” - Izraēlas pirmā premjērmi-
nistra Dāvida Ben-Guriona tuvs 
līdzgaitnieks. No 1953. līdz 1959. 
gadam Peress bija Aizsardzības mi -
  nistrijas ģenerāldirektors un lika 
pamatus Izraēlas kodolpoten ciā-
lam un militārajai rūpniecībai. 
1994. gadā viņu kopā ar Jitcchaku 
Rabinu un Jaseru Arafatu apbal-

Divi prezidenti
VĒROJUMI UN PĀRDOMAS

voja ar Nobela Miera prēmiju - 
par t.s. Oslo vienošanos, kuŗas 
rezultātā okupētajā territorijā tika 
izveidota autonoma palestīniešu 
pašpārvalde.

Viņa vārdā nosaukts Šimon Pe  res 
Peace Center Jaffā, netālu no ma   nas 
dzīvesvietas. Tur notiek konferen-
ces un semināri, kas vel tīti miera 
un izlīguma problēm ām Tuvajos 
Austrumos.

Prezidenta amatā Šimons Pe  -
ress bauda cieņu, pat apbrīnu ne 
tikai savā valstī. Tas nenozīmē, ka 
viņa raksturs ir bez vainas. Pirms 
37 gadiem, kad Peress bija Jitc  cha-
ka Rabina sāncensis cīņā par Dar-
ba partijas priekšsēža posteni, Ra -
 bins savā dienasgrāmatā viņu no -
sauca par “nelabojamu intrigan -
tu”. Bet tagad, vecumdienu spo-
žumā, šī piezīme šķiet aizmirsta...

***
2011. gada 4. jūnijā Latvijas 

Avīzē parādījās mans komentārs, 
kuŗā atgādināts, ka pagājušā gad-
simta 90. gados kāds ārzemnieks 
secinājis, ka Latvijā visbagātākā 
un varenākā ir kāda firma, kuŗas 
nosaukums redzams uz katra 

stūŗa: PĒRK UN PĀRDOD. Pie  -
minēju, ka par atjaunotās Latvi -
jas ceturto prezidentu nupat ar 55 
balsīm pret 44 ievēlēts Andris 
Bērziņš, un citēju polītoloģi Ivetu 
Kažoku, kuŗa lika saprast, ka Sa  -
skaņas centram ir kāds polītisks 
darījums ar Ventspils pilsētas     
gal vu Lembergu. Es secināju, ka 
firma “Pērk un Pārdod” Latvijā 
diez vai izputēs.

2013./2014, gadumijā mani, 
Latvijas pavalstnieku, mulsināja 
un kaitināja prezidenta Andŗa 
Bērziņa rīcība. Pēc Zolitūdes tra-
ģē dijas Ministru prezidentam Val-
dim Dombrovskim (manuprāt 
la   bākajam no atjaunotās Latvijas 
premjērministriem) bija īsa saru -
na ar Andri Bērziņu, pēc kuŗas 
viņš paziņoja par savu atkāpša  -
nos, uzņemoties atbildību par no -
 tikušo. Pirmoreiz viņam acīs bija 
asaras. Ko īsti prezidents Bērziņš 
viņam bija teicis tajos pāris mirk-
ļos? Un kāpēc prezidents Bērziņš 
atņēma Egilam Levitam sava ju  -
ridiskā padomnieka amatu - tūlīt 
pēc tam, kad Levits bija izpelnī -
jies atzinību par savu Satversmes 
preambulas projektu? Un kāpēc 

prezidents Bērziņš, kad sākās sa -
runas par jaunās valdības veido-
šanu, tik strupi un asi uzbruka 
Artim Pabrikam, kas premjērmi-
nistra amatā varēja kļūt par otru 
Dombrovski?

Un, kad prezidents Bērziņš brī-
dī, kad civīlizētā pasaule bija sa  -
šutusi par Krievijas agresiju, no  -
mur mināja, ka pirms vairākiem 
gadiem izteiktais ielūgums Puti -
nam apmeklēt Latviju paliek spē-
kā, vadzis lūza. 

Māris Antonevičs 28. martā 
Lat vijas Avīzē: “Varētu rasties ie   -
spaids, ka valsts galva pēdējos mē -
 nešus pavadījis ilgstošā atvaļinā-
jumā kaut kur Alpos, kur nav 
pie ejamas ne avīzes, ne televīzija 
un pat ne internets.” Un tālāk, tā 
sakot, crescendo: tai pašā dienā 
portālā TVnet Otto Ozols publicē 
“Neesoša Valsts prezidenta pazi -
ņojumu Latvijas tautai “ - “versija, 
ko varētu vēstīt Latvijas prezi-
dents, „ja tāds valstij būtu”.” Tai 
pašā portālā tai pašā dienā Toms 
Ostrovskis: “Prezident Andri Bēr-
ziņ, aicinu Jūs atkāpties no amata 
un nolīst kaut kur tumšā stūrī, lai 
mums nekad no Jums vairs nav 

jākaunas!” Un tīmekļa žurnālā 
Satori Ilmārs Šlāpins jautā: “Vai 
Latvijai ir vajadzīgs prezidents?”

Visbeidzot 31. martā žurnālā  
IR publicēta pāri par 600 kultū -
ras un citu nozaŗu darbinieku pa -
rakstīta „Atklāta vēstule” ar virs-
rakstu: “Neuzskatām, ka prezi-
dents pārstāv Latvijas tautas in te -
reses.” Šis, jāatzīst, satriecošais do  -
kuments beidzas ar aicinājumu 
Saeimai un Valsts prezidentam 
“izvērtēt savas iespējas turpināt 
ieņemt šo amatu”. 

Man pietiek ar to, ka Atklātās 
vēstules parakstītāju vidū ir Ul - 
dis Bērziņš un Alvis Hermanis,      
lai tajā teikto „simtprocentīgi at -
balstītu”.

Un ko prezidents - viņš pat ne  -
nosarkst un liek savai kancelejai 
nākt klajā ar klīrīgu, paštaisnu pa -
 ziņojumu: prezidenta “darbības 
mēraukla ir ilgtermiņa rīcība, lai 
Latvijā cilvēku dzīve uzlabotos, 
nevis ātra un lēta populāritāte 
īstermiņā”. 

Vārdu sakot, uz atkāpšanos ne -
ceriet, populāritāte tāpat ir vējā, 
iztiks bez tās. Vai es esmu pareizi 
sapratis?

Kopš Krievijas Federācijas un 
tās bosa Putina lēmuma itin vien-
kārši sagrābt daļu Ukrainas un 
paziņot, ka tā tagad ir Krievijas 
sastāvdaļa, ļoti daudz pasaulē tiek 
domāts par to, kā nodrošināt, lai 
tur, Krimā, Kremlis arī apstātos. 
Pirmām kārtām, protams, tiek 
runāts par sankcijām. Tā ir joma, 
kuŗā Amerikas Savienotās Val- 
stis pašas par sevi, Eiropas Savienī-
ba – pavisam kas cits. Amerikā - 
Valsts prezidents Baraks Obama 
ir parakstījis dekrētu, kas viņam 
pašam ļauj spriest par turpmā -
kām sankcijām, ja tās kļūst nepie-
ciešamas. Savukārt Eiropā pie 
kopsaucēja ir jānonāk nereti ķil-
dīgām 28 dalībvalstīm. Jau esmu 
rakstījis par to, kāda attieksme 
pret sankcijām  ir  mūsu valsts ie  -
vērojamākām amatpersonām. 
Stipri ticams, ka vismaz pagaidām 
no ES puses nekādas jaunas sank-
cijas nav gaidāmas. Ja Krievija ie -
bruks Ukrainā, tad visas iespējas 
atkal būs uz galda, bet patlaban 
šķiet, ka  notiks tas pats, kas no -
tika 2008. gadā, kad Krievija tāpat 
itin vienkārši sagrāba  daļu Gru zi-
jas, gan nevis anektējot attiecīgās 
territorijas, bet vienpusēji paslu-
dinot tās par neatkarīgām “val- 
s tīm”.  

Taču ne jau sankcijas vien; vēl  ir 
divas iespējas - rīkoties nevis reak-
tīvi – tātad ieviešot  sankcijas pēc 
tam, kad kaut kas jau ir noticis,  
bet gan proaktīvi. Vienā gadījumā 
runa ir par pašu Ukrainu, otrā – 
par Latviju un Baltijas valstīm 
vispār. 

Ukrainas gadījumā Eiropas 
kon krētais mērķis ir nodrošināt, 
lai tā atkal neslīdētu atpakaļ Krie-
vijas virzienā. Atcerēsimies, ka 

Nauda – jā, ideja – vēl ne
nemieri Kijevā sākās pēc tam, kad 
toreizējais Ukrainas prezidents 
Viktors Janukovičs piepeši attei -
cās parakstīt līgumu ar ES un  ak -
ceptēja visnotaļ lielu naudas sum-
mu no Krievijas. Tie, kuŗi pulcējās 
tā dēvētajā Maidanā, ar to nebija 
mierā, jo viņi  Ukrainu vēlējās re -
dzēt Eiropā, nevis Kremļa inspirē-
tajā Eirāzijas savienībā. V. Janu-
kovičs pats „piesita pēdu”, un jau 
drīz kļuva acīm redzams, ka ne  
jau pliks un nabags viņš to savas 
valsts aizmuka. Februāŗa beigās 
tīmeklī  parādījās vēsts, ka Janu-
ko vičs Maskavas pievārtē  nopircis 
sev māju par 52 miljoniem dolaru. 
Kaimiņos dzīvojot naftas milža 
Lukoil vadītājs, kā arī miljardieŗa 
Romāna Abramoviča sievastēvs.

 V. Janukovičs ir  sniedzis pir -
mo interviju kopš iepriekš minē -
tajiem notikumiem un Krimā no -
tiekošo  nosaucis par “traģēdiju”. 
Janukovičs nožēlojot, ka savulaik 
Krieviju aicinājis Krimā ievest 
savu kaŗaspēku. Viņš cerot  - ar 
Vla dimiru Putinu būs iespēja sa  -
runāt, ka Krima tomēr tiek at -
dota  atpakaļ Ukrainai. Savu līdz 
ne  prātam pārspīlēti  grezno māju 
Ukrainā viņš esot nopircis pats 
par savu naudu. Un vispār - ja  
viņš vēl būtu Ukrainas prezidents, 
tad Krimu Krievija nebūtu ne 
okupējusi, ne anektējusi.

Dievs ar Viktoru Janukoviču! 
Daudz lielāks ir jautājums par 
tiem, kuŗi Ukrainā ir pie teikša -
nas patlaban. Eiropas Savienība, 
Starptautiskais Valūtas fonds, 
Ame rikas Savienotās Valstis u.c. ir  
sākušas apstiprināt masīvu palī-
dzību Ukrainai - miljardu miljar-
diem dolaru. Diemžēl Rietumi  
atšķirībā no Krievijas naudu tāpat 

vien nedod. Apmaiņā pret palī-
dzību Ukrainai ir jāveic smagas  jo 
smagas reformas, tostarp valsts 
budžeta deficitu samazinot līdz 
2,5 procentiem un tarifus par 
energoresursiem paceļot līdz to 
patiesajām izmaksām. Ir skaidrs, 
ka tas smagi sitīs pa kabatu Uk  -
rainas trūcīgākajiem iedzīvotā-
jiem, un viņu reakcija polītiķiem  
var kļūt ļoti draudīga. Ukrainas 
premjērministrs Arsenijs Jace-
ņuks procesu nodēvējis par “ka -
mikadzi,” tādējādi saucot atmiņā 
japāņu pilotus pašnāvniekus Otrā  
pasaules kaŗa laikā. Nauda it kā 
būtu, bet vai ir pārliecība par to, 
ko ar šo naudu iesākt? 

Latvijā Krimas notikumi  rosi-
nājuši ne jau tikai polītiķus ieru-
nāties par to, ka būtu krietni  jāpa-
lielina valsts aizsardzības budžets. 
NATO ar ASV priekšgalā  apstipri-
nājums, ka Vašingtonas līguma 5. 
pants par visu dalībvalstu kollek-
tīvo aizsardzību agresijas gadīju-
mā ir un paliek spēkā, kārtējo rei -
zi atgādina, ka Latvijas aizsardzī-
bas budžets ir krietni zem alian- 
ses prasītajiem diviem procen-
tiem no iekšzemes kopprodukta. 
Šo -gad tas ir pat zem viena pro-
centa, un Saeimas apstiprinātajā 
trīs ga  du budžetā ir paredzēts, ka 
nā  kamgad un arī 2016. gadā tas 
tiks samazināts vēl vairāk.

Krievijas agresija Krimā ir liku -
si šos plānus revidēt. Aizsardzī bas 
ministrs Raimonds Vējonis (ZZS) 
ir izstrādājis Saeimai ap stip rinā-
mu likumprojektu, kas jau nā -
kam gad aizsardzības bu  dže tu pa  -
lielinātu līdz  vienam procentam, 
pēc tam garantēti to pieaudzējot 
vēl par 0,2 procentiem katru ga -
du līdz 2020. gadam, kad tas sa -

sniegtu divus procentus no IKP.
Kāpēc ne agrāk? Pagājušajā ne  -

dēļā kādā intervijā R. Vējonis sa -
cīja: “Atklāti runājot, ja patlaban 
aizsardzībai tiktu piešķirti minē -
tie 2% no IKP, mēs nespētu šo nau-
 du apgūt, jo aizsardzībā – tāpat kā 
jebkur – ir jārīko konkursi.  Tiek 
pārsūdzēti  konkursu rezultāti, un 
notiek tamlīdzīga kavēšanās, bet 
nauda tiek dota no 1. janvāŗa līdz 
31. decembrim, un ne vienmēr ir 
reāli šo naudu apgūt. Tāpēc nau-
das pielikumam jābūt pakāpe nis-
kam, lai nerastos iespēja naudu 
novirzīt nepareizi, lai tiktu nodro-
šināta maksimāla caurskatāmība 
un mērķu atbilstība bruņoto spē -
ku attīstības plānam.”

Tur nu ministram ir taisnība. 
Tas vien, ka piepeši uzrodas liela 
naudas summa, nenozīmē, ka tā 
uzreiz ir “apēdama”. Latvijas Na   -
cio nālajos bruņotajos spēkos zal -
dātu ir tik, cik ir. Sabiedrībā ir 
izskanējusi doma, ka varbūt vaja-
dzētu atgriezties pie obligātā mi  -
litārā dienesta, bet aizsardzības 
ministrs ir aizrādījis, ka “tad vaja -
dzēs rēķināties ar daudz lielāku 
budžetu aizsardzībai, proti, jaun-
iesaucamos vajadzēs apgādāt ar 
apģērbu, šaujamieročiem, mīt  nēm, 
viņus vajadzēs paēdināt un ap -
mā cīt, vajadzēs papildu koman -
dē jošo sastāvu. Bet pēc viena gada 
kaŗavīri beigs  dienestu, nāks jau-
nie, kuŗi atkal būs jāapmāca           
un jāapģērbj. Otra problēma: ļoti 
dau  dzi konkrētajā gadā dzimušie 
jaunieši ir devušies prom no vals ts, 
mēs atrodamies demografiskā 
bedrē. Bet iesaukt ik gadu vaja-
dzētu ap 7000 jauniešu.”

Tieši tā. Obligātais dienests ne -
būs glābiņš. Runa ir par citiem 

veidiem, kā Latvija var pilnvei - 
dot savas aizsardzības spējas. Jau 
tagad ir sarunāts, ka mūsu valsts 
no Lielbritanijas pirks,  aizsardzī-
bas ministra vārdiem runājot, 120  
“mazlietotas bruņumašīnas”, ko 
izmantos gan pašu iekšzemes va  -
jadzībām, gan arī saistībā ar starp-
tautiskām misijām. Bruņu mašī-
nas būšot ekipētas ar modernā-
kajiem ieročiem. Patlaban Latvijā 
tiek veidots NATO stratēģiskās 
ko   mūnikācijas centrs, kuŗa uz -
devums, kā skaidrojis ārlietu mi -
nistrs Edgars Rinkēvičs, būšot 
“analizēt informātīvo propagan-
das darbu un gatavot atbilstīgus 
pretsoļus”. Arī tādā veidā Latvija 
piedalās NATO kopējā darbā.  E. 
Rinkēvičs ir sacījis, ka “NATO  
da   lībvalstu interese par šo centru 
pēc Krimas notikumiem ir pie -
augusi”.

Tāpat ir zināms, ka laikā kopš 
minētajiem notikumiem NATO 
ir palielinājusi kaŗa lidmašīnu 
skaitu patrulēšanai Baltijas gaisa 
telpā; līdz 1. maijam patrulē ame-
rikāņi, sekos poļi utt. NATO gai-
teņos aktīvi tiek runāts arī par 
NATO spēku dislocēšanu Baltijā. 
Konkrēts lēmums  par to pagai-
dām vēl nav pieņemts. Katrā ziņā 
NATO sola daudz lielāku klā - 
tieni militārās mācībās Baltijas 
reģionā, un arī tas nav maz.

Rezumējot  atkal minama sena 
patiesība. Ne jau nauda ir galve-
nais, galvenais ir tas, kas ar to      
tiek darīts. NATO ietvaros daudz 
ir runāts par tā dēvēto “viedo 
aizsardzību”, un mums, tāpat kā 
Ukrainai, nudien vajadzēs  būt 
gudriem, lai nodrošinātos, ka lie-
las kaimiņvalstis nesāk glūnēt 
mūsu virzienā.
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14. marta vakars un Lielā Lat-
vi jas Mūzikas akadēmijas zāle 
pārpildīta, pārblīvēta, piedrīvēta 
ar klausītājiem. Ne tikai papildu 
sēdekļi, bet pat publika bija jā    no-
sēdina uz skatuves. Un tik un tā 
aiz durvīm palika gribētāji, kuŗi 
izmantoja t.s. spraugu akustiku. 
Noklausīšanos aiz durvīm. 

 Publiku, šķiet, saistīja studen-
tu koris, ko savā pārziņā šogad 
ņēmis maestro Māris Sirmais. 
Tas nozīmē –  koncerta veiksme 
ga   rantēta. Pat ja programmā kāds 
darbs būs – nu, ne šāds, ne tāds... 
Sirmais ievēlēts arī par koŗdiri-
ģentu katedras vadītāju, un tas 
nozīmē, ka uz nākamajiem diri-
ģentiem varam raudzīties cerīgi. 
Paidagogs ir stingrs, talantīgs un 
pieredzējis dažādas vētras, cauri 
kuŗām viņa vadītie koŗi vien -
mēr spējuši sasniegt mākslas 
Eldo rado krastus. 

Šoreiz programmā latviešu 
ko mponistu jaundarbi, kuŗu 
pa matā tautasdziesma. Jaunās 
dzies   mas gandrīz katra aplie ci -
nāja sava laika (60.-70. gadu) 
Jau  nā folkloras viļņa dzīvotspē -
ju daždažādu komponistu pa  -
au džu koŗa darbos. Drosmi ra -

SPODRĒ MANU DVĒSELĪT’
doši izmantot tautas garaman -
tas un atbildību to nebojāt. Stili 
dažnedažādi - sākot ar tiešu et   -
no  grafiska ansambļa atdari  nā  -
šanu Richarda Dubras „Tu skais-
tō dīva dōrza rūze”, attālinātas ga    -
nu balsu imitācijas dziedātāju 
brīvi izvēlētos augstumos Ērika 
Ešenvalda „Ainavā ar ganiem”. 
Liekas, tā ir pirmā dziesma ar 
au   tentisku latviešu folkloras ma  -
teriālu šī komponista daiļradē. 
Kaut gan Ešenvalda mūziku ne  -
var apzīmēt ar vārdiem „nacio-
nāli romantiska”, tajā joprojām 
dzīvo latviskās intonācijas, tem-
veide, harmonisko krāsu izvēle 
un daudz kas cits. Ainava ne vien 
latviska, bet arī vizuāli iztēlo jo - 
ša. Šī īpašība komponista mū   zi-
ku padara saprotamu ikvienam 
klausītājam jebkuŗā mēlē. 

Gundegas Šmites „Akmens 
dziesmā”  gan latviskas intonā ci -
jas varēja saklausīt iztālēm. Koŗa 
kompozicija turpina autores uz  -
ņemto ceļu - katras izvēlētas ska-
  ņas atpestīšanu no ierastās tem -
pe rācijas (skaņojuma) „važām”. 
Iz   rādās, ka pustonis nav mazā-
kais intervals, bet starp diviem 
pustoņiem var atrasties vesels 

mikrotoņu mudžeklis, no kuŗa 
kā čūskas paceļ galvas pavisam 
dīvaini intonējamas skaņas, ku  -
ŗas koristi cītīgi piemeklēja ar 
kamertoņiem. Nu jā! Koŗa mū   zi-
 kā šodien ielaužas spektrā lisms, 
„balto skaņu” paradoksi. Bet vai 
tie uzrunā ikvienu sa  pro tamā 
veidā? Vai komponista vēstījums 
nenokļūst toņveides neceļos? Un 
galvenais – cilvēka balss tomēr ir 
dabas dots instruments, ar kuŗu 
dzirde un balss ir saslēgti ciešā 
vienībā. Var mēģināt atdarināt 
arabu vai Āzijas tautu īpatno 
tem perāciju. Bet atstāsim to so  -
listiem, nevis koristiem. Taču 
ideja iedzēla apziņā un liek do  -
māt... Turpretim Juŗa Karlsona 
dziesma „Šis tas” (saslaukas no 
dainu skapja tīmekļa atliekām) 
pretēji Šmites ģeopolītiskajai 
mū   zikai skanēja blīvi, biezi, tu -
mīgi kā īsts kurzemnieku bieze-
nis. Varbūt nedaudz pašmērķīgi, 
sak, vai redzat, ko es protu? Bet 
komponists ir pieredzējis sava 
amata pratējs, un no viņa skat-
punkta arī tā var skatīties uz tau-
 tasdziesmu: ar sparu, ar garu, ar 
bieziem, saldiem akordu ķeka-
riem.

Varbūt vairāk pa labi no mi -
nē  tajiem abiem autoriem rit Sel-
gas Mences daiļrade (priecājos par 
savu bijušo studenti un maģistri, 
tagad kompozicijas katedras va -
dītāju jau ilgstoši). Koŗa mū  zika 
ir viņas radošā stichija, par viņu 
nav īpaši jāstāsta, jo koŗi mīl vi -
ņas darbus. Arī viņas „Paslēpes 
ar tautasdziesmu” uzsit jautrību, 
dzīvesprieka un asprātības juto-
ņu. Īsta pērle latviešu koŗiem!  

Pēteris Plakidis sev ierastā ma -
 nierē veidojis „Aiz kalniņa dūmi 
kūpa” apdari. Līdzīgi Mencei, arī 
tā ir asprātīgi veidota, šķietami 
„neveiklās” piebalsīs „pagreizie” 
akordi pa jaunam izgaismoja šo 
tik populāro dziesmiņu. 

 Arī Juris Vaivods koŗa mūzikā 
nav iesācējs. Viņa tautasdzies-
mas koŗi mīl. Dzied tās pat tādi 
koŗi, kuŗi tās nevar izdziedāt. Arī 
Juris ir mans bijušais students, 
un es priecājos, ka viņa „Guoju 
pa mežu” labi iekļausies trūcī-
gajā vīru koŗu repertuārā. 

Mazāk radošas personības 
iezīmes varēja meklēt un varbūt 
neatrast Rolanda Kronlaka „Fan-
 tazijā par sīna bolsu”. Iespējams, 
autors bija kaut ko sajaucis: siena 

balsi ar sīnusa skaņu. Viss darbs 
manā uztverē kārtīgs pārpra-
tums, kuŗu koristi droši vien jau 
izmetuši no savām notīm un 
galvas. Arī Kārļa Lāča „Putnu 
alūzijas”, domātas putnu dzies-
mu atdarinājumi, nākuši no sen 
dzirdētu un izmantotu darbu 
arsenāla. Sāku domāt – varbūt 
pieprasīt honorāru par sava lai -
ka „atklājumiem”? Lāča kunga 
darbā paviršība sita pāri iedomu 
katliņa malām. Tas kaitināja. Jā -
ņa Aizpura „Lec, saulīte, rītā agri” 
man bija mīkla. Vai diri  ģents to 
ielicis programmā, lai nu jau 
vairs ne tik jauno popdziedātāju 
„izšūpotu” no profesionāļu pul-
ciņa? Jeb vai naīvums, neprasme 
izmantot tradicijas pašas var vei-
dot tradiciju? Šur un tur dzejā, 
teātrī to var pamanīt. Tas ir pat 
nevis post-post-postmodernisms, 
bet gan, kā agrāk mēs teicām, – 
tīrais diletantisms.  Tagad tā vairs 
neviens nesaka un labāk turēt 
muti ciet.

 Starp citu, Māŗa Sirmā vadī -  
bā koris atskaņoja arī šo rindu 
au  tora dziesmiņu – veltījumu 
„Strau  mēniem” „Kā to Vent’ zie-
dināt”.

Liekas: vismaz tikpat daudzu 
latviešu ieskatā kā to, kas neat-
šķiŗ saikli „ka” no „kad”, Kārlis 
Skalbe (1879-1945) sarakstījis 
pa   saku „Kaķīša dzirnaviņas”. 
Lai gan Skalbe deminutīvu iz - 
vē lē jies tikai kaķim, cilvēka mēle 
vai rakstāmrīks tiecas mīlināma-
jā formā nosaukt arī dzirnavas. 
Skalbe savos daiļliterārajos dar-
bos patiesi ir iecienījis mazuma 
vai mīļuma iespaida radītājus 
de   minutīvus. Ilgoņa Bērsona sa -
kārtotajā Skalbes Mūža rakstu 
sestajā sējumā gan „kāds putniņš 
kaut kur dzied” (22.), gan mīlētājs 
ilgās pa pilsparka celiņiem klīst 
(23.), gan taurenīši viņa ilgas 
visur nes ( 26.)... Daļēji arī tāpēc, 
ka deminutīvu pilnas ir mūsu 
tautasdziesmas, Skalbe līdzās 
Jaunsudrabiņam tiek uzskatīts 
par īpaši „latvisku” mūsu rakst-
niecības klasiķi. (Jaunsudrabiņš 
gan ir skarbāks nekā Skalbe, to  -

Skalbe simt gadu vēlāk
Kārlis Skalbe, Mūža raksti, sestais sējums, 

Ilgoņa Bērsona sastādījums un stāstījums, apgāds „Mansards”, 2013. g., 408 lpp.

ties deminutīva formā ir pats 
viņa uzvārds!)

 „Daugavas” apgāda Stokhol-
mā izdotajos Skalbes Rakstos 
(1952 - 1955) sakārtojums bija 
pēc žanriem: 1. sējumā pasakas 
un bērnības atmiņu tēlojumi,     
2. sējumā stāsti un tēlojumi, kā 
arī raksti par latviešu literātūru, 
mākslu un kultūru, 3. sējumā 
gal venokārt par Pirmo pasaules 
kaŗu un Brīvības cīņām saistīta 
publicistika utt. Mūža rakstu sa -
stādītājs I. Bērsons izvēlējies 
chro noloģisku sakārtojumu: tā 
sestais sējums parāda visu Skal-
bes sarakstīto  (un pat runāto - 
skat. Latvijas Tautas padomes sē    -
dēs teiktās runas!) pēc kārtas 
1917., 1918. un 1919. gadā. Vien-
 kopus lasāma Skalbes katra ga -
da dzejas, prozas un avīžrakstu 
raža, kā arī vairākas citiem rakst-
niekiem un dzīvesbiedrei Lize -
tei sūtītas vēstules.

Šāds sakārtojums vēl labāk ne  -
kā žanriskais ļauj saskatīt Skal -
bes divas puses. Pasakās un dzejā 
redzam sapņaino, maigo aistētu, 
kurmet kaŗa laika publicistikā 
skatām viņu kā polītiķi, cīnītāju 
par brīvu Latviju. Kuŗš no abiem 
Skalbēm īstāks, patiesāks, nav 
atbildams jautājums. Dzejnieks, 
kas vienubrīd atzīstas, ka tikai 
sirds un saule viņam tuvas, var 
arī izsaukties: „Cīņas par Latviju 
nava vēl galā!” (28.) Ja nupat vēl 
Skalbem un Jaunsudrabiņam 
kopīgā īpašā latviskuma dēļ no  -
statīju viņus vienu otram bla -
kām un Jaunsudrabiņu nosaucu 
par skarbāku, tad tas, protams, 
attiecas vienīgi uz viņu daiļli  te-
rārajiem sacerējumiem. Skalbe 

bija cīnītājs, iestājies par Latvijas 
valstiskumu, un arī prasītājs, ne 
vien sapņotājs un vērotājs. Kaŗu 
un cīņas viņš neglorificē, daudz-
viet žēlojas par upuŗiem, tomēr 
viņš saskata kaŗu par neizbēga-
mu līdzekli tikšanai pie brīvī - 
bas. 1917. gadā Skalbe  vēl iestājas 
par Latviju kā autonomu repub-
liku federātīvas Krievijas ietva-
ros, bet vēlāk oponē citiem, kas 
savos prātos vēl nav tikuši līdz 
spožākam iznākumam, pavisam 
brīvai Latvijai.

Drīz būs pagājuši simt gadi, 
kopš Skalbe Mūža rakstu 6. 
sējumā ietverto vielu sarakstīja, 
tāpēc mēģināsim formulēt kaut 
dažos vārdos, kāda tā izskatās, 
aplūkota mūsdienu acīm kā sa-
tura, tā formas ziņā. Ik pa laikam 
grāmatā atduŗamies uz domām 
un teicieniem, kas vai nu kaut kā 
atspoguļo arī mūsu pašu laik-
metu, vai liek par viņos laikos 
teikto un domāto sāji pasmaidīt.

Pēc neatkarības atgūšanas 
1991. gadā Latvijā daudz ticis 
spriests par reliģijas un/vai ēti -
kas lomu skolu programmās. 
Skal bem sava pozicija bija jau 
1917. gadā: 

 Mūsu skolotāji savā kongresā 
Tērbatā nosprieduši izsviest no 
skolas ticības mācību un mācīt 
tās vietā ētiku. Viss būtu labi, es 
baidos tik, ka daži skolotāji, ku -
ŗiem  varbūt nav pie rokas Drav-
nieka Svešvārdu grāmatas, ne -
samaina ētiku ar etiķi. Tālāk ceļas 
jautājums, ko darīt ar bērniem, 
kuŗi nāk pasaulē ar svētām ilgām 
pēc gaišiem brīnumiem. (116.) 
Skalbe, būdams patiess demo-
krats, vēlētos, lai skola palīdz at  -

tīstīties ikviena bērna iedzim ta-
jām potencēm.

Latviešu Pagaidu Nacionālās 
padomes Valkā 1917. gada no -
vembrī publicētā uzsaukumā, 
kuŗa autors bijis Skalbe, rodams 
savā ziņā „Labāk tēva dubļus 
bridu, Ne tautieša laipu gāj” pār-
frazējums: „Visgrūtākais liktenis 
savā zemē mums būs vieglāks 
par laimi svešumā.” (121.)  Sena-
jiem vārdiem citāds un īpats ska-
nējums 21. gs. sākumā, kad tūks-
 tošiem latviešu atstājuši savu ze -
mi, lai meklētu laimi svešumā!

1919. gadā publicētā rakstā 
„Asiņainā Jelgava” Skalbe vaicā: 
„Kas var attaisnot... noziegumus, 
kas tiek izdarīti sociālisma idejas 
vārdā?” Nudien, ko gan vēl vai-
rāk pastiprinātu Skalbe būtu va -
rējis jautāt, ja viņam būtu bijusi 
priekšnojauta par 1937., 1940., 
1945., 1956., 1968. un daudzu citu 
gadu noziegumiem?!

Ar šīs dienas acīm lasot Pir - 
mā pasaules kaŗa laika Skalbi, ar 
mūsdienīgiem notikumiem sai  s-
tīt vedas pat šķietamus sīku m us. 
Pavisam nesen Latvijas prese ap -
 sprieda jautājumu, vai iestāžu 
decentrālizācijas un Cēsu pilsē-
tas attīstības nolūkā Kultūras mi -
 nistriju derētu pārcelt no Rīgas 
uz Cēsīm. Bet par to, vai Tautas 
padomes sēdēm būs notikt Rīgā 
vai Cēsīs, jau 1919. gadā vienā 
no savām „mazajām piezīmēm” 
viedokli izteica Kārlis Skalbe. 
(336.)

Ilgoņa Bērsona nodaļu ie  vad-
stāstījumi parāda Skalbi dažā 
dzīves situācijā, par ko liecinājis 
kāds cits. Tā grāmatu izdevējs 
Ansis Gulbis atceras, kā pēc 

slavenajām latviešu strēlnieku 
Ziem svētku kaujām, ģērbušies 
zaldātu šineļos, pēc viņa iera-
dušies Skalbe un Virza. Skalbe 
teicis: „Mums vajadzīgs savs ķē -
niņš, latviešu karalis!” Jā, tolaik 
visādi sprieda par piemērotāko 
valsts formu no cara virskundzī-
bas brīvību gūstošajai Latvijai. 
Bet interesanti gan, ka Skalbe 
palika uzticīgs parlamentārajai 
iekārtai un līdz 1934. gadam pa 
divi lāgi bija Saeimas deputāts, 
kurmet tieši viņa tā rīta kom-
panjons Virza pēc 1934. gada 
rakstīja slavas dziesmas „latviešu 
karalim” – Kārlim Ulmanim.– 

Šobrīd, kad latvieši Latvijā       
vēl mācās sarast ar eiriem jeb 
eirām, gandrīz vai smeldzīgu 
sajūtu izraisa iekarsušā Skalbes 
1917. gada vēlme: „Mums pa -
šiem vajadzīga arī sava nauda, 
latviešu dāldeŗi!” (13.) 

Senāku laiku elpu uzdveš sē  -
jumā lasāmā Skalbes valoda. In  -
des vietā viņam ģifts, īres maksas 
vietā – mīte. Dažkārt lietota no -
ri seņu īstenības izteiksme, kur 
vajadzētu pavēles izteiksmi. Vār-
du galotnēm vēl bija jāgaida uz 
stabilizāciju: „Es esmu vieglis  
klai   dons.” Arkls saukts par arkli, 
apgāds par apgādienu. Simts ga -
du ir simts gadu.

  Pirmie pieci no ieplānota -
jiem divpadsmit Skalbes Mūža 
rakstu sējumiem iznāca apgādā 
„Elpa” no 2001. līdz 2007. gadam. 
Ekonomiski apstākļi turpmāko 
sējumu iznākšanu uz sešiem ga  -
diem pārtraukuši. Aplūkotais se  s - 
tais sējums iznācis citā apgādā. 
Jācer, ka ilgi gadi nebūs jāgaida 
līdz septītajam.
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Vai notikumi Ukrainā ir pa -
ātrinājuši NATO Stratēģiskās 
komūnikācijas centra izveido-
šanu Latvijā?

Process ir sācies, ir atrasts va   -
dītājs – Jānis Kārkliņš, pieredzē-
jis, kvalificēts cilvēks. Budžetā 
nauda jau ir paredzēta. Grūti 
teikt, vai notikumi Ukrainā pa   -
ātrinās centra darba sākumu, bet 
tā nepieciešamība tagad ir labi 
saprotama. Drīzāk varētu teikt, 
ka trūkst izpratnes par to, ko no -
 zīmē stratēģiskās komūni kācijas 
centrs. 

Pirms kaŗa vienmēr noris in -
formācijas kaŗš. Arī kaŗa gadī  ju-
mos veids, kā informē ne tikai 
pretinieku, bet visas puses, ir ļoti 
svarīgs, ir jāsaskaņo iekšējā un 
ārējā komūnikācija. Labs nepa-
reizu lēmumu piemērs ir Vjet-
namas kaŗš, kuŗa laikā ASV pie -
ņēma stratēģisko komūnikāciju, 
kas paredzēja katru dienu ziņot, 
cik vjetkongu ir nogalināts. Vē -
lāk atzina, ka šī komūnikācija 
bijusi nepareiza, jo tā pat Ame -
rikas sabiedrībā radīja lielu pre -
testību. Stratēģiskā komūnikā-
cija ir jauna zinātne, ko attīstījuši 
briti, un es to gribētu daļēji sa   -
līdzināt ar mārketingu biznesa 
pasaulē, kad ir apzināta audito-
rija un tiek mēģināts to ietek  -
mēt ar pareizo informāciju. Tā 
nav propaganda, tā ir pareiza 
pieeja informācijas izmantoša-
nai, lai to sniegtu visām pusēm, 
arī iedzīvotājiem, kuŗu valstī ka   -
ŗadarbība notiek, un arī pārējai 
pasaulei. NATO to ļoti labi sa- 
prot, un ar laiku arī mēs to sapra-
 tīsim. Šajā centrā tiks pieaicināti 
pasaules eksperti, Latvija būs kā 
centrs, kur tiks attīstīta komū-
nikāciju stratēģija. 

Latvijā ļoti plaši ir pieejami 
Krievijas TV kanāļi, kuŗu snieg -
tā informācija ir klaji melīga un 
naidīga ne tikai Ukrainai, bet arī 
Baltijai. Vai jūsuprāt vajadzētu 
aizliegt to Latvijā pārraidīt? Lat-
  te lecom daļēji pieder valstij, tā 
nu iznāk, ka valsts pārraida sev 
naidīgu informāciju.

Šo jautājumu mēs pašlaik iz   -
skatām Saeimā. Protams, demo -
kratiskā valstī informāciju iero -
bežot ir ļoti grūti. Arī Eiropas 
Sa   vienībā uz informācijas iero -
bežošanu neskatās pārāk pozi-
tīvi, bet, ja juridiski mums ir tie -
sības apturēt vai vismaz iero   be -
žot klajus melus, tas būtu jā    dara. 
No otras puses, mums vajadzētu 
sniegt labu, uzticamu informā -
ciju tiem iedzīvotājiem, kas lasa 
un klausās informāciju tikai 
krievu valodā. Melus vislabāk  
va  r ap   kaŗot ar pretēju informā-
ciju. Un tāda problēma nav tikai 
Latvijā, jo, piemēram, tāds ka  -
nālis kā RT – „Krievija šodien” ir 
skatāms visā Amerikā. Latvieši, 
iespējams, zina, kas tas ir, bet 
dau dzi amerikāņi to nezina un 
domā, ka šīs ziņas viņiem sniedz 
amerikāņu žurnālisti, taču  tā ir 
tīra Krievijas propaganda. Tāpēc 
mums ir jāmēģina cilvēkus iz  -
glītot, lai viņi saprot, kādu in  -
formāciju viņi saņem un no 
kurienes tā nāk. 

Ir radies iespaids, ka cilvēki, 
kuŗi tic Krievijas TV kanāļiem, 
grib ticēt tam, ko tur stāsta, un 

Informācijas kaŗš un nauda
Sallijas Benfeldes saruna ar 11. Saeimas deputātu, Ārlietu komisijas priekšsēdi Ojāru Ēriku Kalniņu

viņi negrib un neklausīsies, ne  -
skatīsies nevienu citu informā-
cijas avotu. 

Ar tādiem cilvēkiem ir grūti 
komūnicēt, un es nezinu, kā ar to 
tikt galā. Ir labi redzams, ka sai  s-
tībā ar Ukrainu notiek infor - 
mā cijas kaŗš. Šorīt (6. martā – 
aut.) Saeimā mums bija tikšanās 
ar Ziemeļu Padomes pārstāv jiem 
(Skandinavijas valstis, Gren   lan-
de un Fēru salas – aut.), arī viņi 
par to, kas notiek Krievijā un Uk -
   rainā, saņem daždažādu in   for -
mā  ciju. Lūdzu viņus neticēt in  -
formācijai, ko izplata Krievija, 
par neonacistiem, fašistiem un 
radikāļiem Ukrainā un Baltijā. 
Mums ir jāpalīdz izglītot ne tikai 
savus iedzīvotājus, bet arī citu 
valstu cilvēkus. 

Amerikā klausītājus uzrunā 
Krievijas polītiķi, un Krievija ir 
ieguldījusi milzīgu naudu, lai šo 
propagandu radītu. Piemēram, 
Vašingtonā tagad ir daudz pēt-
niecības institūtu ar amerikāņu 
nosaukumiem, par kuŗiem īsti 
nav skaidrs, kas tos financē, taču 
mēs zinām, ka nauda nāk no 
Kremļa vai citiem Krievijas avo -
tiem. Tāpēc mums ir aktīvi jā  -
iesaistās šajā komūnikācijas ka  -
ŗā, mums jābūt gudrākiem, jā -
saprot, kā informāciju atspēkot, 
kā ietekmēt cilvēkus, lai viņi uz  -
klausītu ne tikai Krievijas in  for -
mācijas avotus. Mana pieredze 
reklāmas aģentūrā un pēc tam 
Latvijas Institūtā ir saistīta ar 
auditoriju, – vispirms jāsaprot au   -
ditorija, tad jāsaprot, kā to uz  -
runāt, un tas jādara, ne tikai sakot 
patiesību, ir vajadzīga arī radoša 
pieeja. Es gribu cerēt, ka melīgo 
informāciju var izkon   ku rēt. 

Lai konkurētu ar Krievijas 

informāciju, Latvijas sabied ris-
kajiem plašsaziņas līdzek ļiem 
ir vajadzīgs nopietns fi  nan cē-
jums, jo privātie var darīt, kā 
grib, ja vien nepārkāpj Latvijas 
likumus. Financējuma Latvijas 
radio un televīzijai patiesībā      
tā īsti nav.

Piekrītu, nopietna financēju-
ma nav. Pēdējā gada laikā esam 
izgājuši no ekonomiskās krizes 
Latvijā, algas pielikums vaja -
dzīgs skolotājiem, arī ārsti to 
prasa, bet tagad it kā pēkšņi ir 
kļuvis skaidrs, ka papildu nau - 
du vajag arī aizsardzībai, tāpat 
televīzijai un radio. Aizsardzī -  
bai solījām  piešķirt 2 procentus 
no iekšzemes kopprodukta, bet 
mums financējums ir tikai 0,9 
procenti. Pirms gada neviens šo 
financējumu lāgā negribēja pa  -
lielināt, jo domāja, ka tas mums 
neko daudz nedod. Šodien mēs 
saprotam, – ja gribam palīdzību 
no NATO, mums vismaz ir jā  -
izpilda minimālais solījums aiz-
sardzības financēšanā. Domāju, 
ka šodien cilvēki to saprot arī 
attiecībā uz radio un televīziju. 
Amerikāņiem ir Amerikas Balss, 
Eiropā ir valsts financēti kanāļi, 
un mums ir jādara vairāk, lai 
izglītotu cilvēkus. Latvijā jūtama 
pretestība pret to, ka par valsts 
naudu tiek raidīta informācija 
krievu valodā, bet mēs tā vairs 
nevaram turpināt. Mums ir jā -
uzrunā šie cilvēki un jācer, ka  
tie, kas ir izglītoti un gatavi uz  -
klausīt informāciju, to sadzirdēs 
un sapratīs. 

Cik reāli ir izdarīt budžetā 
grozījumus, lai vēl šogad pie -
šķirtu papildu financējumu 
aiz sardzībai, radio un televī zi-
jai? Kā zināms, šī valdība ir so  -

lījusi grozījumus budžetā neiz-
darīt un nepalielināt budžeta 
deficitu.

Man ir grūti teikt, no kurie  - 
nes ņemt papildu financējumu 
radio un televīzijai. Aizsardzībai 
papildu financējumu varētu jau 
tagad paredzēt nākamā gada bu -
 džetā. NATO ir svarīgi, ka mēs 
nopietni gatavojamies palielināt 
aizsardzības budžetu. Ja varam 
in  formātīvo telpu labāk nosegt 
jau tagad, tas būtu jādara šogad. 
Ļoti labi saprotu Ministru pre zi -
dentes Straujumas viedokli, ka jā    -
mēģina noturēt ekonomisko sta-
 bilitāti, turklāt ir iespējamas Ei  -
ro  pas sankcijas pret Krieviju. 
San kcijas neapšaubāmi skars arī 
Latviju, jo mums, piemēram, 80 
procenti no visiem dzelzceļa pār-
 vadājumiem ir ar Krieviju, tāpat 
ir ar ostām. Mūs gaida lieli iz   ai  ci  -
nājumi, un atbildes nebūs vieglas. 

Latvijas budžeta deficits ir sa -
skaņots ar Eiropas Savie nību, 
bet vai tad, ja sankcijas pret 
Krieviju tiks ieviestas un no -
pietni skars arī mūsu bu  džetu, 
mēs nevaram vērsties pie Ei  -
ropas ar skaidrojumu, ka bu -
džeta deficitu palielina Ukrai-
nas krize?

Līdz šim nav bijis tādas prak- 
s es, ka Eiropas Savienība varētu 
kompensēt kādas valsts uzņē-
mēju zaudējumus. Nevar sagai-
dīt, ka Eiropa to darīs. Domāju, 
ka tādā gadījumā tiktu pieļauta 
budžeta deficita palielināšana. 
Tomēr jāatceras, ka gaidāmas 
Eiroparlamenta vēlēšanas, un 
Eiropas Parlaments mainīsies, 
rudenī mainīsies arī Eiropas Ko  -
misija. Mēs ļoti ceram, ka viens 
no Eiropas Komisijas komisā-
riem būs Valdis Dombrovskis un 

ka viņš varētu ieņemt amatu,     
kas saistīts ar monētāro polītiku 
Eiropā. Ja kāds varēs saprast Lat-
 vijas situāciju, tad tas noteikti 
būtu Dombrovskis. Lai nu kā,     
es domāju, ka gan Eiropas Sa -
vie nība, gan NATO redz, ka no   -
teikumi pasaulē ir mainījušies, 
Putins tos ir mainījis. Nevar par 
Latviju spriest un to vērtēt pēc 
veciem noteikumiem. Ir ārkār -
tas situācija.

Aizvien biežāk diskusijās par 
šo ārkārtas situāciju izskan vie-
doklis, ka idejas un principi ir  
kaut kas labs un skaists, bet 
mēs taču materiāli cietīsim, ja 
mēģināsim apturēt Putinu. Eko-
  nomika ir svarīgāka par prin-
cipiem, jo maize vajadzīga kat-
ru dienu un rēķinus  ar princi-
piem  nevar samaksāt. Šī nostā-
ja vērojama ne tikai Latvijā, – 
piemēram, Lielbritanija arī ne -
steidzas pieņemt sankcijas, jo 
tās bankās atrodas krievu oli-
garchu miljardi. Starp citu, kad 
Eiropa savulaik pieņēma sank-
cijas pret Baltkrieviju, Latvija 
tās gribēja maigākas, lai ne  -
cies tu mūsu uzņēmēji. Toreiz 
Ei  ropa piekrita. Kur ir robeža 
starp principiem un naudu?

Par sankcijām pret Baltkrie-
viju, atceros, Latvija protestēja 
nevis tāpēc, ka sankcijas skāra 
mūsu firmas, bet tāpēc, ka sank-
cijām nebūtu nekāda efekta, jo 
Baltkrievija pavisam viegli va -
rēja pāriet pie citiem biznesa 
partneŗiem, izmantot citus izej-
vielu avotus. Baltkrievija necies-
tu, bet Latvija gan, tāpēc sank-
cijas bija netaisnīgas pret Lat -
viju. Toreiz tika runāts,  ka ieviest 
var tikai tādas sankcijas, kas dod 
drošu rezultātu. Domāju, ka lī -
dzīgi ir jāraugās uz sankcijām 
pret Krieviju. Nevis simboliski 
pieņemt sankcijas, ja tās neko 
ne   dod, bet skatīties, kas Krie -
viju varētu ietekmēt. Domāju, ka 
mums būs ļoti grūti nosargāt 
Latviju no sankciju sekām un 
uzņēmējiem būs grūti. Tomēr – 
ja Latvijas drošībai rastos drau -
di, tad mūsu valsts ciestu jebku -
ŗā gadījumā: ja pie mūsu robe -
žas sāktos kaŗadarbība, tad mēs 
tāpat ciestu.

Šķiet, cilvēki piemirst, ka par 
brīvību un demokratiju rei -
zēm nākas maksāt... 

Jau trīs gadus vadu mūsu Sa  -
eimas delegāciju NATO Parla -
men tārajā Asamblejā. Iepriek-
šējo divu gadu laikā galvenā dis-
kusija ir bijusi – kas notiks ar 
NATO pēc Afgānistānas? Afgā-
nis tāna bija NATO lielā misija, 
kas NATO valstis daļēji saliedēja 
un palīdzēja organizācijai attīstī-
ties. Jautājums bija, ko darīt pēc 
šīs misijas beigām, kā saglabāt 
NATO? Krievija mums ir devusi 
atbildi. Ironiski ir tas, ka mums 
visu laiku tika sacīts – Krievija 
nav drauds NATO valstīm. Kad 
savulaik kandidējām uz NATO, 
sabiedrotie Latvijai teica – nesa -
kiet, ka jūs stājaties NATO, lai 
pasargātos no Krievijas, Krievija 
nav drauds, tā ir partneŗvalsts. 
Šodien, kad runāju ar kollēgām, 
visi saprot, ka tā nav. Situācija 
mainās, arī NATO būs jāattīstās. 

Ojārs Ēriks Kalniņš: Ironiski ir tas, ka mums visu laiku tika sacīts – 
Krievija nav drauds NATO valstīm. Kad savulaik kandidējām uz 
NATO, sabiedrotie Latvijai teica – nesakiet, ka jūs stājaties NATO, 
lai pasargātos no Krievijas, Krievija nav drauds, tā ir partneŗvalsts. 
Šodien, kad runāju ar kollēgām, visi saprot, ka tā nav. Situācija mai-
nās, arī NATO būs jāattīstās. 

(Turpinājums 14. lpp.)
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Šonedēļ pat prezidents Obama 
ir Eiropā, un domāju, ka arī viņa 
skatījums uz pasauli ir mainī -
jies. Sākumā viņš cerēja attiecībā 
uz Krieviju vairāk panākt ar kon-
struktīvu rīcību, bet tagad ir re  -
dzams, ka konstruktīvi var sa -
darboties tikai tad, ja to vēlas 
abas puses. Putins ir parādījis,   
ka viņš nav uz to gatavs un ka 
viņa ieskatā Eiropa un Amerika 
ir tiešs drauds Krievijai. 

Vai Rietumi jebkad ir sa   pra-
tuši, kas ir Krievija un ko tā 
nozīmē? Atklāti sakot, šķiet, ka 
to saprot tikai Austrumeiropa, 
kas pati ir tieši saskārusies ar 
okupāciju, ar Staļina un citu 
PSRS līdeŗu polītiku.

Kad iestājāmies NATO, daži 

Informācijas kaŗš un nauda
Rietumos baidījās par to, ka Bal -
ti jas valstis ir tik negātīvi nosk a-
ņotas pret Krieviju, un domāja, 
ka mēs pārspīlējam tās draudus. 
Pagājušajā nedēļā es biju Sara  -  
je vā uz NATO Parlamentārās 
Asam   blejas sanāksmi, un pēkšņi 
pārstāvji no Rietumeiropas val -
s  tīm man jautā, vai mēs tiešām 
esam apdraudēti, - kas notiek? 
Beidzot viņi sāk saprast, jo Pu -
tins ir pasaulei parādījis, ka Krie-
vijai nevar uzticēties. Viņš ir klaji 
melojis, viņš ir ņirgājies, stāstot, 
ka nezina, kas tie par kaŗavīriem 
bez piederības zīmotnēm Kri -
mā, un ka tērpus taču var no - 
  pirkt jebkuŗā veikalā, „aizmirst ot” 
paskaidrot, kuŗā veikalā var no  -
pirkt ieročus un bruņutrans -
portieŗus. Domāju, ka Putins ir 
pieteicis  Rietumiem jaunu auk -

s  to kaŗu. Amerikāņu polītika 
pret Krieviju bija cerību pilna, 
likās, viss mainīsies uz labu, bet 
šobrīd šo cerību vairs nav. Var-
būt tālā nākotnē, bet šobrīd ir 
skaidri redzama vecā domāša -
na, un no tās jāsargājas ne jau 
tikai Eiropai, Austrumeiropai un 
Ame  rikai, bet visām kaimiņ val -
s tīm – arī Kazachstānai, Centrāl - 
ā  zi   jas valstīm, visiem. 

Pat Ķīna sāk piesardzīgāk rau-
dzīties uz Krieviju, tāpēc mums 
jāstrādā ar visiem, jāmeklē jau-
nas metodes, kā ar šiem drau-
diem tikt galā. Mums jāpārlie-
cina sabiedrotie, ka mēs neesam 
ne fašisti, ne nacisti. Patiesībā fa -
šisms un nacisms  tagad valda 
Krievijā, tas bija redzams Soču 
olimpiskajās spēlēs ar daudza-
jiem aizliegumiem un ierobe-

žojumiem citādi domājošajiem. 
Vecie stereotipi par Krieviju 
mainās un mainīsies. Tiekoties 
ar Ziemeļu Padomes pārstāv-
jiem, uzsvērām, ka mums nav 
naida pret krievu tautu, jo arī tā 
cieš no Putina polītikas. Ukrai-
nas krize ir pamatīgs satrici nā-
jums, un šodien mērķis ir aptu-
rēt vismaz vardarbību. Krima ir 
zaudēta, bet kas notiks ar Aus - 
t  rumukrainu, ar Moldovu?

16. martā valdība aizliedza 
ministriem doties pie Brīvības 
pieminekļa. Nav zināms, vai 9. 
maijā pie Uzvaras pieminekļa 
dosies Saeimas deputāti, bet 
Rīgas domes deputāti tur būs, 
tas ir skaidrs. Kā jūsuprāt jā  -
reaģē uz 9. maija notikumiem?

Saeimas deputātiem nebija 
aizliegts doties pie Brīvības pie-

minekļa. Iemesls, kāpēc valdība 
lūdza, lai ministri neiet, bija ne -
vis tādēļ, lai izpatiktu Krievijai, 
bet tāpēc, ka to lūdza mūsu Rie-
tumu sabiedrotie. Diemžēl mēs 
neesam paspējuši visiem Rietu-
mos izskaidrot leģionāru stāstu, 
jo ne visus tas interesē. Tā kā šo -
gad 16. marts sakrita ar neliku-
mīgo referendumu Krimā un 
Krievijas agresiju, šķita, ka val dī-
bas ministru piedalīšanās gā  jie -
nā uz pieminekli varētu izvēr - 
s ties provokācijā un dot vēl vienu 
iemeslu Maskavas propagandai. 
Arī 9. maijā, protams, tie depu - 
 t āti, kas gribēs, varēs doties pie 
Uzvaras pieminekļa, bet es ceru, 
ka tas netiks izmantots Krievijas 
polītikas propagandai. Es ceru, 
ka šis datums netiks izmantots 
provokācijām pret Latviju.

“Pilsēta, pa pusei iedomāta 
(tomēr pilnīgi reāla), sākas un 
beidzas mūsos, saknēm ieurbusies 
mūsu atmiņā.”

  (Lorenss Darels)

Mana krustmāte Elizabete Mūr-
nieks mūsu ģimenes draugu lo -
kā vienmēr izcēlās. Nedaudz 
spilgtāk uzkrāsojusies nekā pārē -
jās dāmas un arī nedaudz skaļā-
ka par citām, tomēr dziļi inte li-
ģenta sieviete, daudz lasījusi un 
daudz dzīvē piere  dzē jusi. Latvie-
te ar nelielu fran ču un vācu asi -
ņu piejaukumu. Skais ta un kaislī-
 ga. Arī savu dzimtas uzvārdu, 
par spīti pa   domju ierēdņu cen-
tie  niem to pārveidot sieviešu 
dzim  tē, viņa bija saglabājusi ne -
mai nī gu – Mūr   nieks. „Mūrnieks, 
un punkts!” krustmāte vienmēr 
tei   ca. Ne  dod, Dievs, viņu netī-
šām nosaukt par „Elizabete Mūr - 
nie ce” – tad tikai varēja dabūt 
dzir dēt!

Mainoties polītiskajai iekārtai 
Latvijā, krustmāte pārcēlās dzī-
vot… Nemaz neticēsit, bet ne 
mazāk un ne vairāk kā uz ba -
gāto Šveici. Jā, viņai pavērās ie  -
spēja noenkuroties konfederā-
cijas franciski runājošās daļas 
pilsētā Montreux jeb Montrē, kā 
šis vietvārds rakstāms latviešu 
valodā. Jāpiebilst, ka tieši šo pil-
sē tu dažādu valstu emigranti, 
īpaši turīgie un slavenie, iemī ļo -
juši jo sevišķi, – te viņi sastopami 
īpaši lielā koncentrācijā. Gan ag  -
rākos laikos, gan arī tagad. Sla  ve-
nākais no emigrantiem laikam      
ir krie vu izcelsmes amerikāņu 
rakstnieks Vladimirs Nabokovs, 
kas viesnīcā Montreux Palace no -
    dzīvoja veselus 18 gadus. Savas 
dzīves pēdējos gadus. „Mani iz   -
dzina no paradīzes,” viņš sūk   stī-
jies kādā intervijā, kad ticis 
jautāts par etnisko dzimteni – 
carisko Krieviju. 

Nezinu gan, bet man pašai    
pa   radīze vai vismaz tuvu tai 
vien mēr šķitusi Šveice. Tās kalni, 
Že   nēvas ezera piekraste ar ne  -
skaitāmām motorlaivām un      
ja ch tām. Tie bija pirmie iespaidi,   
ko guvu, Liepājā saņemdama at -
klātnītes no krustmātes Eliza be-
tes. Īpaši jau savā dzimšanas die-
nā – 20. aprīlī. Vienmēr ļoti lai-
kus pienāca vēstule ar Helvetia 

LĀSMA ĢIBIETE Ciemos pie krustmātes

pastmarku; aploksnē parasti bija 
divas kartītes – viena man kār  -
tējā dzimšanas dienā, bet otra 
bija atklātnīte ar Elizabetes Mūr-
nieks mītnes zemes skatu. Taisnību 
sakot, jau gandrīz desmit gadus 
man bija kluss sapnis reiz pašai 
savām acīm baudīt visu to skais-
tumu, kas atklājās krustmātes 
sūtītajās atklātnītēs. Protams, arī 
pašu Elizabeti un viņas dēlu Rū -
dolfu gribējās sastapt. Tikai ta  -
gad, pēc gaŗiem gadiem, šim 
sap nim bija lemts īstenoties, ta -
ču nedaudz citādi, nekā biju lo -
lojusi savā iztēlē. 

Krustmātes nu jau mirušajam 
vīram Montrē pievārtē piederēja 
necils dzīvoklītis. Tagad tas, pro-
 tams, pārgājis Elizabetes un Rū  -
dolfa īpašumā. Dzīvoklis pilsē -
tas nomalē, pelēkā īres namā, kas 
nepavisam nav salīdzināms ar 
tiem namiem, kas celti šās pilsē-
tas viesu ērtībām Ženēvas ezera 
krastā. Nemaz jau nerunājot par 
Montreux Palace – Vladimira Na -
 bokova „rezidenci”. 

Tā kā krustmātei ar dēlu va -
saras sākumā aptuveni uz nedē -
ļu bija jāaizbrauc, viņi nevēlējās, 
ka dzīvoklis paliktu tukšs, un tā  -
pēc man tika piedā vāts tur uz  -
tu rēties. „Atskrej pie manis, Liza, 
tev taču arī jāatpūš as! Vasara būs 
pilnā plaukumā, varēsi atpū s  ties, 
nopeldēties eze  rā!” viņa mani 
kār   dināja savā nedaudz īpatnējā 
latviešu valodā ar vieglu franču 
akcentu. Vien mēr klusībā uzjaut-
rinājos, kad Lizete, kas ir mans 

kristītais vārds, pārtop Lizā! Ne -
daudz pa  tielējusies, ka sagādāšu 
viņai ne   ērtības, braucienam pie-
kritu. Nē, nē, – es meloju; pro-
tams, braukt vēlējos vēl aizvien, 
tikai nedaudz baidījos par gaŗo, 
nogurdinošo ceļu. Iedomā jo ties, 
ka man vispirms būs jālido uz 
Cīrichi un tad vairākas stundas 
jāmēro ceļš līdz Montrē, tai brīdī 
īpaši laimīga nejutos. Bet tas ne -
kas – lai kaut ko gūtu, šo to nā  kas 
upurēt. 

PIRMĀ DIENA
Tikko sākoties atvaļinājumam, 

sēdos lidmašīnā un devos uz 
Cīrichi. Pēc gaŗlaicīga vairāk ne -
kā divas stundas gaŗa lidojuma 
no  kļuvu galā. Lidosta tik neinte-
resanta kā tapešu raksts manu 
vecāku guļamistabā. Sagaidījusi 
koferi un to nocēlusi no slīdlen-
tes, vilkos caur gaŗu lidostas ko -
ridoru uz izeju. Nē, nevis vilkos, 
bet „slidinājos” pa eskalātoru. 
Tikusi no koridora ārā, ātri at  -
radu dzelzceļa biļešu kases, kur 
par ļoti „sālītu” cenu nopirku bi -
ļeti līdz galamērķim. Iesēdusies 
vilcienā, es neizvilku vis no so -
mi ņas grāmatu, lai īsinātu lai ku 
lasot, bet gluži vai „pielipu” vil-
cie na logam. Šveices dabas skati 
ma  ni fascinēja. Ainava – ak, mans 
Dievs, kur vēl citur tā  da ainava 
redzama?! Es neskatī jos, es bau-
dīju. Kalni, to sniegotās „cepu-
rītes”, Āres upes sakultie ūdeņi, 
kad izbraucām cauri Ber  nei. Un, 
jo tuvāk galamērķim, jo neat kār-

tojamāk. Pārlasīšanai jeb laika 
īsi  nāšanai līdzi biju pa   ņēmusi 
skandalozo „mana” rakst  nieka 
ro  mānu, un jūs varat uzminēt, 
kuŗu. Nu, protams, „Lolitu”, bet 
tas palika somiņā pat neatšķirts. 
Dzīvot kā Lolitai, mīlēt kā Loli-
tai. Vai tas nav sapnis? Manas 
pārdomas par Švei ci un lite rātū-
ru pēkšņi iztraucē ja biļešu kon-
trolieris. „Bonjour, ma     demoiselle! 
Uz kurieni tad mademoiselle ce -
ļos?” Mīļi man uzsmaidījis, paņē-
mis biļeti un to zibenīgi kom -
po strējis, se    cināja; „Ak, uz Mon-
t reux? Laimī gu ceļu, mademoi-
selle!” 

Jo vairāk tuvojos savam gala-
mērķim, jo spēcīgāk sirdī ielija 
gaišs prieks. Vairākas dienas vie-
nai pašai tik greznā kūrortā! Bet 
ko es tur tik ilgu laiku darīšu? 
Iepriekš jau biju noskaidrojusi, 
ka Montrē pilnīgi mierīgi pie -
tiktu ar vienu dienu. Nekas, gan 
jau. Saldā neko nedarīšana arī 
kādreiz nenāk par sliktu.

Neilgi pirms manas gala staci-
jas iezvanījās mobilais telefons. 
Tā, protams, bija Elizabete Mūr-
nieks. Jau labu brītiņu gaidot 
mani stacijā un pat esot sākusi 
uztraukties, kur es palikusi. Nē, 
viss kārtībā, vilciens Montrē ie  -
nāks pēc saraksta, pavisam drīz. 
Nomierinājusi krustmāti, pē dē-
jās minūtēs pirms satikšanās, par 
kuŗu sapņots teju desmit gadus, 
at   ļāvos mazu vaļību – nedaudz 
grem dēties atmiņās. 

Elizabete Mūrnieks, pirms pār-

 cēlās no Liepājas uz dzīvi Šveicē, 
kopā ar vīru un dēlu mita mums 
gandrīz kaimiņos. Ejot uz vistu-
vāko veikalu, kur vajadzēja šķēr-
so jot ielu, nonācu pie daudzstā -
vu nama, kuŗā viņi tolaik dzīvoja. 
Pagājušā gadsimta 80. gadu sā -
kumā, kad namu uzbūvēja, tas 
skaitījās viens no lepnākajiem 
visā pilsētā un tāds laikam ir pa -
licis vēl aizvien. Man, bērnam, šī 
māja šķita milzīgi liela. Pelēks 
mūŗa nams ar dzīvokļiem, no 
ku   ŗiem daļa projektēti un iz  bū-
vēti pat divos stāvos!!! Tolaik tas 
bija kaut kas grūti aptveŗams. It 
kā dzīvo daudzdzīvokļu namā, 
bet jūties kā savā privātmājā, jo 
tavs dzīvoklis izvietots divos stā-
vos. Nē, krustmāmiņai gan  tā  da 
nebija, – viņas dzīvoklī, kas at  ra-
dās ceturtajā stāvā, bija trīs ista-
bas un virtuve. Bet padomju lai-
kiem arī tas skaitījās lepni. Ejot 
pie viņas ciemos, nereti ap  stājos 
uz ielas stūŗa šī nama priekšā, jo 
tur šad un tad no lielas, dzelteni 
brūnas cisternas uz riteņiem pār-
 deva kvasu. Jā, – turpat, uz stū  ŗa! 
Kvass bija ļoti garšīgs (vismaz 
toreiz tā likās), tāpēc gandrīz visi, 
kas gāja ga  ŗām, iestājās rindā, 
vēloties to nopirkt. Tajās reizēs 
gan krust māte, mani gaidot, ba -
žījās, kur es tik ilgi kavējos. Bet, 
kad ik reizi stāstīju, ka esmu stā-
vējusi rindā pēc kvasa, viņa tikai 
paķi ķināja. Tā arī paliku neziņā, 
par ko īsti: par mani vai par 
kvasu. 

Viesnīca Montreux Palace Krāšņais Ženēvas ezera krasts

(Turpinājums sekos)
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„Vācijā milzīgiem bēgļu pulkiem 
nebija palikšana. No Eslingenas 
un pārējām nometnēm plašajā 
pasaulē aizceļoja „mazās Latvijas” 
tautieši... gan ne uz savām mā   -
jām. Varam šodien satikties vie -
nīgi atmiņās un... izrādē Eslin  ge -
na,” lasu dziesmu spēles Eslinge-
na programmā no XII Latviešu 
dzie   smu svētkiem Kanadā 2004. 
gada jūlijā. Gadu vēlāk – 2005. ga -
  da jūlijā to izrāda Rīgā, Latvijas 
Nacionālajā teātrī, un ir dzirdēts, 
ka šoruden atjaunots „Eslinge-
nas” uzvedums būšot skatāms 
atkal Rīgā. Vai tad, kad Alberts 
Legzdiņš kopā ar Andri un Loli-
tu Ritmaņiem ķērās pie darba,   
lai šo dziesmu spēli radītu, kad 
Al   berts dzejā jautāja: „Eslingena, 
Es   lingena!/ Te būs labi apmes-
ties./ Kas to zin, kad dzimtenē/ 
Varēsim mēs atgriezties?” – vai 
tad viņam pazibēja doma, ka vēl 
pēc desmit gadiem viņš kopā ar 
dēlu „iestaigās mazās Latvijas at -
 miņu apcirkņos”. Gluži reāli. Un 
kopā arī ar likteņbiedri Daci 
Rudzīti, kuŗa, būdama Eslingenā 
šopavasar, izrēķināja, ka akurāt 
šai laikā pirms 65 gadiem, bū  -
dama maza meitene, no šās pil-
sētas aizceļojusi uz Ameriku.

Stāsta Alberts.
„Eslingenā pavadīju sešus bez  -

rūpības gadus no 1946. līdz 1952. 
gadam, sākumā kopā ar vecā-
kiem mitinoties privātā istabiņā 
pie vāciešiem ar kopēju vannas 
istabu un virtuvi, vēlāk mums 
bija jāpārvācas uz blokmāju ra  -
jonu, ja gribēja saņemt UNRRAS 
un vēlāk IRO aprūpi.

Ieradušies šopavasar Vācijā, abi 
ar dēlu ap   metāmies nelielā vies-
nīciņā ne  tālu no Štutgartes cen-
t ra un gai  dījām Latvijas filmētāju 
gru pu ar režisori Dzintru Geku 
priekš galā.

Jau nākamajā vakarā jutāmies 
jau kā seni paziņas. Likām uz 
Lat vijas rudzu maizes (Alberta 
maize!) rikām baltas, slidenas 
speķa šķēles un, lai tās noskalo -
tu, piedzērām arī kaut ko baltu 
no zobu skalošanas glāzēm. Nu 
viens sirsnīgs iepazīšanās pik-
niks bez skudrām!

Nākamajā rītā visi esam gatavi 
sākt filmēšanas darbus. Apbrau-
kājam tās vietas Eslingenā, kuŗas 
man joprojām ir labā atmiņā no 
tur pavadītajiem gadiem un no 
biežas ciemošanās un tikšanās ar 
labiem draugiem, kamēr biju 
amerikāņu armijā netālu no 
Kaizerslauternas.

Apstājamies vietās, kas bija 
man ļoti svarīgas jaunības laika 
nometnes dzīvē. Izrādās - daudz 
vēl atceros, jo pēc 1952. gada, 
kad izceļojām uz ASV, vēl bieži 
apciemoju Eslingenu un dažus 
savus labus draugus, kuŗi dažā -
du iemeslu pēc nevarēja izceļot, 
bet palika Vācijā, – te ieguva iz  -
glītību, apprecēja čaklas un gud-
ras švā bu meitenes, ģimenēs iz  -
auga gudri bērni un vēl gudrāki 
mazbērni.

Vecais blokmāju rajons, kur 
savulaik dzīvoju, ir mainījies, – 
ēkas pārbūvētas, ar moderniem 
logiem un durvīm. Sānielās ma  -
zi turku veikaliņi un ēstuves. 
Turpat mazi turcēni dzenā fut-

Latvieši Eslingenā (turpinājums)
Satikšanās un atkalredzēšanās

LIGITA KOVTUNA

bola bumbas un droši vien sap -
ņo kādreiz spēlēt Bundeslīgā, kā 
to dara turku izcelsmes super-
zvaigzne Ozils.

Filmēta tiek arī drūmā Plien-
sau pamatskolas ēka, kur pava-
dīju vairākus gadus, ne jau vienā 
un tai pašā klasē. Žēl, ka nojauk-
ta bijusī vingrotava (Turnhalle), 
kur kādreiz bija UNRRAS pār -
tikas sadales punkts un kur spo -
ži uzlēca Eslingenas latviešu teāt-
ŗa slavas saulīte. Sen nojaukta ir 
Lidotāju skola (Fliegerschule), 
kur varēja uzspēlēt galda tenisu, 
novusu vai skatīties, kā rotkaļu 
darbnīcā kūp dūmi un kūst su  d  -
rabs. Tur, amatu apguvis, par 
rot  kali strādāja leģendārais le -
ģio nārs, sporta vadītājs un jau - 
n atnē populārais Juris Kļaviņš. 
Viņa kaŗa stāstus un piedzī  vo -
jumus gāju klausīties, kad vien 
iznāca laiks. Nav arī vairs sporta 
un parādes laukuma blokmāju 
centrā, kur dažādu augstu ierēd-
ņu ierašanās laikā ierindā dis  cip-
līnēti stāvēja latviešu gaidas un 
skauti ar bungām, kas bija at -
ņemtas Hitlerjaunatnei.

 Daudz filmēta tiek Dienvidu 
baznīca (Südkirche), kur vasarās 
notika lielas iesvētības un kur   
arī es tiku archibīskapa Grīnber -
ga iesvētīts. Noliekam ziedus uz 

viņa kapa (Pliensau kapsētā). No 
turienes var labi pārskatīt Eslin-
genas ieleju un stāvos vīna kal-
nus otrā krastā un aiz tiem – bal-
tu jaunceltņu joslu. Jā, uz Eslin-
genu var skatīties kā uz vecu, 
turīgu dāmu, kas ar jauniem ko  s-
mētikas līdzekļiem un iedzim -  
tu šarmu spējusi uzturēt vēstu-
risko un moderno. No rīta jau 
esam apmeklējuši pilsētas Eber s-
haldefriedhof jeb Ēbershalde -  
nas kapu latviešu nodalījumu, 
kur viss glīti sakopts. Skaidri pa -
manāma pavasaŗa tuvošanās, no 
zemes spraucas zaļi krokusu     
asni, un pār kapiem pārlido trīs 
vēsturiskas vārnas, gan bez ķēr k-
šanas. Kopā ar Daci noliekam 
groziņu ar pavasaŗa ziediem un 
pūpolu buntīti Vāczemē atstāta-
jiem tautiešiem. Uz akmens pie -
minekļa plāksnēm lasām pazī  s-
tamu skolotāju un draugu vār-
dus.

Pusdienojam Eslingenas sirdī – 
pie tirgus laukuma, kur kādreiz 
latviešu puiši bija uzaicināti pie -
dalīties rokasbumbas turnīrā, 
spē lējot ar basketbola paņē mie-
niem, – dribelējoties un ar īsām 
piespēlēm laikam ieguvām tur-
nīrā 1. vai 2. vietu. Kopumā pil -
sētas sirds – Pliensau iela nav mai -
nījusies. Lielveikalu neizskausti 

vēl eksistē mazi veikaliņi un 
restorāni, kur netrūkst švābu 
kulināru piedāvājumu. Ēdienu 
var noskalot ar litriņu Schwa -
benbrau alu. Atvērtas vairākas 
vilinošas kafejnīcas. Grūti paiet 
gaŗām skatlogos putukrējumā 
slīkstošām kūkām un cukuro-
tiem cepumiem. Ar visu to Vā -
cijā maz redzam korpulentas sie-
vietes, jo vēl nav sākusies ārzem-
nieku sezona un tusnījošas ame-
rikāņu tūristes vēl nav tikušas 
pāri okeanam. Darbojas vēl po  -
pulārais saldējuma veikals Ber-
tazoni, kur kādreiz ar saņurcītu 
marku zīmēm rokā stāvējām rin-
dā, lai tiktu pie italiešu kāruma.

 Filmēšana turpinās pie Šillera 
parka, kam pretim trīsstāvu dzī -
vokļu māja, kur pavadīju divus 
patīkamus gadus, ātri sadrau -
dzējos ar vācu zēniem, kas man 
iemācīja futbola spēles pamatus. 

Zināmā mērā tas ietekmēja ma -
nas attiecības ar pamatskolas 
klases biedriem, kuŗi par mani 
daudz nelikās zinis, jo skaitījos 
“fricis”. Filmētāji, kā jau latvieši 
ar labu humora izjūtu, man par 
godu un pastniekam par galvas 
sāpēm pie nama ieejas uzstādī-
tajām pastkastēm virs dzīvokļa 
nr. 2 pielipinājuši „jauna iemīt-
nieka” vārda zīmīti - “A. Legzdiņš”...

 Tad braucam uz Kalna kolo-
niju, kas tagad pārvērsta par 
privātdzīvokļu mājām. Nojaukts 
akmeņainais futbola laukums, 

no kuŗa vēl tagad labajā kājā ir 
rēta no futbola spēles - Leja pret 
Kalna koloniju. Tā vietā tagadnē 
moderns spēļu laukums bēr-
niem. Pirmā stāva dzīvoklī mi  -
tinājās mana vecāmāte ar savu 
māti, grošiņu.

Nekur vairs nav redzams šķū -
nis, kur kādreiz sestdienas vaka-
ros deju mūziku spēlēja Ilmārs 
Dzenis ar savu grupiņu „Bugi-
Vugi”. Atceros toreiz populāro 
grāvēju “Hallo, Lēdi” Voldemāra 
Ozoliņa tulkojumā. Tad jaunie 
leģionāri uz deju uzlūgtās latvie-
tes un vācietes mētāja kā salmu 
kūlīšus - modernos soļus noska -
tījuši amerikāņu filmās, kas tika 
rādītas nometnes iedzīvotājiem 
sestdienās. Reizi pa reizei kādas 
kovboju filmas ietekmē aizmir -
s ās dejas soļi, bet atmiņā atausa 
kovboju kautiņos redzēti paņē-
mieni. Labi, ka zālē nebija daudz 

mēbeļu, kuŗas varētu tikt bojā  -
tas. Tādās reizēs lēcu uz sava 
div riteņa un bēgu uz miera oazi 
Šillera ielā 6.

Mūs apstāj jaunas sievas ar 
bērnu ratiņiem un mēģina no  -
skaidrot filmēšanas iemeslus.   
Nu laiks dzīt propagandu par 
latviešiem. Kur un kad tie dzī-
vojuši Eslingenā, pirms izceļoja 
uz plašo pasauli. Par nometnēm 
viņas neko nav dzirdējušas, bet 
par Latviju varbūt.

Pūpoli no Alberta Legzdiņa tautiešiem mūžībā No kreisās: E. E. Rozītis, D. Rudzīte un A. Legzdiņš pie archi-
bīskapa Grīnberga atdusas vietas

Abi Alberti pie “Grošiņas” kādreizējām namdurvīm

“Akmeņainais futbola laukums” Kalna kolonijā. Foto - 1945./46. g.
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KRUSTVĀRDU MĪKLASastādījis KĀRLIS PĒTERSONS

Krustvārdu mīklas (BL Nr.14) 
atrisinājums

Līmeniski.  1. Dukurs. 5. Šķidrs. 
9. Īrija. 11. Armēnis. 12. Palermo. 
13. Tenis. 14. Čerčils. 17. Elektra. 
22. Līgatne. 23. Ērkšķis. 25. Ade-
na. 26. Virza. 27. Jēzus. 30. Ates- 
t ēt. 31. Ņurcīja. 34. Līmenis. 39. 
Vasalis. 42. Vārna. 43. Zeltene. 
44. Rivjera. 45. Rampa. 46. Asa-
ris. 47. Attēls. 

Stateniski.  1. Drapče. 2. Ka  -
mēr. 3. Runči. 4. Diena. 6. Ķelne. 
7. Darīt. 8. Skolas. 9. Īsts. 10. 
Apse. 15. Čigāniete. 16. Lats. 18. 
Lūka. 19. Kaķpēdiņa. 20. Nevie-
tā. 21. Bērziņš. 22. Ludza. 24. 
Sku ba. 28. Ātri. 29. Arka. 32. 
Plazma. 33. Oskars. 35. Malta. 
36. Nieki. 37. Sver. 38. Krima.39. 
Vara. 40. Savīt. 41. Liedē.                    

Līmeniski.  3. Ž. Bizē opera. 8. 
Tonizējošs dzēriens. 9. Neliels 
sarg postenis. 10. Mjanmas gal -
vaspilsēta (agr. nosauk.). 11. 
Balst īt. 12. No stieplēm vītas 
virves. 13. Administrātīvi terri-
to riāla iedalījuma vienība Tur ci -
jā. 14. Mīksta, neizturīga (grunts). 
17. Noteikts, stingrs. 20. Balandu 
dzimtas dārzenis. 23. Gaitenis. 
24. Sacerējums, kas asā, atma s- 
  ko  jošā formā izsmej kādu po   lī-
tiskās dzīves parādību. 26. At -
klāts. 28. Skolas audzēknis. 31. 

Kazrags. 34. Romāna „Parīzes 
Dievmātes katedrāle” autors. 35. 
Bulta. 36. Šacha figūra. 37. Acīm 
netīkami. 38. Vērtēt naudas iz  -
teiksmē. 39. Laiskas. 40. Elektro-
nu izstarošana.

Stateniski.  1. Sutināt. 2. Mono-
 līti metalla lējumi. 3. Ciets biezs 
papīrs. 4. Portugaļu jūrasbrau-
cējs (ap 148-1521). 5. Izejviela 
superfosfāta ražošanai. 6. Ievesti 
augi, dzīvnieki, kas tiek audzēti 
zemēs, kuŗu klimats krasi atšķi-
ŗas no to dzimtenes klimata. 7. 

Atsviest. 14. Kāda avota radīto 
harmonisko svārstību kopums. 
15. Italiešu jūrasbraucēja Vespu -
či vārds. 16. Ierīce, ietaise. 17. N e    -
liela ūdenstece. 18. Pieklājīga, 
nevainojama. 19. Sešrindes. 21. 
Asinssūcējs kukainis. 22. Indīga 
čūska. 25. Ar vīteņaugiem rotā-
tas lapenes vai galerijas, kas vei-
dotas no akmens stabu vai vieglu 
arku rindām. 26. Lielbritanijas, 
Francijas un Krievijas bloks, kas 
Pirmajā pasaules kaŗā cīnījās  
pret Vāciju. 27. Mechanikas no   -
za  re. 29. Ātras, straujas. 30. Ūdens-
  rožu dzimtas augs. 32. Latviešu 
komponiste, pianiste (1902-
1977). 33. Daudzkrāsainas. 

Ventspils Augsto technoloģiju parka Biznesa inkubātora uzņē-
mums SIA Ambline kopā ar Latvijas zinātnieci Ingu Lašenko pie  da -
lījās Starptautiskā dzijas un šķiedras izstādē FILO Milānā, potenciālo 
italiešu  sadarbības partneŗu aicināti. FILO ir izstāde, kur vienkopus 
satiekas nozares speciālisti un tiek radītas jaunas vēsmas modes in   -
dustrijā. Uzsāktas sarunas par Ambline produkcijas eksportu uz Por -
tugali, Lielbritaniju un Italiju. SIA Ambline ražo tekstilizstrādāju -  
mus no lina, vilnas, kokvilnas vai kašmira auduma vijumā ar dzin -
tara pavedienu. Izstrādājumi, kam izmantots šāds unikāls izejmate-
riāls, ir ierindojami ekskluzīvo un innovātīvo produktu grupā.

Daugavpilī 1. aprīlī viesojās Lietuvas pašvaldību pārstāvju dele-
gācija. Pēc oficiālas pieņemšanas pilsētas domē viesi interesējās par 
Daugavpils pieredzi izglītībā, kultūrā, projektu reālizācijā un eko no-
miskās attīstības veicināšanā. Viņi apmeklēja arī Poļu ģimnaziju, cie-
 toksni ar tur īstenotajiem projektiem un Marka Rotko Mākslas centru.

Daugavpilī tiks īstenots ASV vēstniecības atbalstīts projekts A 
Holiday for Mom – svētki māmiņām, kuŗas audzina bērnu ar īpašām 
vajadzībām. Viņām būs iespēja parūpēties arī par savu veselību - gan 
garīgo, gan fizisko, jo rūpes par bērnu  nemitējas  24 stundas dienā. 
Projekts ilgs līdz maija beigām. To īsteno Vingrošanas Olimpiskais 
centrs sadarbībā ar Daugavpils Olimpisko centru.

Laidzes pagasta „Ziedugravās” 31. martā bija lieli svētki. 108. 
dzimšanas dienā tika sveikta pagasta iedzīvotāja Anna Brālīte, visve  -
cākā iedzīvotāja visā Kurzemē. Piedzīvojusi Pirmo un Otro pasaules 
kaŗu, izsūtījumu Sibirijā. Jubilāre dzīvo dēla Viestura ģimenē, bet 
kopā ar dzīvesbiedru, kuŗš jau ir mūžībā, izaudzinājusi trīs bērnus     
un tagad priecājas par 11 mazbērniem un 4 mazmazbērniem. Ir   
čakla rokdarbniece. 

Rēzeknē 12. aprīlī notiks ģimeņu sporta svētki „Tētis, mamma, 
es – sportiska ģimene!”, kuŗu tema ir „Pa meža taku”. Notiks dažādi 
sporta konkursi un sacensības. Sportiskās ģimenes varēs vērot arī 
cīkstoņu un karatē paraugdemonstrējumus. 

Bauskas novada dome pieņēmusi lēmumu no 2014. gada 1. sep-
 tembŗa piešķirt brīvpusdienas visiem novada pirmsskolas izglītības 
vecuma bērniem un 4.- 9. klašu skolēniem. Līdz  1. – 3. klasei ēdinā-
šanu nodrošinās valsts piešķirtais financējums.

Daugavpilī 16. maijā notiks III Starptautiskais Austrumbaltijas 
biznesa forums, ko rīko Daugavpils pilsētas dome sadarbībā ar 
Polijas Republikas vēstniecību Latvijā, Latvijas Vides aizsardzības un 
reģionālās attīstības ministriju un Latvijas Investīciju un attīstības 
aģentūru. Dalību ir pieteikuši vairāk nekā 300 pārstāvji  no 13 valstīm! 
Darba valodas būs latviešu, angļu, krievu un poļu valoda. 

Latvijā 31.martā beidzās vilku un lūšu medību sezona, kuŗā pēc 
Zemkopības ministrijas datiem ir nomedīti 147 lūši (bija atļauts 150) 
un 292 vilki (300). 

Īsziņas sagatavojusi VALIJA BERKINA 

Par jums var sacīt, ka savu 
krēslu mūsu Baltajā namā esat 
nopelnījusi ne vien ar ziedo-
jumiem, bet arī ar atzīšanos 
mīlestībā jau agrā bērnībā. Ne 
katrs teātris var ar ko tādu lepo-
ties! Kad iesākās šis jūsu ilgais, 
skaistais ceļš uz Operu? 

Kopā ar mammu sāku apmek-
lēt Operu jau kopš sešu gadu ve  -
cuma. Pirmā opera, ko noskatī-
jos, bija Pučīni „Bohēma”, un tā 
mani ļoti saistīja. Vēlāk saviem 
pa   ziņām stāstīju, ka uz skatuves 
bija meitene, kuŗai laikam ma -
salas vai kāda cita slimība. Man 
ļoti patika gan dziedāšana, gan 
visa darbība uz skatuves. Vēl šo  -
dien atceros, kādu lielu iespaidu 
uz mani atstāja arī „Baņuta”, „Klīs- 
tošais holandietis” un citas ope-
ras. Kad noskatījos baletu „Gul-
b ju ezers”, kādu laiku mans sapnis 
bija kļūt par balerīnu. Tādi, lūk, 
bija mani pirmie iespaidi par 
Baltā nama apmeklējumiem.

Kā daudzi latvieši, arī mūsu ģi  -
mene nonāca trimdā. Pirmos ga -
  dus dzīvojām netālu no Hambur-
gas, nomalē. Kad tur 1946. - 1947. 
gadā daļēji atjaunoja operas na  -
mu, braucām uz turieni baudīt 
mākslu. Dzīve toreiz, protams, bija 
pieticīga, taču no mākslas nespē-
jām atteikties. Gadus desmit vē -
lāk, kad jau dzīvojām Amerikā, 
mums bija abonements Metro -
po litan operā. Dzirdēju visus tā 
laika slavenākos dziedātājus. Šo 
brīnišķo laiku vēl tagad labi at -
ceros. Katru sestdienu bija arī 

Atzīšanās Rīgai mīlestībā
Ar Angliski runājošo apvienības Latvijas nodaļas prezidenti un Latvijas Nacionālās operas (LNO) fonda ģildes 

sudraba pakāpes dalībnieci Rutu Zadziorsku tikās Armīda Priedīte

operu radio tiešraide. Vienmēr to 
cītīgi klausījāmies. Pēc tam ar 
draugiem sazvanījāmies un ap   -
mai nījāmies iespaidiem. Manu -
prāt, ir ļoti svētīgi, ja bērni jau 
kopš mazotnes tiek pieradināti 
pie operas, teātŗa. Pie mākslas. 
Man tā laime bija.

Pagājušā gadsimta 80. gados, 
kad pēc ilga pārtraukuma vieso-
jos Latvijā, biju Operā uz „Sik-
spārņa” iestudējumu. Nams man 
šķita tāds kā nosūbējis gan no     
iek  špuses, gan ārienes. Nebija tāds 
kā manā pirmskaŗa bērnībā...
To ties, ejot laukā no Operas na  -
ma, piedzīvoju brīnišķīgu skatu! 
Lūkojos  uz Brīvības pieminekli 
un ieraudzīju tam apkārt intere-
santus mākoņus, kas veidoja Lat-

vijas kontūru. Fantastiski! Brīvī -
bas piemineklis un apkārt tam 
Latvijas kontūra. Kaut ko tādu 
var redzēt tikai reizi mūžā.

Operas nama pārbūvei un re  -
montam bija nepieciešami lieli 
līdzekļi. Arī es, vēl dzīvojot Ame-
rikā, ziedoju šim mērķim naudu. 
Vēlāk biju uz Baltā nama atklā-
šanu. Viss mirdzēja zeltā un 
samtā! Skaisti! Operas nams bija 
atdzimis. Kopš deviņdesmito ga -
du sākuma Baltā nama zālē ir 
krēsls, uz kuŗa ir plāksnīte ar 
ma nu vārdu. 

Jau turpat desmit gadi pagā-
juši, kopš esat atgriezusies uz 
pastāvīgu dzīvi Latvijā. Esat arī 
LNO fonda ģildes sudraba pa -
kāpes dalībniece.     

Joprojām katru gadu mūsu Bal-
 tajam namam ziedoju zināmu 
summu naudas. Mums ir tikša-
nās ar māksliniekiem, risinās in  -
teresantas sarunas. Vai man no 
mūsu operdziedātājiem ir kāds 
īpaši iecienīts mākslinieks? Pro-
tams! Mans absolūtais favorīts ir 
Egils Siliņš. Biju arī uz viņa jubi-
lejas koncertu. Mana favorīte ir 
arī Elīna Garanča. 

Rīga šogad var lepoties ar Ei  -
ropas kultūras galvaspilsētas ti  -
tulu. Jūsu vismīļākā vieta Rīgā? 

Bērnībā dzīvoju Elizabetes un 
Antonijas ielas stūrī, klusajā cen- 
t rā. Un tā joprojām ir mana vis -
vairāk iemīļotā vieta Rīgā. Jū  -
gend  stila nami ar tiem raksturīgo 
šarmu... Rozentāla un Blaumaņa 
mūzejs ar īpašo kultūras gaisotni. 
Ieejot šajā mūzejā, jūtos kā savas 
vecmāmiņas istabā. Man ļoti pa -
tīk arī Vecpilsēta ar mazajām, 
šaurajām ieliņām, kuŗas es tāpat 
labi atceros no savas bērnības. 
Sirdij tuva man ir Valtera un Ra -
pas grāmatnīca. Tur es varētu 
pa  vadīt gaŗas stundas. Arī tās ir 
manas bērnības atmiņas. Jo vien-
 mēr esmu bijusi liela grāmatu 
lasītāja. 

Katru gadu, īpaši vasarās, jūs 
esat gīde saviem daudzajiem no 
ārzemēm atbraukušajiem cie-
mi ņiem. Kurp jūs viņus noteikti 

vedat, ko cenšaties parādīt?  
Protams, uz kluso centru ar 

jūgendstila ēkām un savdabīgo 
gaisotni. Noteikti uz vecpilsētu, 
kur arī ir jūgendstila nami. Un 
pa   sakaini šauras ieliņas ar senat-
nes smaržu. Cenšos aizvest savus 
viesus arī uz Vecrīgā iekārtota-
jām mazajām mākslas galerijām. 
Tām piemīt īpaša burvība. 

Ar ko, jūsuprāt, Rīgai ir pa -
mats lepoties? 

Protams, ar mūsu Balto namu 
un tā māksliniekiem, kuŗus labi 
pazīst daudzviet pasaulē. Ar jū   -
gendstila namiem, mūzejiem un 
Vecpilsētu. Rīgā ir daudzveidīga 
kultūras dzīve. Nevajadzētu aiz -
mirst, ka Rīgā vienmēr ir dzīvo-
juši dažādu tautību cilvēki un 
katrs no tiem atstājis kādu palie-
kamu savas kultūras vērtību. Slik-
 tais izplēn, bet labais vienmēr 
pa   liek. Internacionālais, kosmo -
polītiskais atstāj savas pēdas 
mākslā un kultūrā.

Rīga pamatoti var lepoties ar 
saviem skaistajiem parkiem. Cik 
skaisti ir ap Balto namu! Tāpat 
Bastejkalnā. Un citviet. Cik tur ir 
pasakaini, kad zied un smaržo 
ceriņi! Krāšņa ir arī rudens lapu 
krāsu palete. Parki ir skaisti visos 
gadalaikos. Un arī tas ir mūsu 
Rīgas lepnums. 

Ruta Zadziorska // Foto no R. Zadziorskas personiskā archīva
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Ticēt savam garam, savam darbam!

Vaira Vīķe-Freiberga gleznā attēlota baltā žaketē ar sarkanām 
rotaslietām (pa kreisi augšējā stūrī) 

ANDRIS KĻAVIŅŠ

Dallasā atklāta bijušā ASV 
prezidenta Džordža Buša pirmā 
gleznu izstāde. Tajā attēloti pa -
saules valstu līdeŗi, viņu vidū re -
dzams arī eksprezidentes Vaira 
Vīķes-Freibergas portrets.

Izstādes apmeklētāji varēs ska-
tīt arī Krievijas prezidenta Vla di-
mira Putina, bijušā Italijas prem-
jēra Silvio Berluskoni, bijušā Liel-
britanijas premjēra Tonija Blēra, 
Kanadas valdības vadītāja Stefana 
Hārpera un citu polītiķu bildes. Iz -
stādē ir izlikti vairāk nekā 20 eso šo 
un bijušo pasaules līderu portreti.

Izstādi, kurai dots nosaukums 
“Vadības māksla: Prezidenta per-
sonīgā diplomātija”, papildinās 
Buša personīgās mantas, foto-
grafijas un piezīmes.

ASV eksprezidenta Džordža Buša 
gleznu izstāde

Latviešu virsnieku apvienības 
priekšsēdim un ZS Studentu 
bataljona dibinātājam atvaļi-
nātajam kapteinim Aleksejam 
Ozoliņam – 80

„..Ticība, varonība, pat jau nī-
bas neprāts bija vajadzīgs gan 
tiem studentiem astoņpad smi-
tajā gadā, kad Latvijas bru ņo-
tajos formējumos dibināja stu-
dentu rotu, kuŗa pēc dažiem 
mēnešiem Oskaŗa Kalpaka va -
dībā devās cīņā par Latviju, gan 
tiem vidusskolēniem un stu-
dentiem, kas ar ticību brīvai 
Latvijai cīnījās Otrā Pasaules 
kaŗa frontēs. Arī mūsdienās 
ticība rītdienai un apņēmība 
cīnīties par tēvu un vectēvu 
ideāliem bija to jauno puišu 
sejās, kuŗi gada nogalē pie 
Svētās uguns Brāļu kapos lāpu 
gaismā zvērēja uzticību valstij 
un tautai. Zemessardzes 65. 
Atsevišķā studentu bataljona 
izveidošanā savu sirdsdegsmi 
un organizātora talantu likuši 
aizsardzības ministrs Ģirts Val-
dis Kristovskis un bataljona 
pirmais komandieris kapteinis 
Aleksejs Ozoliņš...”/Brīvā Lat-
vija, Nr 2, 13.-19.01.2001./

 ***
 Tas bija saviļņojošs un pat-

riotisks notikums 2000. gada 
janvārī pie Svētās uguns... un jo 
sevišķi atmiņā palicis, kā spē-
cīgā, vīrišķīgā balsī Eduards 
Pāvuls lasīja rindas no Alek-
sandra Čaka poēmas „Mūžības 
skartie”:...”Jēzus Kristus tur virs 
ūdeņiem kā smiltīm iet/un ne -
grimst tāpēc, ka viņš tic sev/
savam garam, savam darbam, 
ko viņš dara..” 

Kas pa šiem gadiem mainījies 
toreizējā Zemessardzes 65. At -
sevišķā studentu bataljona 
dzīvē un kā šie gadi aizritējuši 
bataljona pirmajam koman-
dierim? 

A.O. Piedzimu 1934. gada 15. 
martā Rīgā, bet bērnība pagāja 
Kurzemes pusē, jo audžuvecāki 
mani paņēma no Liepājas bērnu 
nama pavisam mazu. Audžutēvs 
bija mežsargs. Kad paaugos, 
gāju ganos. Tad jau klāt bija 
1945. gads un „fronte tēva pa -
galmā”. Bijām spiesti dzīvot zem-
nīcā, jo mājas vienā pusē no 
lielceļa grāvja lēca ārā „atbrī vo-
tāji” ar bļāvieniem: ”Za roģinu, 
za Staļina!”, bet otrā pusē sauca: 
”Ivan, Hände Hoch!” Ābeļdārzā 
stāvēja nomaskēts vācu tanks. 
Tāda bija mana pirmā iepa zī-
šanās ar militārajām lietām.

Zēniem kaŗa lietas spilgtāk 
iespiežas atmiņā, bet par kaŗa 
skolu taču nesapņoji?

A.O. Pabeidzu Apriķu pamat-
skolu un iestājos Industriālā 
valsts technikuma vakaŗa no -
daļā Liepājā, no kuŗa trešā kursa 
mani iesauca Padomju armijā. 
Dienēju uz kreiseŗa jūras kaŗa 
flotē Sevastopolē. Piecus gadus 
maršēju, dziedot: ”Sevastopoļ, 
Sevastopoļ-gorod russkih mor-
jakov!”

Pienāca demobilizācijas die -
na, negribēji turpināt dziedāt 
par „morjakiem” un ēst „ma -
karonus po flotski”?

A.O. Negribēju gan. 1957. ga -
dā biju nosacīti brīvs, bet tech-
nikuma trešajā kursā mani ne -
atjaunoja. Vēlāk ar izcilību pa -
beidzu VEF Elektromechānisko 

technikumu un iestājos Rīgas 
Politechniskajā institūtā (Tagad 
Rīgas Techniskā universitāte). 
Strādāju dažādos uzņēmumos, 
galvenokārt darbā, kas saistīts 
ar techniskām lietām.

Ar Rīgas Tehnisko univer-
sitāti saistās viens no tavas 
dzīves nozīmīgākajiem dar-
biem ?

A.O. Tas ir mans Latvijas 
patriota pārliecības un censoņa 
darbs. Strādādams RTU un die-
 nēdams zemessardzē, aktīvi 
piedalījos barikāžu veidošanā. 
1991. gadā nodibināju ZS 11. 
ba  taljona studentu rotu, kuŗā, 
patriotisku jūtu vadīti, iestājās 
RTU, LU un citu augstskolu 
studenti. 1992. gadā ar Aiz sar-
dzības ministra pavēli to pār-
veidoja par 65. Atsevišķo stu-
dentu rotu, bet 1997. gadā – par 
65. Atsevišķo studentu batal-
jonu, kuŗa komandieris biju no 
tā dibināšanas dienas līdz lai-
kam, kad atvaļinājos no die -
nesta 1999. gadā. Joprojām es  mu 
sava lolojuma tuvumā, tagad kā 
Studentu bataljona Veterānu 
padomes vadītājs. Studentu ba -
taljons aktīvi piedalās Nacionālo 
bruņoto spēku sporta sacensī-
bās un kopvērtējumā vienmēr 
cīnās par pirmo vietu. Komandu 
veidošana un studentu fiziskās 
sagatavošanas organizēšana jo -
projām ir manā pārziņā. 

Latvijas sporta aprindās tevi 
pazīst kā vienu no tiem ap -
sēstajiem, kas joņo pa me  žiem 
kā kaut ko pazaudējuši – orien-
tieristiem. Nesen tevi sastapu 
šautuvē. Skriešanu esi ap  mai-
nījis ar tiesneša darbu, bet kā 
ar pistoli – roka netrīc?

A.O. Kā jau lauku zēns, biju 
spēcīgs vieglatlētikā, labi slē-
poju. Sešdesmito gadu sākumā 
iesaistījos tūrisma un orien tē-
šanās treniņos. Pēc desmit ga -
diem kļuvu par sporta meistaru 
orientēšanās sportā. Vēlāk va -
dīju Orientēšanās federācijas 
tiesnešu kollēģiju.

Ļoti nozīmīgi ir šaušanas 
treniņi, sacensības. Nupat noti-
ka NBS rīkotā Pulkveža Oskaŗa 
Kalpaka balvas izcīņa šaušanā, 
kur biju Studentu bataljona 
komandas vadītājs. Pašam? Kā 
zini, vecas iemaņas ir stipras.

No 2010. gada esi ievēlēts 
par Latviešu virsnieku apvie-
nības priekšsēdētāju. Pirms 
tam biji ierindas biedrs. Kā šī 
organizācija ir mainījusies 
bei  dzamajos gados?

A.O. Latviešu virsnieku ap -
vienībā esmu no 2002. gada. 
Tajos gados, kad LVA bija Otrā 
pasaules kaŗa kaujās rūdītie, 
gulagā izdzīvojušie leģendārie 
kaŗavīri, savstarpējās attiecības 
un gaisotne bija cita. To pat 
grūti izskaidrot. Varbūt tas 
saistās ar kādu netveŗamu ka -
ŗavīru auru, ka tu sēdi blakus 
vīram, kuŗš kaŗa rata braucienā 
nokļuvis ellē pie paša Reichs-
tāga vai Veļikajas augstienes, 
vai Volchovas purvos un vēl 
pamanījies no tām ellēm izkļūt. 
Tajos gados braucām ciemos, 
devāmies godināt kritušos ma -
zāk zināmos kapos, varējām 
uzraut kārtīgu leģionāru dzies-
mu. Tad pamazām vairāk un 
vairāk satikāmies tikai bērēs un 
citos oficiālajos pasākumos. 

Leģendārie vīri šajā saulē savas 
kaŗa un dzīves takas bija 
no staigājuši. Nē, organizācija 
strādā, savus pienākumus pil-
dām, tajā skaitā, vecbiedru ap -
rūpi, aktīvi cenšamies piedalī-
ties, kur tiekam aicināti. Tomēr 
es vēlētos, lai LVA kļūtu arvien 
daudzskaitlīgāka. Bet virsnieki, 
kas aizņemti aktīvajā dienestā, 
ir aizņemti ar saviem darba 

Risinot un rosinot dažādus 
jautājumus Aizsardzības mi  nis-
  trijā un NBS štabā tev nākas 
diezgan bieži apmeklēt augstas 
militārpersonas un ierēdņus. 
Kāda ir sapratne un atbalsts?

A.O. Jo „smagāks” jautājums, 
jo smagākas durvis jāvirina. 
Jāsaka, ka gandrīz visi iepriek-
šējie aizsardzības ministri ir 
bijuši atsaucīgi un saprotoši 

Verneram Ligutam savā zemē 
nebija kapa vietas, vienam no 
Nacionālās Aizsardzības akadē-
mijas dibinātājiem plkv. Vilim 
Raupam ar grūtībām atrada 
smilšu kalniņu – tā es varētu 
turpināt. Runa ir par Kaŗavīru 
kapiem. Lai iesāktais rastu ri -
sinājumu Rīgas Dome gaida 
Ministru kabineta lēmumu. 
Tagad visas cerības saistām ar 
jauno aizsardzības ministru 
Raimondu Vējoni.

Vai vecajiem virsniekiem 
nevajadzētu vairāk sadarbo-
ties ar jaunsardzi? Varbūt tai 
saiknei vajadzētu būt starp 
Studentu bataljonu un jaun-
sardzi?

A.O. Studentiem pašiem ir 
jāiziet militārā apmācība. Rek-
rutēšanas un jaunsardzes centra 
direktors ir atvaļinātais majors 
Druvis Kleins. Jaunsardze ir 
piesaistīta ZS bataljoniem. Kur 
ir ZS bataljona komandiera at -
balsts, tur arī jaunieši darbojas. 
Jaunsardze ir svarīgs mūsu jau-
natnes patriotiskās audzināša-
nas posms. Nesen bijām pie 
Lēnu muižas. Bijušais kolchoza 
„Jaunais komunārs” priekšsē dē-
tājs Jānis Blūms ir uzcēlis pie-
minekli savam tēvam Brīvības 
cīņu dalībniekam, ar Lāčplēša 
Kaŗa ordeni apbalvotajam, ko -
mūnistu nošautajam vltn. Pau-
lim Blūmam un visiem kalpa-
kiešiem. Tur 44 jaunieši teica 
jaunsargu zvēresta vārdus. Mēs 
sadarbosimies mūsu iespēju ro -
bežās. Lai jaunsardze attīstītos, 
ir nepieciešami līdzekļi instruk-
toru algām un ekipējumam.

 Kā LVA parasti piemin savus 
kaŗavīrus 16. martā?

A.O. Tā ir katra biedra brīva 
izvēle. Organizēti braucam uz 
Lestenes Brāļu kapiem. Pats 
vienmēr piedalos, ejot gājiena 
pirmajā rindā. Šogad kopā ar 
leģionāru Oskaru Baltputni, 
Nacionālo kaŗavīru apvienības 
vadītāju Edgar Skreiju un ci tiem 
virsniekiem.

 ***
 Aleksejs Ozoliņš ir Viestura 

ordeņa kavalieris, saņēmis vai -
rākus Aizsardzības ministra, NBS 
komandieŗa un ZS apbalvojumus.

pienākumiem un dzīvi. Katra 
ārzemēs dzīvojoša LVA biedra 
ierašanās ir notikums. Par vienu 
no LVA misijām uzskatām do -
šanos pie mūsu skolu jaunat-
nes ar vēstures skaidrošanu, ar 
nacionālas stājas stiprināšanu, 
ar vides sakopšanu un kaŗavīru 
kapu kopšanu.

dažādu sasāpējušu jautājumu 
risināšanā. Viena problēma gan 
līdz šim nekust ne no vietas. Tā 
ir saistīta ar veco virsnieku 
mūža mājām. Ilggadējam LVA 
priekšsēdim vltn. Talivaldim 
Bērziņam savulaik tika iznīci-
nāta ģimenes kapu vieta, No -
riļskas lēģeri izdzīvojušam vltn. 
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Manā rīcībā vienā reizē ir no -
nākušas divas nesen izdotas grā-
matas par to pašu tematu – bal-
tiešu bēgļiem Vācijas DP no  met-
nēs – ar pilnīgi pretējām izjūtām. 
Viena ir latviešu, otra – angļu va -
lodā. Otra ir sausa savos uzska-
tos, jo to raksta vēsturniece, pir mā  
– sulaina ir Annas Velēdas Žī -
gures izjūtu un pārdzīvojumu 
pilnā otrā daļa viņas grāmatai 
„Viņi. Ceļā”. Žīgure ir bijusi Lat-
vijas vēstniece Somijā, labi pazīst 
bēgļu dzīvi DP nometnēs Vācijā 
un spēj iedziļināties viņu dzīvē 
un pārdzīvojumos. 

Grāmatu ievada Veltas Tomas 
dzejolis „No bēgļiem par trimdi-
niekiem”, seko Vācijas bēgļu no -
metņu dzīves apskats. 

Aizbēguši no Sarkanās armijas 
un jauna Baigā gada bēgļi nonāca 
Vācijā, Rietumu sabiedroto zo  nās, 
kur daudzās vietās izveidojās DP 
(Displaced Persons) nometnes. 
Grāmatā aprakstīta šo nometņu 
dzīve (1945-1951) ar visiem tās 
trūkumiem, bēdām, pārdzīvoju-
miem un ilgām pēc atgriešanās 
dzimtenē, bet citā reizē arī at  spo-
guļojot toreizējās kultūras norises 
un skolas. Bēgļi nonāca UNRRA 
(United Nations Relief and Re  ha -
bilitation Administration) aprūpē, 
tomēr cilvēkus nomāca lielais 
attālums, kas šķīra no dzimtenes. 
Māte baidījās rakstīt meitai, 
meita mātei, lai viena otrai ne  no-
darītu ļaunu. 

Kopumā esot bijis apmēram 
200 DP nometņu, kur latvieši iz -
cēla savu latvisko kultūru. Tur 
bija rakstnieki, mākslinieki, ak -
tieŗi, dziedātāji, izdevēji. Skolotāji, 
žurnālisti un zinātnieki. Bijuši 
564 ārsti, 103 veterinārārsti, 666 
inženieŗi, 123 ķīmiķi, 220 archi-
tekti, 300 juristi, 672 citi  akadē-
miski izglītoti speciālisti, 2827 
skolotāji, 366 garīdznieki, 2535 

Likteņa ironija
Anna Velēda Žīgure, Viņi. Svešos pagalmos, Jumava, 2012.g.,245 lpp. 

rakstnieki, mākslinieki. 
Piederīgie meklēja ziņas par Lat -

viešu leģionā iesauktajiem dē  liem 
un viņu likteņiem. Viņi gaidīja tos 
dzīvus atgriežamies nometnēs, 
kur tos ne visai labprāt uzņēma 
sabiedrotie, bet vairāk gan paši 
bēgļi. Leģionārus kādreiz izva dī-
juši cīņās ar ziediem un laba 
vēlējumiem, tagad viņi baidījās 

bet mums ļāva nakti pārgulēt pa -
grabā, kur atradās malka. Taču 
angļu majors mums sacīja: „Ja lat-
 vieši jūs neuzņem, es jūs uz  ņem šu. 
Es rīt braucu pārņemt Čērčila no -
metni, brauciet man līdz, un es 
jūs tur uzņemšu.” Tā arī bija, viņš 
brauca vieglā automašīnā pa 
priekšu, mēs viņam sekojām  ne -
lielā angļu armijas piegādes auto-

 mašīnā. Pusceļa pie-
turā viņš mums, des-
mitiem, piedāvāja ciga-
retes un mēs apru nā-
jamies. Vakarā iebrau-
cām nometnē un ti  kām 
uzņemti bez jebkādām 
ierunām. Iepriekšējais 
latviešu komandants 
leģionārus nebija uz -
ņēmis. Diemžēl šādā 
komūnistu propagan-
das ietekmē un apžil-
buma aklumā Latvijas 
varasvīri vēl pielīda 
okupantiem, neuz-
skatot leģionārus par 
brīvības cīnītājiem.

Autore grāmatā iz -
mantojusi arī  latviešu 
trimdas rakstnieku dar-
bus, piemēram, An -
šla vu Eglīti, Jāni Jaun-
sudrabiņu, Ingrīdu 
Vīksnu un dzejnieci 
Zinaīdu Lazdu, kā arī 
vēsturnieka Edgara 

Dunsdorfa, polītiķa Alfreda Bēr-
ziņa un daudzu citu grāmatu lat-
viešu un vācu izdevumus. Žīgures 
grāmatas saturā pavīd sīki ziņo-
jumi, paziņojumi, piederīgo mek-
lējumi, pat izvilkumi no Cīņas. 
Gaŗākās apcerēs lasām bēgļu iz -
justās pārdzīvojumu sāpes un 
ilgas pēc atgriešanās dzimtenē. 

Hanavā tika nodibināta Lat vie šu 
preses biedrība, bet daudzās no -
metnēs bija ne tikai pamatskolas, 
bet arī ģimnazijas: Blombergā, 
Augsburgā, Lībekā, Fišbachā un 
Eslingenē ar 300 latviešiem. Iz -
veidojās skautu un gaidu pulciņi.

Ar īsiem izvilkumiem skarta 
arī gūstekņu dzīve, bet gaŗāks 
raksts veltīts Viestura rotai, kas 
Nirnbergā 1947. gada pavasarī 
apsargāja lielos nacistu kaŗa no -
ziedzniekus. Rota bija izveidota 
pēc ģenerāļa Vatsona pieprasī-

juma. Un latvieši rotā izcēlās ar 
savu militāro stāju un praksi, ko 
bija ieguvuši Latviešu leģionā. 
Rotu vadīja Edvins Caune, pa  aug -
stināts kapteiņa dienesta pakāpē. 
Viestura rotas sargiem bija pār-
krāsoti melni ASV armijas formas 
tērpi ar baltu ķiveri un baltu 
jostu. Viņi apsargāja tiesājamos un 
uz nāvi notiesātos nacistus, kuŗus 
pa lodziņu visu laiku uzraudzīja 
igauņi. Dienesta grafiks bija stingrs 
– 24 stundas darbā, bet par nā -
kamajām 24 stundām amerikāņi 
nelikās ne zinis, katrs varēja darīt, 
ko vien sirds vēlas, un viņus vi  li -
nāja meiču skatieni, jo Nirnbergas 
tuvumā bija Valkas un Fišbachas 
bēgļu nometnes. Vienīgi neiz gu-
lējušies vai paģirās nedrīkstēja 
parādīties dienesta vietā, – par to 
draudēja lielas nepatikšanas, taču 
neviens negribēja zaudēt izdevīgo 
nodarbošanos. Ģenerālis Volde-
mārs Skaistlauks uzņēmās ap  mā-
cības štāba pienākumus, jo tajā 
laikā apmācību centrā bija iera-
dusies otra latviešu rota – „Dau -
gavieši” un kāda igauņu rota.

Toreiz trimdā tika izdots lielāks 
skaits grāmatu nekā okupētajā 
Latvijā. Par to Latvijā Karogs 
1948. gada 8. numurā nosodīja 
dīpīšu rakstniekus, kuŗus „latvie-
šu tauta sen nosodījusi un izme-
tusi vēstures mēslainē”, – An -
drieva Niedras, Viktora Eglīša, 
K. Jēkab sona, A. Grīna, E. Virzas 
un citu grāmatas. 

Vācijā populāras bija arī mazās 
grāmatiņas mīkstos vākos: Kārļa 
Ābeles „Vēlā viese”, Erika Ādam-
sona „Noveles”, Pēteŗa Aigara 
„Dienišķā maize”, Jāņa Akuratera 
„Kalpa zēna vasara”, Aspazijas „Ilgu 
zeme”, Jāņa Veseļa „Latvju teik-
smas” un „Tīruma ļaudis”, Ed -
varta Virzas „Dieviem un zem-
niekiem” un „Straumēni”, Elīnas 
Zālītes „Sila ziedi” un Mārtiņa 
Zīverta „Karātavu komēdija”, 
„Ķīnas vāze” un „Tīreļpurvs”.

Vācijas rietumos uzturējās ap 
107 000 latviešu, bet nav zināms, 
cik Latvijas pilsoņu gāja bojā pa -
domju zonā un „mājupceļā” uz 
Latviju (Sibiriju).

UNRRA darbības laikā (līdz 
1947. gada 30. jūnijam) mājās no -
gādāja 5,6 miljonus ārzem nieku 

kaŗa gūstekņu un civīliedzīvotāju. 
Repatriācija bija pamatota ar 
1945. gada 11. februāŗa Jaltas 
konferences nolēmumiem. PSRS 
repatriēja ne tikai krievus, bet arī 
baltkrievus un ukraiņus. Sākumā 
apdraudēti bija arī baltieši, un 
tikai 1945. gada oktobŗa beigās 
Sabiedroto virspavēlniecība 
Frank furtē izdeva rīkojumu, 
kuŗā paskaidroja, ka baltiešu 
dzimtene 1939. gada 2. septembrī 
nav ietilpusi Padomju Savienībā 
un tāpēc viņi nav uzskatāmi par 
padomju pilsoņiem. Šī rīkojuma 
pamatā bija vairākkārtējie bal-
tiešu bēgļu organizāciju iesnie-
gumi. Tomēr padomju sakaru 
virsniekiem vēl ilgus gadus bija 
tiesības apmeklēt nometnes, lai 
mudinātu bēgļus atgriezties. 

1946. gada vasarā nodibināja 
IRO (International Refugee Orga-
nization), kas pakāpeniski līdz 1947. 
gada vasarai pārņēma UNRRA 
vietu. IRO uzdevums bija izvietot 
polītiskos bēgļus par fiziskā darba 
strādniekiem visos kontinentos, 
kur darba tirgū vi  ņus pieprasīja. 
Repatriējās 1909 latvieši. 

Cerības uz drīzu atgriešanos 
dzimtenē nepiepildījās. Sākās do -
ma par izceļošanu un rīkošanās 
ceļam gan uz Lielbritaniju, gan 
arī tālāk uz ASV, Kanadu, Aus-
trāliju, pat uz Dienvidamerikas 
valstīm un citām zemēm. Manā 
ieskatā lielākā bēgļu nelaime bija 
tā, ka viņi neskatījās, vai izvēlētajā 
vietā dzīvo jeb dzīvos arī citi 
latvieši, bet devās prom kaut uz 
džungļu zemēm, ka tikai prom 
no apnikušajām Vācijas bēgļu 
nometnēm.

Grāmatā ievietotas arī vairākas 
bēgļu nometņu fotografijas. 

Grāmatas saturu nav daudz ko 
kritizēt, var vienīgi apsveikt au tori 
par daudzo faktu sagā dāšanu. 
Grāmata met atmiņu dzirksti tā 
laika dzīvē, bet Latvijā dzīvo ju-
šajiem paveŗ plašāku ieska tu par 
trimdā nonākuša jiem, par ku  ŗiem 
vēl šodien dzimtenē maz ir zināms.

Interesants ir arī fakts, ka man 
šo grāmatu uz Ziemsvētkiem uz -
dāvāja kāda angliete, kas ar tī -
mekļa srarpniecību to bija dabū-
jusi no Latvijas bez manas zinā-
šanas un palīdzības.

no sabiedroto uzskatiem. To pie-
dzīvoju arī es pats, nonākot Ven tas 
nometnē, kur latvieši dzīvoja na -
cistu dižvīru mājās, bet par mums 
viņi izteicās: „Mums ir labas attie-
 cības ar angļiem, un mēs negri-
bam tās sabojāt, tāpēc kaŗavīrus 
nevaram uzņemt.” Mūs pabaroja, 
izkurināja pirti, bet lai tikai ne  rā-
dāmies UNRRA pārstāvjiem. Tā  pēc 
mūs pārcēla uz citu ciemu kāda 
apcietināta nacista tukšā mājā. 
Cellē bēgļi dzīvoja lielā blokmājā, 

JĀNIS ROLAVS

Ivars Galiņš

NESAUC PAR VECU

Paklau, kas notika 
Vienai no skaistām puķēm
Starp jaunajām skuķēm,
Kas jaunības gadu tirgos
Aizjāja baltajos zirgos?
Atgriezās mana puķe,
Ne vairs kā skuķe.
Un viņai jautājums pirmais:
Klausies, saki man, sirmais,
Kas notika
Ar zēnu, kas patika.
Pat patika ļoti,
Vai atminēt proti?
Kas? Tas... tas...
Tas vārdiņš aizmetas.
Nu tā, kas nemirst,
Ko nevar aizmirst.
Gan atcerēšos.
Vien nesauc par vecu,
Nāc tuvāk, liec roku ap plecu...

Lielbri ta-
ni jas latviešu 
skaitam pie-
augot, pie-
aug arī vaja-
dzība gādāt 
par viņu ga -
rīgo aprūpi. 
Tāpēc ie  prie-
cina ziņa, ka 
Daira Vāvere 
n o l ē m u s i 
sākt teo lo ģi-
jas studijas 
St. John’s kol-
 ledžā No  ting-
hamā ar no -
domu  tapt 

DAIRA VĀVERE –
archib. ARNOLDA LŪŠA stipendiāte

par garīdznieci Lielbritanijas Lat  -
viešu ev. lut. Baznīcā.

Kopš pārcelšanās uz Angliju pirms 
sešiem gadiem viņa jau ir kalpo-
jusi mūsu Vidusanglijas un Aus-
trumanglijas draudzēs gan par 
svētdienas skolotāju, gan palīdzot 
iesvētāmo apmācībā, gan veicot 
dažādus administrātīvus darbus, un 
ir zemes pārstāve Baznīcas Virs valdē. 
Kopā ar savu vīru, māc. Viesturu 
Vāveri, audzina meitu Katrīni.

Latvijas Universitātē Daira Vā -
vere ieguvusi maģistra gradu pai -
dagoģijā un turpat arī beigusi div-
gadīgos svētdienas skolu skolo tāju 
sagatavošanas kursus. Pēc tam va -
   dījusi līdzīgā darbā Kuldīgā un 

svētdienas skolu Saldū, strā  vēlāk 
sešus gadus bijusi sekretāre Lat-
vijas ev. lut. Baznīcas Konsistorijā.

Archib. Arnolda Lūša piemiņas 
fonds (kopā ar Rītdienas fondu) 
Dairai Vāverei piešķīra $8798 pirmā 
gada studijām, paredzot, ka lī  dzī gu 
summu izsniegtu arī nākamajā gadā.

AALPF un RF ir mūsu kop-
baznīcas pasākumi ar mērķi 
gādāt materiālu atbalstu garīgās 
aprūpes darbam mūsu Baznīcā. 
Fondu ienākumi ir no ziedo-
jumiem un novēlējumiem; se  -
višķi jāpiemin ievērojamie lī -
dzekļi, ko veltījuši archib. Lūša 
piederīgie paša archibīskapa un 
ģimenes locekļu piemiņai.

JURIS CILNIS, RF valdes priekšsēdis
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Mecenāts Edvīns Samulis
piešķiŗ stipendijas par izcilību

J A U N U M I  N O  V Ī T O L U  F O N D A

VITA DIĶE

Ziedotājs Edvīns Samulis sa -
darbībā ar Vītolu fondu jau 
kopš 2007. gada piešķiŗ īpašas 
stipendijas - par izcilību. Edvīns 
Samulis, ekonomikas zinātņu 
doktors, pats allaž ir bijis izcils 
savā jomā un nu augstu novērtē 
stipendiātu centību un sasnie-
gumus. Viņš bijis ilggadējs va -
došs darbinieks a/s LODE, a/s 
Latvijas Unibanka, Rīgas pilsē-
tas pašvaldībā. Daudzpusīgās 
un izcilās zināšanas savulaik 
ļāvušas Edvīnam Samulim kļūt 
par veiksmīgu uzņēmēju, šobrīd 
viņš ir Banku augstskolas goda 
profesors, BA, LU, RTU valsts 
pārbaudījumu komisijas priekš-
sēdētājs, vairāku SIA valdes lo -
ceklis, bet galvenokārt – mece-
nāts, labdaris, talantīgu jaunie-
šu atbalstītājs. Edvīna Samuļa 
stipendijas par izcilību saņē-
mu ši 205 studenti, stipendijām 
kopā ziedots vairāk nekā EUR 
120 000. Šogad Edvīna Samuļa 
stipendiju saņem 19 izcilnieki 
no dažādām Latvijas augst-
sko lām – Latvijas Universitātes, 

Daugavpils Universitātes, Rīgas 
Techniskās universitātes, Lat vi-
jas Lauksaimniecības universi-
tātes, Ventspils augstskolas, Lie-
pājas Universitātes un Banku 
augstskolas. Tie ir topošie skolo-
tāji, datorzinību speciālisti, fi -
nanču speciālisti, pārtikas tech-
nologi, biologi, fiziķi, juristi. 
Viņi pārstāv dažādus novadus, 
un tas liecina to, ka izcilus rezul-
tātus mācību darbā spēj sasniegt 
ikkatrs Latvijas vidusskolas ab -
solvents, ja vien pietiek centības 
un uzņēmības. 

Šādus jauniešus jau trešo gadu 
ziedotājs Edvīns Samulis aicina 
uz sarīkojumu „Stipendija par 
izcilību”. Šogad 19 studenti no 
dažādām augstskolām satikās 
mākslas mūzejā Rīgas birža, lai 
apskatītu īpašu eksponātu –  
Zviedrijas vēstnieka Latvijā 
Matsa Stafansona dāvināto 
trau   ku komplektu no izgudro-
tāja Nobela pusdienu servīzes. 
Nobela prēmija, kā zināms, ir 
ikgadēja starptautiska balva, ko 
piešķiŗ cilvēkiem, kas ir veikuši 

izcilus pētījumus, atklājumus 
vai devuši ievērojamu sniegu-
mu sabiedrībai zinātnē un 
kultūrā, kuŗi ir labi kalpojuši 
cilvēcei. Jaunieši, kuŗi pieda-
lījās šajā sarīkojumā, jau tagad 
ir pierādījuši, ka spēj būt izcili 
katrs savā jomā, un, iespējams, 
kādreiz būs to vidū, kuŗu 
vārdus zinās visa pasaule.

Edvīna Samuļa īpašo atzinī-
bu šogad saņēma jaunieši, kuŗi 
mācību darbā sasnieguši visla-
bākos rezultātus – tā ir stipen-
dija EUR 400 Artūram Znoti-
ņam un stipendijas EUR 300, 
EUR 250, EUR 200 pārējiem 
studentiem, kuŗu sekmes aplie-
cina viņu varēšanu un vēlmi 
sevi ziedot zināšanu apguvei. 
Arturam Znotiņam tā bija īpaši 
priecīga diena, jo izcilnieku 
vidū bija arī viņa brālis Kristaps. 
Jācer, ka par abu brāļu tandēmu 
Latvija un pasaule vēl dzirdēs 
daudz. Ja jau mūsu Lavija ir 
kļuvusi pazīstama ar brāļiem 
Šiciem un Dukuriem – izciliem 
sportistiem –, kāpēc gan nākot-

nē slaveni nevarētu būt arī brāļi 
Znotiņi – izcili zinātnieki?

Izcilnieki sa -
ņēma dāvanā 
a k a d ē m i s k o 
rakstu četru sē  -
jumu izdevumu 
“Latvieši un 
Latvija”. 

Cilvēku par 
izcilību padara 
ne tikai iedzi m-
tās prāta spējas, 
bet galvenokārt 
paša uzņēmība 
un vēlme ne  pār-
traukti augt un 
mācīties, un 
sniegt savu ie -
gul dījumu savas 
zemes attīstībā. 
Bet īpaša pa  tei-
cība pienākas 
tiem, kas prot 
šādus jauniešus 
ieraudzīt, iedro-
šināt un palīdz 
viņiem apzinā-
ties, ka viss ir 

Artūrs un Kaspars Znotiņi ar ziedotāju Edvīnu 
Samuli

Tā savā pateicības vēstulē ārze-
mēs mītošajiem Daugavas Vana gu 
biedriem raksta Latvijas vanagi 
Irēna un Kārlis Grīnerti. Aizva-
dītajā gadā tautieši ziedojuši Ls 
77 346, – , lai Tēvzemē dzīvojošie 
leģionāri varētu par brīvu saņemt 
zāles. Jau vairāk nekā 20 gadus 
Latvijā praktisko darbu, proti, me -
dikamentu sagādi un piegādi sir-
majiem vīriem, dara izticama ko -
manda – dakteres Vija un Čakste 
Tipaines, aptiekārs, farmacijas zi -
nātņu maģistrs Agris Briedis, un nu 
šiem rūķiem pievienojusies ap  tie-
kas vadītāja, arī farmacijas ma  ģis-
tre Agnese Briede. Viņu darbu sek-
mīgi koordinē  DV CV Pārstā vī-
bas vadītāja Solvita Sekste. Jāteic, 
darbs rit kā labi ieeļļots mecha-
nisms, un operātīva risinājuma 
piemērs nav ilgi jāmeklē, – kad 
ierodos uz interviju, komanda 
prie cīgi berzē rokas par nule iz -
devušos „zibakciju”. Proti, no rīta 
pulksten desmitos saņemts trauk-
smains signāls, ka kādam viņu 
aprūpes lokā esošam sirdzējam 
pēc operācijas slimnīcā aptrūcies 
pampeŗu, un jau pēc pusotras 
stundas vīrs ticis, tā teikt, sau-
sumā un drošībā.

Ilgo gadu pieredze un rūpīgi, 
saskaņoti veiktais darbs ļauj pa -
līdzēt cilvēkiem arvien ātrāk un 
kvalitātīvāk. Turklāt tas ir profe-
sionāļu darbs. Agris, būdams sa -
vas medicīnas nozares lietpratējs, 
izpētījis visas nianses, lai zāles un 
citas nepieciešamās lietas ne vien 
nonāktu tur un tam, kuŗam tās 
visvairāk vajadzīgas, bet viņam 
arī izdevies atklāt, kā ietaupīt 
līdzekļus. 2013. gadā ietaupīti ap 
10 tūkstoši dolaru. Kā tas iespē-
jams? Piemēram, iepērkot aptie kā 

LIGITA 
KOVTUNA

„Dod, Dieviņ, devējam
ilgu mūžu nodzīvot!”

preces par akcijas cenām. Ar  Ag -
neses rūpēm aizvadītā gadā biju-
si izdevība nopirkt cukura līmeņa 
noteicējus par ... vienu  santimu 
gabalā. Patiesa ieinteresētība sirmo 
vīru likteņos, uzticība Hipokrata 
zvērestam, cilvēcisks krietnums – 
šīs kvalitātes acīmredzot virza un 
vada kā Agŗa, tā māsu Tipaiņu un 
viņu sabiedroto rīcību. Agris ir 
bijušā gaisa izpalīga atvase, attie-
cīgi audzināts ģimenē, Daugavas 
vanags kopš 1991. gada. Neiecie-
tīgs pret ikvienu mēģinājumu 
krāpties, liekuļot. Te vietā bilst, 
ka zāļu sadales „mechanisms” ir 
labi caurredzams, vairākkārt pār-
baudīts. Tiek izpētītas gan recep-
tes, gan mājas apstākļi. „Skaistum-
kopšanas vitamīni vai uztura ba -
gātinātāji netiek pirkti,” saka dr. 
Tipaine. „Mēs neizdodam  bargu 
naudu par placebo efektu, es ie  sa  ku 
uzturā izmantot, piemēram, pir-
mās pienenes no pavasaŗa pļavas,” 
piebilst Agris. „Vispārzināma ir 
patiesība – jo vienkāršāk ēdīsi, jo 
ilgāk dzīvosi. Pazīstu kādu Zvied-
rijas profesoru, kas, operējot gū  žas 
kaulus, pamanījis, ka mums, zie-
 meļniekiem, ir lieliski, stipri kauli. 
Un ko tad latvietis laukos sensenis 
ēdis? Rupjmaizi, speķi, pienu, 
biez pienu!”

Jautāju dr. Tipainei, ko, pēc viņas 
novērojumiem, sirmie vīri mājās 
ēd. „Nu, traģisku badu neviens 
necieš, – maizi un biezpienu var 
katrs nopirkt. Vienu gan esmu 
no  vērojusi – tie trūcīgākie ir tie 
pieticīgākie un pateicīgākie par 
jebkuŗu saņemtu  palīdzību.”

Protams, Vija un Čakste Ti  pai-
nes savā ziņā ir arī psīcholoģiskas 
palīdzības sniedzējas, un īstie 
vārdi īstajā reizē, kā zināms, 

dažkārt  dziedē labāk par zālēm.
Vija: „Zāles leģionāri saņem 

Daugavas Vanagu Centrālās val-
des Pārstāvības telpās, Rīgā, Mār-
staļu ielā 5, ik trešdienu no pulk-
sten 10 līdz 13. Mazkustīgiem un 
gulošiem leģionāriem zāles pie-
ne sam klāt viņu dzīvesvietās, 
pansionātos un slimnīcās. Tā kā 
aprūpējamo ir daudz, izpalīdz 
ģimenes locekļi, draugi, kaimiņi.

Lai zāles varētu saņemt, mums 
jādabū izrakstītās receptes un jā -
sagatavo zāļu pasūtinājumi. Kad 
kopējais saraksts gatavs, to nodo-
dam Agrim Briedim. Viņš atved 
mums zāles uz mājām, un tad 
mēs tās saliekam pēc pieprasījumu 
sarakstiem maisiņos, klāt liekot 
sadales lapas. Sadales lapās ierak-
stām saņemtās zāles, saņēmējs 
par tām parakstās.

Ārpus Rīgas zāles rēgulāri sa -
ņēmuši leģionāri, kas dzīvo Ba -
bītē, Dobelē, Cēsīs, Ikšķilē, Jaun-
kalsnavā, Jelgavā, Jūrmalā, Kaln-
galē, Kalsnavā, Kandavā, Kuldīgā, 
Ķekavā, Lubānā, Liepājā, Mālpilī, 
Ogrē, Olainē, Rūjienā, Saldū, Saul -
krastos, Siguldā, Skrundā, Talsos.

Pārstāvībā zāles aizvadītajā ga -
dā dalītas 51 reizi, vidēji 19-20 
leģionāriem dienā. Leģionāri ir 
no sirds pateicīgi ārzemju latvie-
šiem – ziedotājiem, jo tā ir viņu 
iespēja dzīvot pilnvērtīgu dzīvi.”

***
Citāti no vēstulēm, kas sa -

ņemtas DV CV Pārstāvībā no 
pateicīgajiem sirmgalvjiem.

„Esmu bijušais leģionārs, dzi-
mis 1924. gada februārī. Leģionā 
mani iesauca 1943. gada novem-
brī. Biju 1. vienības 15. divīzijā – 
pulkveža Viļa Jaunuma pulkā. 
Cesvaines kaujas laikā biju 19. 

divīzijā un tur paliku līdz pat 
kaŗa beigām. Kaŗa laikā Krievijā 
tiku ievainots abās kājās (apakš-
stilbos). Ārstējos Jelgavā. Pēc tam 
vēl piedalījos kaujās pie Bauskas, 
Cesvaines, Mores. Kaŗa beigās 
biju Kurzemes katlā, un Krievijas 
specdienesti mani saņēma ciet. 
Sodīja ar 10 gadiem – 6 gadi dar ba 
nometnē, 5 gadi izsūtījumā. Sodu 
izcietu Noriļskā – Tālajos Zie  me  -
ļos. Tā kā nebiju īsti vesels, sa  sli mu 
arī ar citām kaitēm. Dzīvojot 
Noriļskā, ļoti slimoju un tur arī 
dabūju koksatozi. 1956. gadā tiku 
atbrīvots. Atgriezos Latvijā. Līdz 
1991. gadam (līdz Latvijas neat-
karības atgūšanai) strādāju Cēsīs 
par elektriķi.

Tagad esmu II grupas invalids 
ar ļoti ierobežotām pārvietošanās 
spējām. Tāpēc man ir ļoti svarīgi 
saņemt kādu atbalstu. Izsaku 
vislielāko pateicību tiem labajiem 
latviešiem, kas atceras mūs – ve -
cos leģionārus, jo Latvijas valdība 
un valsts par mums nedomā.

Esmu jau vairākkārt saņēmis 
jūsu dāsnās dāvanas – zāles. Tas 
pie mana ierobežotā budžeta ir 
ļoti liels atspaids. Tāpēc vēlreiz 
izsaku vissirsnīgāko pateicību 
visiem labajiem cilvēkiem!

Izsaku visdziļāko pateicību dak-
 terei Tipaines kundzei, kuŗa gādā, 
lai leģionāri saņemtu palīdzību!

Ar lielu pateicību un sirsnību 
novēlu Jums gaišumu, veselību 
un prieku turpmāk! Ar cieņu, 
bijušais leģionārs, II grupas inva-
lids Alberts Hofrāts.”

„Cien. Tipaines kundze! Vēlos 
Jums izteikt pateicību par Jūsu 
rūpēm, lai Daugavas Vanagu 
ārzemju organizāciju sarūpētie 

naudas līdzekļi ar Jūsu starp nie-
cību nonāktu mūsu, veco vīru, 
rīcībā! Bez šīs medicīniskās palī-
dzības mēs diez vai būtu nodzī-
vojuši līdz saviem „cienījamiem” 
gadiem. Harijs Astra.”

„Veselā miesā mājo vesels gars, 
un to mums palīdz uzturēt mūsu 
tautieši – Daugavas Vanagi ārze-
mēs ar saviem ziedojumiem un 
rūpēm. Par jūsu ziedojumiem un 
dāsno palīdzību - mūsu pateicība! 
Lai Dievs Jūs sargā un palīdz vēl 
ilgi būt veseliem un stipriem! 

Tās zāles, ko mēs saņemam un 
lietojam, dod cerību un spēku 
turpmākai  dzīvei, sevišķi vīriem, 
bijušajiem leģionāriem. 

Vēl sirsnīgi pateicamies Dau-
gavas vanadzēm, ārstēm Vijai 
Tipainei un Čakstei Tipainei par 
viņu sirsnīgo palīdzību jau ga -
diem ilgi. 

Ļoti atsaucīga ir vanadze Maija 
Cālīte.

„Dod, Dieviņ, devējam ilgu 
mūžu nodzīvot!”

Irēna Grīnerte un Kārlis 
Grīnerts.”

„Es, Oļģerts Bunga, esmu bi  ju-
šais leģionārs no 15. divīzijas. Biju 
kontūzēts. tagad esmu 87 gadus 
vecs, veselības stāvoklis slikts. Bija 
divas operācijas. Vēzis atkārtojas, 
un veselības stāvoklis neuzlabo-
jas. Operācijas izmaksāja Ls 500. 
Tā mums ir liela summa, jo mēs 
ar sievu esam divi vien. Mums 
nav bērnu, arī tuvu radu nav. 
Sievai arī jau pāri 80.

Ļoti pateicos par pabalstu Ls 100,- 
(simt latu). Tas ļoti noderēs turp-
mākiem izmeklējumiem, jo par 
tiem arī jāmaksā. Oļģerts Bunga.”

iespējams, ja ir uzņēmība un 
skaidra mērķa apziņa.
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PĒRKU SKAISTU MEŽA 
ĪPAŠUMU LATVIJĀ.

Var ar vecām mājām.
Samaksa darījuma dienā.
Tālr.: +00371 26794886

e-pasts: destiny77777@inbox.lv

Latviešu uzņēmums
"LV Meži"

pērk mežus un zemi Latvijā.
e-pasts:

Tkcentrs @inbox.lv
tālr.# 37129207172.

Lūdzam atsaukties latviešu vecmeistaru darbu 
īpašniekus un to mantiniekus.

Mūs interesē gleznas, grafikas,
skulptūras un porcelāns.

Garantējam konfidenciālitāti un privātumu.

Galerija Birkenfelds,
Rūpniecības iela 3-2, Rīga

Tālr. +371 29141605, e-pasts: info@birkenfelds.lv

BŪVDARBI LATVIJĀ
Veiksim kvalitātīvu remontu jūsu īpašumā, no A līdz Z• 
Dzīvokļu rekonstrukcija/renovācija• 
Ēku fasādes darbi un siltināšana• 
Trepju telpu remonts• 

Jānis A. Meija
+ 371 2668 4068      jmeija@yahoo.com

Sveicināti, godātie ASV dzīvojošie latvieši!!!
KV INVEST BALTIC ir Latvijā reģistrēta kompānija, kas no -
darbojas ar meža īpašumu uzpirkšanu, uzturēšanu un 
izstrādāšanu. Ja esat domājuši vai domājat pārdot sev piederošu 
meža vai zemes īpašumu Latvijā, būsim pateicīgi, ja izmantosit 
iespēju sazināties ar mums. Sniegsim jums pilnu informāciju par 
mūsu piedāvājumu, servisu un cenām! 

Ar cieņu, 
KV INVEST BALTIC 

kvinvestbaltic@inbox.lv Tālr.: +371 29227498

ILMĀRA RUMPĒTERA JAUNĀ MĀKSLAS GRĀMATA
IR SKAISTA ZIEMSVĒTKU DĀVANA VISĀM PAAUDZĒM

Čekus par $ 30.- sūtiet māksliniekam: 
Ilmārs Rumpēters. 22D Robin Street, Manchester, NJ 08759

S A R Ī K O J U M I
DENVERA (CO)
Kolorado Latviešu kultūras 

centrs (10705 West Virginia Ave, 
Lakewood, CO 80226), tālr.: 303-
986-5337 vai 303-913-8081. Piekt-
 dienās 19:00 tiekas lat viešu deju 
grupa, 20:30 notiek koŗa mēģinā-
jums.

DETROITA (MI)
Detroitas Sv.Pāvila draudzes 

sabiedrisko notikumu ēka 
(30623 W Twelve Mile Rd, 
Farmington Hills, MI 48334)

12. aprīlī 9:00- 15:00 lietoto 
mantu tirdziņš. Mantu izlikšana 
piektdien, 11. aprīlī.

24. un 25. aprīlī Vidienes ap -
 gabala garīdznieku konfe rence. 
Draudzes locekļus aicina pieda lī -
ties dievkalpojumā ar dievgaldu 

ceturtdien, 24. aprīlī 17:00 un 
pēc tam kopīgās sa  draudzības 
vakariņās. Piedalī šanās vakari-
ņās $20, iepriekšēja pieteikšanās.

17. un 18. maijā Detroitas 
latviešu golfa apvienības 25 ga -
du jubilejas atklātās golfa sa  cīk-
stes. Saviesīgs vakars sestdien 
pēc spēles. Informāciju sniedz 
Toms Braže, tālr.: 419-882-1965.

FILADELFIJA (PA)
Filadelfijas Brīvo latvju bied-

rība (531 North 7th Str).
Embassy Suites Philadelphia- 

Airport viesnīca (9000 Bartram 
Ave, Philadelphia PA 19153, 
tālr.: 215-365-4500). No 2. līdz 
4. maijam notiks ALA 63. kon-
gress. Istabas viesnīcā jāpiesaka 
līdz 15. aprīlim, atsaucoties uz 

American Latvian Association. 
Lūdzam atsevišķo biedru dele-
gātu kandidātus sūtīt pieteiku-
mus uz ALAs biroju (400 Hurley 
Ave, Rockville MD 20850) vai 
elektroniski: alainfo@alausa.org

6. maijā 11:00 pensionāru 
kopas saiets. Programmā valdes 
ziņojumi, nākotnes darbība un 
pārrunas par jaunākajiem noti-
kumiem Latvijā un tās piero-
bežā. Saiets beigsies ar dzimum-
dienu svinēšanu pie kafijas gal-
da. Viesi vienmēr laipni gaidīti!

KLĪVLANDE (OH)
Apvienotās draudzes nams 

(1385 Andrews Ave, Lakewood 
OH 44107).

3. maijā 18:00 Rīgas koncerts 
Mīlas karuselis ar māksli nie-

kiem Anitu Grūbi, Ingūnu Kal-
niņu un Vari Vētru. Ieeja $20, 
studentiem $10, skolniekiem 
bez maksas. Jūs laipni aicina 
DV apvienība Klīvlandē!

PRIEDAINE (NJ)
13. aprīlī 14:00 Ērika Raistera 

piemiņas fonda gadskārtējais 
sarīkojums un balvu pasniegšana 
Dr.Phil. Lalitai Muižniecei. Pro-
grammā piedalīsies dzejniece 
Baiba Bičole un Lalitas tuvinie-
ki, māsa Māra Celle un meita 
Sarma Muižniece Liepiņa. Kon-
certa daļā mūzicēs māsas Laila 
un Lalita Saliņas. Cienasts un 
ieejas ziedojums, sākot ar $20.

SIETLA (WA)
Sietlas latviešu sabiedriskais 

centrs (11710 3rd Ave NE, 

Seattle, WA 98125). Info: www.
seattlelatviancenter.com 

No 1. līdz 4. maijam lietoto 
mantu tirgus. Ceturtdien un 
piektdien 9:30-19:00. Sestdien 
9:30-17:00. Svētdien 12:00-16:00.

ST. PĒTERSBURGA (FL)
Latviešu biedrības nams (1705 

9th Ave N, St. Petersburg FL 
33713), tālr.: 727-365-7856 

20. aprīlī 11:00 gatavojieties svi-
 nēt Lieldienas! Krāsojiet olas un, 
dāmas, dariniet krāšņas cepures!

22. aprīlī 13:00 videoizrāde- 
A/s Latvijas gāze balvas Operai 
pasniegšanas ceremonija 2013.ga -
dā. Kafija un cepumi. Visi laipni 
aicināti! Ieejas ziedojums, sākot 
ar $3.
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S A R Ī K O J U M I

ST. PĒTERSBURGA (FL)
Latviešu biedrības nams (1705 

9th Ave N, St. Petersburg FL 
33713), tālr.: 727-365-7856

6. maijā 10:00 biedrības val-
des sēde. 9. maijā 18:00 Latvijas 
dziedātāja un komponista Lau ŗa 
Valtera solokoncerts viņa paša 
ģitaras pavadījumā Populāras 
dziesmas pavasarīgās noska-
ņās no dzimtās Latvijas. Pēc 
koncerta varēs iebaudīt pa 
glāzei vīna, cepumus un kafiju. 
Ieejas ziedojums, sākot ar $10.

Latvian American Shipping 
Line paziņojums.

26. aprīlī 13:00-14:30 pie bied-
rības nama tiks pieņemti saiņi 
sūtīšanai uz Latviju. Ar jautā-
jumiem griezties pie Ani tas, 
tālr.: (973)-755-6565, ext. 5, 
(973)-744-6565, vai tīmeklī

lasl.com

1. maijā 14:00 literārā pulciņa 
tikšanās. Visi sirsnīgi aicināti!

Bibliotēkas paziņojums.
Vasarā bibliotēka nedarbo-

sies. Tā būs atvērta rudenī, 7. 
oktobrī 11:00- 12:00.

ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Fran-

cisco), Info: www.zklb.word-
press.com 

Katru otrdienu 20:00 koŗa 
mēģinājums. 

12. aprīlī 16:00 komponista 
Gio Saules Atskaņu koncerts.

13. aprīlī 9:30 latviešu skolas 
olu krāsošana.

26. aprīlī 16:00 LA vīru koŗa 
„Uzdziedāsim, brāļi” koncerts.

DIEVKALPOJUMI 
• Bostonas latv. ev. lut. Trim-

das  dr.: (58 Irving St, Brookline 
MA 02445). 13. aprīlī 11:00 
Pū  polu svētd. dievk. ar dievg., 
māc. Kaspars Bērziņš. Padomes 
ievešana amatā. 17. aprīlī 11:00 
Zaļās ceturtd. dievk. ar dievg., 
māc. Kaspars Bērziņš. 18. aprīlī 
19:00 Lielās piektd. dievk. ar 
dievg., māc. Kaspars Bērziņš. 
20. aprīlī 9:00 Lieldienas-Kris-
tus augšāmcelšanās svētku dievk., 
māc. Kaspars Bērziņš. Pēc dievk. 
draudzes kopīgas Lieldienu bro-
kastis. 27. aprīlī 11:00 Baltās 
svētd. dievk., māc. Kaspars Bēr-
ziņš.

• Čikāgas latv. ev. lut. Sv. 
Pēteŗa dr.: (450 Forest Preserve 
Dr,Wood Dale, IL 60191), tālr.: 
630-595-0143. 13. aprīlī 13:00 
Pūpolu svētd., bērnu dievk. un 
nodarbības Sv. Pēteŗa baznīcā. 
Dr. māc. Ojārs Freimanis, tālr.: 
773-818-6965, dr. pr. Inese 
Stokes, Tālr.: 708-532-3471.

• Denveras latv. ev. lut. dr.: 
(10705 West Virginia Ave, 
Lakewood, CO 80226). Svēt-
dienās 9:30 dievk. Pēc dievk. 
sadraudzība. Trešdienās 17:00 
Bībeles stundas. Trešdienās 
15:00 – 17:00 un Ceturtdienās 
9:00 – 13:00 mācītāja pieņem-
šanas stundas. Māc. H. Godiņa, 
tālr.: 720-484-9857.

• Detroitas Sv. Pāvila latv. ev. 
lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 

48334). 13. aprīlī 10:00 Pūpolu 
svētd. dievk. ar dievg. 15. aprīlī 
11:00 Bībeles stunda. 18. aprīlī 
17:00 Lielās piektd. dievk. ar 
dievg. 20. aprīlī 10:00 Lieldienu 
dievk. ar dievg. Pēc dievk. Liel-
dienu brokastis. 24. aprīlī 17:00 
dievk. ar dievg.. pēc dievk. sa -
draudzības vakariņas. 27. aprīlī 
10:00 Baltās svētd. dievk.. Dr. 
māc. Aija Greiema (Graham), 
tālr.: 517-614-4853. Ērģeln. Dr. 
S. Lizlova, L. Upīte, R. Ozoliņš 
un Margarete Thompsen. Info: 
www.detdraudze.org

• Dienvidkalifornijas latv. 
ev. lut. dr.: (1927 Riverside Dr, 
Los Angeles, CA 90039). 20. ap -
rīlī 9:00 Lieldienu rīta dievk., 
laju/draudzes vadīts dievk. 
Sekos Lieldienu brokastis baz-
nīcas lejas zālē. Visi mīļi aicināti 
piedalīties ar groziņiem. 27. ap -
rīlī 11:00 Baltās svētd. dievk. ar 
dievg., prāv. Kārlis Žols. 4. mai-
jā 11:00 Lieldienu laika 3. svētd. 
dievk., māc. Aivars Ozoliņš. 

• Džamaikpleinas Trīsvie-
nības latv. ev. lut. dr.: Unitarian 
Congregational Parish of Norton 
(2 W Main St, Norton, MA 
02766). Katru svētdienu 11:00 
dievk. ar dievg. Kalpo mācītājs 
Dr. Jānis Keggi, dr. sekretāre 
Zigrida Kručkovs, tālr.: 617-
323-0615. 13. aprīlī 11:00 
Pūpolsvētdienas dievk. ar dievg. 
17. aprīlī 14:00 Zaļās ceturtd. 
dievk. ar dievg. 18. aprīlī dievk. 
nenotiks. 20. aprīlī 11:00 Liel-
dienu dievk. ar dievg.

• Filadelfijas latv. ev. lut. Sv.
Jāņa dr.: (301 N Newtown 
Street Road, Newtown Square, 
PA 19073), tālr.: 610-353-2227. 
13. aprīlī 11:00 Pūpolu svētd. 
dievk. ar Sv.vakarēdienu. 17. 
ap  rīlī 14:00 Zaļās ceturtd. dievk. 
ar Sv. vakarēdienu. 18. aprīlī 
19:00 Lielās piektd. dievk. ar 
Sv.vakarēdienu. 20. aprīlī 7:30 
Kristus augšāmcelšanās svētku 
Lieldienu dievk.,sekos Lieldie -
nu brokastis groziņu veidā. 27. 
aprīlī 11:00 dievk. ar Sv. va  kar-
ēdienu, jauniešu iesvēte. 4. mai-
jā 11:00 dievk.. 11. maijā 11:00 
Ģimenes dienas dievk. ar Sv.
vakarēdienu. Viesojas archib. 
Elmārs Ernsts Rozītis. Valdes 
ievešana amatā, sekos skolas 
gada noslēgums- pusdienas. 18. 
maijā 11:00 dievk. 25. maijā 
Memorial Day nogale – dievk. 
nenotiks. 1. jūnijā 11:00 angļu 
valodas dievk. ar Sv. vakarēdie-
nu. Māc. Ieva Dzelzgalvis.

• Kalamazū latv. apv. ev. lut.
dr.: (122 Cherry Hill St, Kala-
mazoo, MI 49996). 13. aprīlī 
10:00 Pūpolu svētd. dievk., 
sekos kafija. Māc. R. Franklins. 
18. aprīlī 18:00 Lielās piektd.
dievk. Māc. R. Franklins. 20. 
aprīlī 8:00 Kristus augšām cel-
šanās dievk., sekos Lieldienu 
brokastis groziņu veidā. Māc. 
A. Pūliņa. 27. aprīlī 10:00 
dievk., sekos kafija. Prāv. L. 
Zuševica.

• Klīvlandes Apvienotā latv. 
ev. lut. dr.: (1385 Andrews Ave, 
Lakewood, OH 44107). Katru 
svētdienu 11:00 dievk.. Baptistu 
dr. dievk. notiek svētdienās 
14:30. Māc. Dr. Pauls Barbins. 

Mūžībā aizgājis režisors, izcilais dokumentālā kino meistars,
Triju Zvaigžņu ordeņa kavalieris

RODRIGO RIKARDS
(dz. 1941. g.)

Daugavas Vanagu organizācijas biedri skumst
par lielo zaudējumu Latvijas kultūrā un dziļā pateicībā

noliec galvu Rodrigo Rikarda radošā un patriotiskā veikuma priekšā,
īpaši – par viņa darbu, veidojot video seriju no filmas

„Taisnība par Latviešu leģionu” līdz „Sirdsapziņas cietumniekiem”.

Izsakām visdziļāko līdzjutību aizgājēja tuviniekiem,
kollēgām, draugiem, domubiedriem. DAUGAVAS VANAGU

CENTRĀLĀ VALDE

Dieva mierā aizgājusi mūsu mīļā

DAILA ZENTA 
APLOKS-PONE

Dzimusi 1922. gada 8. janvārī Rīgā,
mirusi 2014. gada 6. martā Kalamazū

Dieva mierā aizgājis mūsu mīļais vīrs,
mūsu tēvs, vectēvs un vec-vectēvs

SIGURDS
DAMBERGS

Dzimis 1926. gada 7. jūlijā Rīgā,
miris 2014. gada 22. martā Elmvale, Ont.

Mūžībā aizgājis mūsu mīļais tēvs un vectētiņš

ARNOLDS
ADĪTĀJS

Dzimis 1922. gada 30. martā Jēkabpilī,
miris 2014. gada 2. aprīlī Davis, California

Viņu mīļā piemiņā paturēs
VĪRS JĀNIS

DĒLI ĒRIKS (JUNE) UN BRUNO (DANA)
MAZBĒRNI LARISA, KRISTS, KAIJA, STASIA

PADĒLI ARNIS (DIANA) UN MARTIS (CASSANDRA)
UN BĒRNI LAURA, KARĪNA, NIKOLAJS, STEFANS

Mūžam mīlestībā paturēs
DŪDA

MEITAS INĀRA UN ANITA AR ĢIMENĒM
RADI UN DRAUGI KANADĀ

AMERIKĀ, VĀCIJĀ UN LATVIJĀ

Pēc viņa sēro
DĒLS UN VEDEKLA, EDVĪNS UN MĀRA

MEITA UN ZNOTS, SANDRA UN STEPHEN
MAZBĒRNI DĪNA AR VĪRU ANDREJU KANCS

ĒRIKA UN ALEXANDER CURRIER

(Turpināts no 20. lpp.)

Kad padarīti darbi grūti
Un smagie soļi stājušies,
Tu baltu svētvakaru sūti
Un miera stundu sirdij, Dievs.

Pietrūks Tavas čaklās rokas,
Pietrūks gudra padomiņa

Sirds, kas dzīvē nogurusi,
Dieva mierā aiziet klusi.
Gaišais, labais nezudīs,
Atmiņās un sirdīs dzīvos.
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Mūsu mīļais svainis un radinieks

ATIS RĀCENIS
Dzimis 1927. gada 20. septembrī Smiltenē,
miris 2014. gada 16. martā West Islip, NY

Par viņu sēro
ILGA DIMBĪRS UN INGRĪDA JIRGENS

AR ĢIMENĒM

• Lankastera: Mt. Calvary 
Lutheran Church (308 East 
Petersburg Rd, Lititz Lancaster, 
PA 17543). Māc. Dr. Ruta S. 
Ziedone (PO Box 380, Henry-
ville PA 18332), mob. tālr.: 570-
460-5375, e-pasts: silver11@
ptd.net un emer. māc. Dr. 
Arvīds Ziedonis (529 Linden 
Place, Cresco PA 18326-7248), 
tālr.:570-629-6349, e-pasts: zie-
donis@ptd.net 

• Mančesteras latv. ev. lut. 
dr.: (21 Garden St, Manchester, 
CT 06040). 12. aprīlī 12:00 
Pūpolu sestd.dievk. ar dievg., 
sekos sarīkojums Lieldienu ie -
vadam. 10. maijā 12:00 dievk., 
diak. Indriķis Kaņeps.

• Milvoku latv. ev. lut. Sv. 
Trīsvienības dr.: (1853 N 75th 
Str, Milwaukee, WI 53213), 
tālr.: 414-258-8070. Prāv. L. 
Zušēvica, tālr.: 414-421-3934, 
e-pasts: pastorlauma@gmail.
com, Dr. pr. S. Kalve, tālr.: 414-
536-0358. Info: www.milwau-
keedraudze.org 

• Mineapoles un St. Paulas 
latv. ev. lut. dr.: (3152 17th Ave 
S, Minneapolis, MN 55407), 
tālr.: 612-722-4622. Info: www.
mndraudze.org 13. aprīlī 11:00 
Pūpolsvētd.dievk. ar Sv. vakar-
ēdienu. Dievk. piedalīsies 
igauņu draudze, šajā svētd.būs 
uzruna bērniem un svētd.skola. 
Dievk. kuplinās draudzes koris, 
sekos sadraudzība un 12:30 Zac 
Colby igauņu mūzikas pro-
gramma. 17. aprīlī 14:00 Zaļās 
ceturtd. dievk. ar Sv.vakarēdienu. 
18. aprīlī 18:00 Lielās piektd. 
dievk.ar Sv.vakarēdienu. 20. ap -
rīlī 8:00 Lieldienas – Kristus 
augšāmcelšanās svētku dievk. 
Dievk. kuplinās draudzes koris. 
Pēc dievk. draudzes jauno vīru 
sarūpētas Lieldienu brokastis. 
Visi mīļi aicināti! 24. aprīlī 
11:00 Bībeles stunda, tiek dziļāk 
pētīts Marka evaņģēlijs. 27. ap -
rīlī 10:00 Baltās svētd. dievk., 
sekos sadraudzība. 4. maijā 
10:00 Lieldienu laika 3. svētd.
dievk., sekos sadraudzība. Ar 
mūsu māc. Dāgu Demandtu var 
satikties pēc dievk., kā arī 
trešdienās baznīcā no 10:00 līdz 
14:00 un sestdienās latviešu 
skolas laikā. Visi laipni lūgti! 
Dāga tālr.: 612-280-9333, e-pasts: 
dagdemandt@hotmail.com 

• Montrealas latv. Trīsvie-
nības ev. lut. dr.: (Trinity Lat-
vian Church, P.O. Box 39, 
Station NDG, Montreal QC 
H4A 3P7). 10. aprīlī 13:00 
pensionāru saiets. 18. aprīlī 
15:00 Lielās piektd. dievk.. 20. 
aprīlī Kristus augšāmcelšanās 
dievk.. Draudzes māc. Gundars 
Bērziņš, tālr.: 613-851-8281, 
e-pasts: rev@draudze.org. Dr. pr. 
Jānis Mateus, tālr.: 514-481-2530, 
e-pasts: prez@draudze.org 

• Ņubransvikas un Leikvu-
das latv. ev. lut. dr.:

Leikvudā Igauņu bazn. (607 
E 7th St,Lakewood, NJ)

Īstbransvikā draudzes bazn. 
(12 Gates Ave, East Brunswick, 
NJ)

13. aprīlī 13:30 Īstbransvikā 
Pūpolu svētd. dievk. 17. aprīlī 
12:30 Leikvudā Zaļās ceturtd. 
dievk. ar dievg. 18. aprīlī 18:00 

Īstbransvikā Lielās piektd. 
dievk. ar dievg. 20. aprīlī 8:00 
Īstbransvikā Lieldienu rīta 
dievk. Groziņu brokastis. 27. 
aprīlī 12:30 Īstbransvikā mūzi-
kas un meditācijas dievk. Māc. 
I. Pušmucāne-Kineyko.

• Ņujorkas latv. ev. lut. dr.: 
Jonkeru bazn. (254 Valentine 

Ln,Yonkers,NY)
Salas bazn. (4 Riga Ln, Mel-

ville, NY)
Parsippany St. Andrew Luther-

an Church (335 Reynolds Ave, 
Parsippany, NJ)

Manhatenā Seafarers & Intl 
House (123 E 15th St,NY NY)

Morristovnā St. Mark 
Lutheran Church (100 Harter 
Rd,Morristown, NJ) 

Springfildā Holy Cross Luther-
an Church (639 Mountain Ave, 
Springfield, NJ 07081)

Īstoranžā (153 Glenwood Ave, 
East Orange NJ)

12. aprīlī 14:00 Manhatenā 
dievk., māc. Saliņš. 13. aprīlī 
10:00 Jonkeru bazn. Pūpolu 
svētd. dievk. ar dievg., māc. 
Saivars. 10:30 Salas bazn. Pū -
polu svētd. dievk. ar dievg., 
māc. Saliņš. 14:30 Parsippany 
dievk., māc. Saivars. 17. aprīlī 
11:00 Jonkeru bazn. dievk., 
māc. Saivars. Salas bazn. dievk. 
nenotiek. 13:00 Īstoranžā dievk. 
ar dievg., diak. Kaņeps. 18. ap -
rīlī 19:00 Jonkeru bazn. dievk.
ar dievg., māc. Saivars. 19:00 
Salas bazn. dievk. ar dievg., 
māc. Saliņš. 20. aprīlī 8:00 
Jonkeru bazn. Lieldienu dievk., 
māc. Saivars. 8:00 Salas bazn. 
Lieldienu dievk., māc. Saliņš. 
27. aprīlī 10:00 Jonkeru bazn. 
dievk., māc. Saivars. 10:30 Salas 
bazn. dievk., māc. Saliņš. Sekos 
Pavasaŗa sarīkojums. 14:30 Mor-
ristovnā dievk. ar dievg., māc. 
Saivars. Sekos siltas pusdienas.

• Ročesteras latv. ev. lut.
Krus ta dr.: Atonement Luther-
an Church (1900 Westfall Rd, 
Rochester NY). 12. aprīlī 14:00 
Ciešanu laika dievk. ar dievg. 
20. aprīlī 14:00 Kristus aug-
šāmcelšanās svētku dievk.. Prāv. 
Oļģerts Sniedze un Linda 
Sniedze Taggart.

• Saginavas latv. ev. lut. dr.: 
(128 N Elm St.). 20. aprīlī 13:00 
Lieldienu dievk. ar dievg., pēc 
dievk. kafija. 18. maijā 13:00 
dievk., pēc dievk. kafija. Māc. R. 
Franklins, dr. sekretāre Vija Arins, 
e-pasts: vijaarins@yahoo.com 

• San Diego latv. ev. lut. dr.: 
Grace Lutheran Church (3967 
Park Blvd, San Diego, CA 92103, 
ieeja no sētas). 26. aprīlī 12:00 
Lieldienu dievk. ar dievg. Kafijas 
galds. 17. maijā 12:00 Ģimenes 
dienas dievk. Kafijas galds. 
Prāvests Kārlis Žols, tālr.: 925-
788-1101, e-pasts: kazols@msn.
com. Dr. pr. Jānis Legzdiņš, 
tālr.: 858-598-5451, e-pasts: 
jlegzdins@san.rr.com.

• Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 63119) 
katra mēneša trešajā svētdienā 
14:00 dievk. Pēc dievk. saiets ar 
groziņiem. Māc. A. Kalniņa. Dr. 
pr. I. Kalniņa, tālr.: 314-457-
1830, e-pasts: kalninsis@char-
ter.net 

(Turpināts 23. lpp.)

(Turpināts no 21. lpp.)

Mūsu mīļais vectētiņš

ARNOLDS 
ADĪTĀJS

aizgāja mūžībā 2014. gada 2. aprīlī Davis, California

Mūžībā aizgājusi mūsu mīļā, ilggadīgā draudzene

INĀRA VALLIS
dz. OSĪTIS

Dzimusi 1931. gada 8. oktobrī,
mirusi 2014. gada 31. martā Kalifornijā

Dieva mierā aizmigusi

GITA TREIMANIS,
dzim. LAPIŅA

Dzimusi 1921. gada 16. jūlijā Malienā, Latvijā,
mirusi 2014. gada 3. aprīlī New Canaan, Konektikuta

Mīlestībā piemin
MAZBĒRNI DĪNA AR VĪRU ANDREJU KANCS

ĒRIKA UN ALEXANDER CURRIER

Viņu mīlestībā piemin
LUIZE GONIA, ILGA JANKOVSKA

DZINTRA UN JĀNIS JANAVI
OMULA PENCIS, BIRUTA SCHULTZ
KUŠKEVICU ĢIMENE MERILANDĒ

Skumjās
BĒRNI MĀRA, ZANE, CHRISTINE, ANNE, GIJS TREIMANIS

UN BĒRNU ĢIMENES

Tikai pār miesu valda nāve baigā, 
Dvēsele brīva gaismas ceļu staigā –
Ceļu, kas apslēpts zemes acīm vājām,–
Ceļu uz mājām.
(Valda Mora)

Pieplok zariem putni klusi,
Dienas vidū saule riet.
(Z. Purvs)
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D I E V K A L P O J U M I

Mūžībā aizgājis mīļais draugs

GUNTARS (ŠULCS) 
SCHULTZ

Dzimis 1921. gada 19. maijā Rīgā,
miris 2014. gada 11. martā Losandželosā

Mūžībā aizsaukts mūsu mīļais konfuksis
Korporācijas Dzintra filistre

INĀRA VALLIS
Dzimusi 1931. gada 8. oktobrī,

mirusi 2014. gada 31. martā

Mūžībā aizgājis mūsu ģimenes draugs

AGRIS ASBERGS
Dzimis 1938. gada 7. augustā,

miris 2014. gada 14. martā

Mūžībā aizgājis bijušais Pittsburgas draudzes priekšsēdis

Dr. ILGVARS SPILNERS
Dzimis 1925. gada 12. aprīlī Drabešu pagastā, Latvijā,

miris 2014. gada 13. martā Klarkstonā, Mičiganas pavalstī

Mūžībā ir aizgājusi 

LAIMA GRUZDIŅA
Dzimusi 1928. gada 15. aprīlī,
mirusi 2014. gada 9. februārī

Mans mīļais tēvs

ATIS RĀCENIS
Dzimis 1927. gada 20. septembrī Smiltenē,
miris 2014. gada 16. martā West Islip, NY

Sērojot līdzi Birutiņai –
SOLVEIGA

ASTRĪDA UN JĀNA AR ĢIMENI

Sērās un draudzībā viņu piemin
ANNA ČAKSTE ROLLINS, ELITA GOBIŅA, VIJA KĀRKLIŅA,

INESE LEIMANE, INĀRA MAGONS UN INGRĪDA MUIŽNIECE

Sērās piemin
ULDIS GOSTS AR MEITĀM ZAIGU UN VIZMU AR JĀNI

Ar pateicību un cieņu atvadoties,
PITTSBURGAS DRAUDZE

Ilgo gadu draudzību pieminot, 
MAIGA LAPKAŠA

ANNA STALTMANE
AINA UN ANDREJS BROŽES

Ar mīlestību piemin un sēro
LARISA AR JOHN UN VIŅA VECĀKIEM

2013. gadā mūžībā aizsaukti mūsu biedri

KĀRLIS ALSENS
MIRDZA OZOLIŅŠ

ARNIS SKULTE
Viņus mīļā piemiņā paturēs

ILINOJAS LATVIEŠU PENSIONĀRU BIEDRĪBA

• Sietlas latv. ev. lut. dr.: 
(11710 3rd Ave N E Seattle, WA 
98125). 13. aprīlī 10:30 Pūpolu 
svētd. dievk. ar dievg. Pēc dievk. 
no 11:30līdz13:00 Walk-a-thon 
gā  jiens ap namu un baznīcu, 
atbalstot LELBA jaunatnes no -
zares projektu Priecīgas pēdas. 
18. aprīlī 19:00 Lielās Piektd. 
dievk. ar dievg. 20. aprīlī 10:30 
Lieldienas – Kristus augšām-
celšanās dievk.. Piedalās Si -
guldas balsis, diriģente Maija 
Riekstiņa, ērģelnieks Dr. An -
dris Āboliņš. Sekos Lieldienu 
brokastis – $20, bērniem $10. 
Lūdzu pieteikties pie Selgas 
Pētersones līdz 13. aprīlim, tālr.: 
206-365-7123. 27. aprīlī 10:30 
Baltās svētd. dievk. ar dievg.. 
Māc. D. Cilne, tālr.: 206-674-
9600, e-pasts: cilnis@earthlink.
net. Info: www.seattlelatvi-
anchurch.org 

• Skenektedijas latv. ev. lut.
dr.: Trinity Lutheran Church (35 
Furman St, Schenectady, NY 
12308). 13. aprīlī 14:00 dievk., 
dz.grām. Prāv. O. Sniedze, asistē 
L. Sniedze- Taggart.

• St.Pētersburgas (FL) latv. 
ev. lut. dr.: visi dievk. notiek 
Mūsu Pestītāja (Our Savior) 
bazn. (301 – 58th Street S, St. 
Petersburg, FL 33707), Bībeles 
stundas notiek biedrības namā. 
13.aprīlī 11:00 Bībeles stunda. 
18. aprīlī 16:00 Lielās piektd. 
dievk., kuŗā dziedās Ilmārs 
Vilmanis un Andris Ritums. 
20. aprīlī 11:00 biedrības namā 
Lieldienu svētbrīdis ar pašu 
nestām brokastīm. 27. aprīlī 
11:00 Bībeles stunda. 4. maijā 
14:00 dievk.. 11. maijā 11:00 
biedrības namā Ģimenes dienas 
svētbrīdis ar pašu nestām 
brokastīm. Māc. Aivars Pelds, 
tālr.: 727-368-0935. Dr. pr. Aija 
Norbergs , tālr.: 727-367-6001. 

• Toronto – Sv. Jāņa ev. lut. 
latv. dr.: (200 Balmoral Ave, 
Toronto, ON M4V 1J6), tālr.: 
416-921-3327, e-pasts: bazni-
ca@bellnet.ca. Māc. prāv. Dr. 
Fritz Traugott Kristbergs, tālr.: 
905-827-8326, e-pasts: fritz.
kristbergs@sympatico.ca. Māc. 
Dr. Anita Gaide, tālr,: 905-477-

7042, e-pasts: aigaide@yahoo.com. 
Diakone Aina Avotiņa, tālr.: 
416-920-8491, e-pasts: avotin-
sa@aol.com. Dr. pr. Valda Ka -
ļiņa, tālr.: 613-471-1180, e-pasts: 
valda43@yahoo.com.

• Vašingtonas (DC) latv. ev. 
lut. dr.: Draudzes nams (400 
Hurley Ave, Rockville, MD 
20850-3121) Svētdienās: 9:15 
Latviešu skola, 10:00 Zaķīši, 
11:00 dievk. Kafijas galds. Grā-
matu galds. Dievk. notiek plkst. 
11:00. 13. aprīlī Pūpolu svētd. 
Sv.vakarēdiena dievk. ar Kristus 
ciešanu stāsta lasījumu. 17. ap -
rīlī 19:30 Zaļās ceturtd. Sv.
vakarēdiena dievk.-meditācija 
& sakraments. 18. aprīlī 19:30 
Lielās piektd. Sv. vakarēdiena 
dievk. 20. aprīlī 8:00 Lieldienu 
rīta dievk.. Pēc dievk. Dāmu 
komiteja mīļi aicina uz tra di-
cionālām Lieldienu brokastīm! 
Ieeja $20, bērniem $6. 27. aprīlī 
Sv.vakarēdiena dievk. Aprīļa 
jubilāru sveikšana. Pēc skolas 
LELBA jaunatnes nozares lī -
dzekļu vākšanas akcija „Prie-
cīgas pēdas”. Prāv. Anita Vārs-
berga Pāža. Tālr. baznīcā: 301-
251-4151, e-pasts: dcdraudze@
verizon.net. Info: www.dcdrau-
dze.org 

• Vilmingtonas latv. ev. lut.
dr.: Good Shepherd baznīca 
(1530 Foulk Road (Rt261), Vil-
min ton). 18. maijā 15:00 dievk..

• Ziemeļkalifornijas latv. 
lut.dr.:

Sanfrancisko (425 Hoffman 
Ave, San Francisco).

San Jose-Los Gatos(16548 
Ferris Ave, Los Gatos).

 13. aprīlī Sanfrancisko 11:00 
Pūpolu svētd. dievk.. 20. aprīlī 
Sanfrancisko 11:00 Lieldienu 
dievk., 13:00 Lieldienu brokas-
tis. Info: www.zkldraudze.word-
press.com. Dr.sekretāre Una 
Veilande, tālr.: 408-813-5104, 
e-pasts: una.veilande@gmail.
com

Lūgums sūtīt SARĪKOJUMU 
un DIEVKALPOJUMU ziņas 
uz e-pastu: rasma@laiks.us, 
vēlākais-svētdienās.

Kārtējam avīzes numuram 
ziņas uz redakciju tiek nosūtītas 
PIRMDIENĀS.

(Turpināts no 22. lpp.)

...ak, atmiņas...

Vēl vienu sārtu rožu ziedu...

Vedat mani dziedādami,
Nevedat raudādami;
Lai iet mana dvēselīte
Pie Dieviņa dziedādama.

Draudzība nekad nebeidz
savas dāvanas dot
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Kam droša acs un trāpīga roka?

Kungu goda pjedestals

Pārdomas...

Dāmu sacensību uzvarētājas

L A T V I J A S  S P O R T I S T I  L A T V I J Ā  U N  PA S A U L Ē

Marts atnāca ar brīvdienām, bet 
brīvdienas ar darbu pie novusa 
galdiem. Šis turnīrs bija iekļauts 
Starptautiskās novusa federācijas 
(FINSO) kalendārā. ASV pie vie-
nojās FINSO kā septītā dalīb valsts, 
pārstāvot Amerikas Novusa aso-

Novusa turnīrs  Los Angeles  Spring 2014 
S P O R T S  A M E R I K Ā

JĀNIS DAUGAVIETIS

divos lielos 60 collu monitoros, 
kas bija ļoti ērti. Apgaismojums 
bija teicams, galdi – visaugstākās 
kvalitātes. Tos bija sarūpējuši Vil  nis 
Auziņš, Jānis Daugavietis, Val  dis 
Dics. Daži galdi eksperimentāli 
bija izgatavoti pat ar datortechni-
kas palīdzību. Paldies Latviešu 
nama valdei par atļauju viņu 
telpās sarīkot šo turnīru.

Pirmajā dienā tika noskaidroti 
vienspēļu čempioni. Finālā tikās 
Agris Priede  no Kalifornijas ar 
igauni Mikhel Lepist, abiem pēc 
11 kārtām bija vienāds punktu 
skaits. Sacensība ritēja, līdz viens 
no spēlētājiem tika pie četrām uz -
varām. Visiem par pārsteigumu 

Rusis, 16. Atis Blakis, 17 . Sandris 
Bajars, 18.  Stas Susha (Baltkrie-
vija), 19. Eduards  Reimanis, 20. 
Valdis Puķīte. 

Dubultspēlēs piedalījās deviņi 
pāŗi, kas izspēlēja riņķa turnīru. 
Pirmajā pusfinālā Jimmy Van 
Dixhorn (ASV Corona CA)/
Mikhel Lepists (Igaunija) pievei-
ca Armandu Ābelīti (San Fran-
cisko)/Jāni Daugavieti (Mission 
Viejo). Otrais pusfināls beidzās 
ar Valentina Ivins/Viktora Bala-
banova (Krievija) uzvaru pār 
Gintu Meier/Agri Priedi (Foun-
tain Valley /Santa Ana).

Finālā Starptautiskais pāris Jimmy 
Van Dixhorn (USA)/Mikhels 

Evija (Santa Ana CA), 5. Ilze Straz-
 diņa (Los Angeles CA), 6. Dace Rei -
mane Dābola (Redondo Beach CA), 
7. Līga Ceriņa (Santa Ana CA).

Divas dienas Losandželosa dzī-
 voja spraigu sacensību ritmā, 
Latviešu nams bija pārvērties par 
īstu novusa centru. Spraigākos 
brīžus nofilmēja Atis Blakis ar 
Google glass kameru. Turnīru 
atbalstīja ALA ar $100, Dien vid -
kalifornijas Latviešu biedrība – 
$200, privātais bizness Polka Deli – 
$ 200, Baltic Croesroad, Everclean 
Latvian USA.com Tech Soa.Land-
mark printing, kā arī privātās 
personas: Valdis Volkovski, Lauris 
Laurins, Martins Leikarts, Pegija 

izcīņa. Vēstniecības turnīri vien-
mēr ir labi organizēti, par ko 
jāpateicas Valdim Bormanim, 
kas uzņēmies šo sacensību orga-

Mārupes vidusskolas meiteņu 
volejbola vienība ir ceļa jūtīs, lai 
dotos uz Pasaules skolu meistar-
sacīkstēm volejbolā no 9. līdz 17. 
aprīlim Portugales pilsētiņās Es -
pinho un Santa Maria da Feira 
Atlantijas okeana krastā. Šādas sa -
censības ik pa diviem gadiem rīko 
Starptautiskā Skolu sporta fede-
rācija kopš 1994. gada. Lai izcī-
nītu tiesības pārstāvēt savu valsti 
nozīmīgajās skolu komandu sa  cen -
sībās, jāuzvar valsts at  lases sacen-
 sībās. Šogad 29 valstu dalībnieku  
vidū ir volejbola lielvalstu skolu  
vienības – Brazīlija, Ķīna, Vācija, 

ciāciju. Dažas dienas pirms tur-
nīra mums piezvanīja FINSO pre-
 zidents Juris Kiriks (viņš ir arī Lat  -
vijas Novusa federācijas prezi-
dents,) un apjautājās, kā mums 
gājis ar gatavošanos sacensībām, 
un vēlēja panākumus. Pats viņš 
šoreiz daudzo pienākumu dēļ 
ierasties nevarēja, bet nākamo 
reizi būšot klāt ar visu Latvijas 
komandu. Turnīra dalībniekus ap -
sveica FINSO sekretārs Vladi mirs 
Ivins, kas arī bija pielicis savu 
roku, lai viss izdotos kā nākas. 

Turnīru atklāja Amerikas No -
vusa asociācijas priekšsēdis Atis 
Blakis, sveicot cieminus no tālie nes 
un tuvienes. Apsveikuma vārdus 
teica Latviešu biedrības priekš-
nieks Ivars Mchulis. Tika no  dzie-
 dāta ASV himna Līgas Ceriņas 
klavierspēles pavadījumā, un tur-
nīrs pie 20 galdiem varēja sākties.  

Rezultātus sportisti varēja vērot 

Agris Priede izdarīja to, lai par 
ASV novusu sāktu runāt arī Ei -
ropa!  Mikhels Lepists tika pie -
veikts 4:0. Igaunis ir viens no 
Eiropas labākajiem novusistiem, 
viņa spēles stils liecina par novusa 
lielajām iespējām. Agrim Prie dem 
izdevās viņu pārspēt. Tas vieš ce -
rību, ka Agris vai kāds cits ASV 
novusa spēlētājs tuvākajā laikā 
var iekļauties novusa augstākajā 
sabiedrībā. Priedes un Lepista fi  -
nālspēli You Tube portālā noska-
tījās daudzi simti novusa draugu.

Trešā vieta tika viesim no Sankt-
 pēterburgas Valentinam Ivinam. 
Pārējie sarindojās šādā secībā: 4. 
Pēteris Staško, 5. Martins Lei  karts, 
6. Tonijs Lujans, 7. Ar  mands 
Ābelītis, 8. Jānis Legzdiņš, 9. Jānis 
Daugavietis, 10. Vilnis Auziņš, 
11. Viktors Balabanovs, 12. Jimmy 
Van Dixhorn, 13. Toms Voctavs,  
14. Vadims Pukens, 15. Arturs 

Lepists (Igaunija) uzvarēja tālos 
ciemiņus no Sanktpeterburgas –  
Valentinu Ivinu/ Viktoru Bala-
banovu (Krievija). Cīņā par trešo 
vietu Armands Ābelītis/Jānis 
Daugavietis bija veiksmīgāki par 
Gintu Meieru/Agri Priedi. Tālākā 
vietu kārtība: 5. Vilnis Auziņš/
Martins Leikarts (Chatsworth/
Manhattan Beach CA), 6. Jānis 
Legzdiņš/Sandris Bajars (San Diego 
CA), 7. Reimanis Edis/Toms Voc -
tavs (Redondo Beach CA/Latvija), 
8. Tony Lujan/Atis Blakis (Los 
Angeles CA/ Orange CA), 9. Re -
nemane Evija/Stas Susha (Santa 
Ana/Baltkrievija).

Dāmu konkurencē spēlēja 8 
novusistes. Arī viņām bija riņķa 
turnīrs un play off  kārta. Pirmais 
trijnieks – Inuta Cakane. (Mission 
Viejo CA), Pegija Kal niņa Taube 
(Los Angeles CA ) un Zane Khan 
(Pasadena CA). Tālākās vietas: 4. 
(dalīta) – Aija Zeltiņa Kalniņa 
(Long Beach CA) un Renemane 

Kalniņa Taube, Dainis Kalniņš, 
Aija Kalnina $60, Birurta Sulce 
$50 un citi. Tamāra Kalniņa spē-
lētājus pacienāja ar garšīgiem 
pašas ceptiem pīrāgiem un citiem 
gardumiem. 

Nākamais novusa turnīrs arī būs 
Los Angeles Open 2014. Zi  nāms, 
ka uz rudens turnīru ieradīsies 
arī spēlētāji no Austrālijas.

Turnīra dalības maksa bija $40. 
Par ieņemto naudu varējām sa -
maksāt telpu īri un  segt izdevu-
mus par kausiem un medaļām. 
Visus citus izdevumus šoreiz 
palīdzēja segt ANA America 
Novuss Assotiation.

FINSO turnīri notiek katru mē -
nesi, trešais posms notiks Krie-
vijā, Sanktpēterburgā, uz kuŗu 
diemžēl ASV sportisti nevarēs 
aiz  braukt. Vasarā posmi būs arī 
Latvijā un Igaunijā. Kalifornieši 
maija vidū dosies uz Vašingtonu, 
kur Latvijas vēstniecībā notiks 
tradicionālā Vēstniecības kausa 

nizēšanu. Tās sākās vēstnieka 
Andreja Pildegoviča laikā. Viņš 
pats aktīvi spēlēja novusu un 
vēstniecībai dāvināja Latvijā ra -
žotu augstas kvalitātes novusa 
galdu. Tagad uz tā notiek katra 
turnīra finālspēles.

Dalības maksā ietilpa sportistu 
ēdināšana abas dienas. Katrs 
sportists dabūja dažādus turnīra 
suvenīrus, visiem tika medaļas 
par piedalīšanos. Otrās dienas 
beigās notika loterija. Veiksmi-
nieks bija Vilnis Auziņš. Eiropas 
sportisti aizbrauca uz Holivudas 
zvaigžņu bulvāri „uztaisīt bildes”.  
Paņēma līdzi kijas, novusa galdu 
un uzstādīja to gatavu spēlēšanai. 
Gaŗāmgājēji apjautājās – kas tas 
ir? Iespējams, tā  bija pirmā reize, 
kad novusa spēle tika parādīta uz 
Zvaigžņu ielas.

Uz redzēšanos pie novusa 
galdiem rudenī! 

 P.S. Atvainojos, ja kāds  turnīra 
atbalstītājs nav ticis pieminēts.

Francija, kā arī ek  sotiskas ze  mes 
– Taivana un Franču Polinēzija. 
Iepriekšējās desmit meistarsa cīk-
stēs četras reizes uzvarējušas un 
sešas reizes izcīnījušas godalgo-
tas vietas Ķīnas skolnieces. Izlozei 
labpaticis, lai tieši Ķīna iekļūst 
mūsu apakšgrupā. Kaut  gan sa -
censību reglaments neatļauj 
pie  dalīties speciālajām internāt-
sko lām, praksē tas tā ne vienmēr 
notiek, stāsta treneŗi, kuŗi sa -
cen sībās piedalījušies iepriek-
šējos gados. 

Prezentācijas dienā mārupietes 
gatavojas dejot latviešu tautas-

deju. Ar Mārupes domes atbalstu 
sarūpēti tautastērpi, skolas direk-
tors Jānis Lagzdkalns līdzi vedīšot 
rupjmaizi un medu. Mārupietes 
Elizabete Dikmane, Kate Bula, 
Adelīna Tāra, Monta Bubuce, 
Laura Bidzāne, Agita Švetere, 
Enija Bidzāne un Alise Podziņa 
trenējas katru dienu Mārupes 
Sporta centrā un Rīgas volejbola 
skolā un nav nekādas iesācējas, 
jo bijušas gan Latvijas Jaunatnes 
čempiones, gan godalgoto vietu 
ieguvējas. Lai arī mūsu apakš-
grupā ir Ķīnas un Čechijas spē-
cīgās komandas, meitenes tic sa  vam 
darbam un komandas garam.

ANDRIS KĻAVIŅŠ

No kreisās: treneris Andris Kļaviņš, Laura Bidzāne, Alise Podziņa, 
Adelīna Tāra, Elizabete Dikmane, Kate Bula, Monta Bubuce, Agita 
Švetere, Mārupes vidusskolas direktors Jānis Lagzdkalns

Mārupietes pošas uz Pireneju pusi


